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President: M a s u d  G h a r a h k h a n i

D a g s o r d e n  (nr. 46):

1. Redegjørelse av statsministeren om krigen i
Ukraina og dens følger
(Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter rede-
gjørelsen)

2. Innstilling fra næringskomiteen om Representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgen-
sen og Sofie Marhaug om strengere regulering av
cruisenæringen
(Innst. 156 S (2022–2023), jf. Dokument 8:275 S
(2021–2022))

3. Innstilling fra næringskomiteen om Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo,
André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og
Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap,
entreprenørskap og innovasjon i usikre tider
(Innst. 157 S (2022–2023), jf. Dokument 8:280 S
(2021–2022))

4. Interpellasjon fra representanten Alfred Jens Bjørlo
til næringsministeren:
«Prisane på daglegvarer har auka kraftig det siste
året, og det er venta ein ytterlegare prisauke i tida
framover. Stortinget vedtok våren 2022 ei lang rad
tiltak for å få ned matprisane og styrke konkurran-
sen i daglegvaremarknaden. Per januar 2023 er
ingen av tiltaka gjennomførte.
Kva er statsråden sin tidsplan for å følgje opp Stor-
tinget sine vedtak for å få ned prisane på daglegva-
rer, og kva nye initiativ og politiske grep meiner
statsråden må til for å få ein betre fungerande dag-
legvaremarknad i Noreg?»

5. Interpellasjon fra representanten Margret Hagerup
til arbeids- og inkluderingsministeren:
«Det er dessverre altfor mange mennesker med
utviklingshemming som står utenfor arbeidslivet.
En stor andel kan skyldes våre fordommer og
manglende tro på at andre kan gjøre et arbeid. At
under 3 pst. av voksne med lett utviklingshemming
er i ordinært arbeid, viser at systemet er modent for
en endring.
Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere
med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette,
også i ordinære virksomheter?»

6. Referat

Minnetale over tidligere stortingsrepresentant 
Jan-Olav Ingvaldsen

Presidenten [10:00:10]: Ærede medrepresentanter!

Den 5. april 2021 døde tidligere stortingsrepresen-
tant Jan-Olav Ingvaldsen fra Fauske, 67 år gammel. Han
representerte Arbeiderpartiet og Nordland fra 1985 til
1989 og var medlem av forbruker- og administrasjons-
komiteen og sosialkomiteen.

Jan-Olav Ingvaldsens navn er uløselig knyttet til
kampen for Sulitjelma-samfunnet. Med bakgrunn som
lokal smelteverksarbeider og gruvearbeider ble han i
1979 formann i Sulitjelma gruvearbeiderforening, 25 år
gammel.

Ingvaldsen ble en samlende kraft i krevende år for
lokalsamfunnet. Han ledet gruvearbeiderforeningen
fram til han kom på Stortinget, der han fortsatte kamp-
en.

I tid falt stortingsperioden hans, fra 1985 til 1989,
sammen med en økonomisk krevende tid for landet og
en ideologisk brytningstid i Arbeiderpartiet. Ingvaldsen
la aldri skjul på sin støtte til den tradisjonelle indus-
tripolitiske linjen og gikk ikke av veien for åpen kritikk
av sine egne, både på politikk og på partikultur. Han fikk
støtte, men også motbør og personlige belastninger og
varslet tidlig at han ville nøye seg med én periode.

Parallelt hadde kampen for Sulitjelma-samfunnet
gått annerledes enn han håpet. 37 år gammel gikk han
fra vervet som stortingsrepresentant til å ha status som
arbeidsledig, sammen med gamle arbeidskamerater i
Sulitjelma Gruber.

Etter stortingstiden gikk Ingvaldsen i gang med stu-
dier i statsvitenskap og journalistikk. Han ble journalist
i Nordlands Framtid og arbeidet etter avisfusjonen ved
Avisa Nordlands Fauske-kontor fram til 2016. Avisas
mangeårige sjefredaktør Jan-Erik Hanssen beskrev ham
som «en dyktig journalist og en varm, oppmerksom,
klok og kunnskapsrik kollega».

Jan-Olav Ingvaldsen vokste opp i en samfunnsenga-
sjert arbeiderklassefamilie, og engasjementet varte livet
ut – i fagforening, lokalpolitikk, rikspolitikk og journa-
listikk. Han var arbeiderklassens og arbeiderbevegel-
sens mann, alltid opptatt av rettferdighet og av interes-
sene til vanlige arbeidsfolk og dem som satt nederst ved
bordet.

Vi lyser fred over Jan-Olav Ingvaldsens minne.

Representantene påhørte stående presidentens
minnetale.

Presidenten [10:02:53]: Fra representanten Kari Eli-
sabeth Kaski foreligger meddelelse om at den innvilge-
de foreldrepermisjonen i tiden 1. oktober–28. februar er
endret til å gjelde til og med 20. februar. – Denne medde-
lelse tas til etterretning.

Det foreligger en rekke permisjonssøknader:
– fra representantene Tellef Inge Mørland, Eivind Dri-

venes, Ragnhild Male Hartviksen, Siri Gåsemyr Staa-
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lesen, Rasmus Hansson, Lisa Marie Ness Klungland,
Mímir Kristjánsson, Alfred Jens Bjørlo, Mahmoud
Farahmand og Grete Wold om permisjon 5.–
10. februar – alle for å delta på studieopphold for
representanter i Brussel

– fra representantene Svein Harberg og Marianne
Sivertsen Næss om permisjon 3.–11. februar, og fra
representanten Willfred Nordlund om permisjon
3.–8. februar – alle for å delta i den oppnevnte stor-
tingsdelegasjon til Japan og Sør-Korea

– fra representantene Per Olaf Lundteigen og Trine
Lise Sundnes om permisjon 7. og 8. februar – begge
for å delta i møter i EFTA-parlamentarikerkomiteen
i Brussel og Genève
Disse søknader foreslås behandlet straks og innvil-

get. – Det anses vedtatt.
Fra første vararepresentant for Rogaland, Emma

Watne, foreligger søknad om fritak fra å møte i Stortin-
get under representanten Mímir Kristjánssons permi-
sjon, jf. Stortingets forretningsorden § 5 annet punk-
tum.

Etter forslag fra presidenten ble enstemmig beslut-
tet:
1. Søknaden behandles straks og innvilges.
2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i

permisjonstiden slik:
For Aust-Agder: Abel Cecilie Knibe Kroglund og
Torunn Ostad 7.–9. februar
For Vest-Agder: Kirsten Helen Myren 7.–9. februar
For Akershus: Anita Patel 6.–9. februar
For Buskerud: Sigrid Simensen Ilsøy 7.–8. februar
For Finnmark: Sigurd Kvammen Rafaelsen 7.–9.
februar
For Nordland: Hans Gunnar Holand 7.–8. februar
For Oslo: Agnes Nærland Viljugrein 7.–9.
februar, Jon Reidar Øyan 7.–8. februar og Sigrid
Zurbuchen Heiberg 7.–9. februar
For Rogaland: Tor Inge Eidesen og Naomi Wessel
7.–9. februar
For Sogn og Fjordane: Gunhild Berge Stang 7.–9.
februar
For Telemark: Emilie Schäffer 7.–9. februar
For Vestfold: Aram Karim 7.–9. februar

Presidenten [10:05:08]: Representanten Frank Ed-
vard Sve vil framsette et representantforslag.

Frank Edvard Sve (FrP) [10:05:22]: Eg har gleda av
å fremje eit representantforslag på vegner av Morten
Stordalen, Carl I. Hagen, Tor André Johnsen og meg
sjølv om umiddelbar igangsetjing av prosjektet E6 ved
Lågendeltaet i Lillehammer.

Presidenten [10:05:37]: Representanten Mona Fa-
gerås vil framsette et representantforslag.

Mona Fagerås (SV) [10:05:57]: Jeg vil på vegne av
representantene Freddy André Øvstegård, Lars Halt-
brekken, Kathy Lie, Ingrid Fiskaa, Kirsti Bergstø og meg
selv framsette et representantforslag om å stoppe for-
fallet på norsk jernbane.

Presidenten [10:06:14]: Representanten Abid Raja
vil framsette et representantforslag.

Abid Raja (V) [10:06:25]: På vegne av representan-
tene Guri Melby, Ingvild Wetrhus Thorsvik og meg selv
har jeg gleden av å legge fram et representantforslag om
utdanningsmuligheter for afghanske kvinner, gjennom
både studentvisum, stipendordning og bistandsmidler
til å fullføre utdanningen i nærområdet.

Presidenten [10:06:41]: Representanten Kathy Lie
vil framsette et representantforslag.

Kathy Lie (SV) [10:06:59]: På vegne av representan-
ten Cato Brunvand Ellingsen og meg selv vil jeg fremme
et representantforslag om inkludering av barn og unge i
idretten.

Presidenten [10:07:08]: Forslagene vil bli behandlet
på reglementsmessig måte.

S a k  n r .  1  [10:07:17]

Redegjørelse av statsministeren om krigen i Ukraina
og dens følger (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart
etter redegjørelsen)

Statsminister Jonas Gahr Støre [10:07:40]: Vi nær-
mer oss årsdagen for Russlands angrep på Ukraina – et
skjebneår med krig og krigsforbrytelser, ødeleggelser og
drap i et omfang vi ikke har sett på vårt kontinent siden
annen verdenskrig.

Krigen i Ukraina har forandret verden, forandret Eu-
ropa og forandret vår hverdag, men mest av alt har den
minnet om hvilken dyp menneskelig tragedie krig er. Så
mange millioner har mistet sitt hjem og er drevet på
flukt, så mange uskyldige har mistet livet, og så mange
mødre og fedre har mistet sine barn – i utbombede bo-
ligblokker i Kyiv, i skyttergravene ved Bakhmut, på slag-
marken i øst, det som er blitt dødsmarkene.

Russland har gjennom året som er gått, svart på vår
og verdenssamfunnets fordømmelse og på egne neder-
lag med enda mer ødeleggelse, mer krig og enda mer
brutalitet. Det har ført til et dypt skille mellom oss som
støtter Ukrainas legitime forsvarskamp, og det sittende
regimet i Russland.
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Et jernteppe har på nytt senket seg i Europa og delt
Europa i to. Slik er vi et mer splittet Europa enn før, men
vi er også mer samlet. Krigen har samlet allierte, samlet
demokratiene. Den har forent partiene her på Stortin-
get, og jeg opplever at det norske folk står sterkt og uni-
sont bak en norsk linje hvor vi støtter Ukrainas legitime
kamp. I solidaritet med det ukrainske folket og deres rett
til å forsvare seg selv kommer denne støtten til uttrykk,
men også fordi mange i Norge forstår at denne krigen
også handler om vår sikkerhet, våre verdier og vårt na-
bolag.

I fire foregående redegjørelser for Stortinget om kri-
gen i Ukraina har jeg varslet at denne krigen med stor
sannsynlighet vil vare i lang tid, og at de menneskelige
lidelsene kan bli enda verre. Det er også status i dag.
Russlands mål er et okkupert og kuet Ukraina. Ingenting
tyder på at det målet er endret, og alt tilsier at den russ-
iske presidenten er innstilt på en langvarig krig i Ukrai-
na.

Det vi har sett, er det totalitære Russlands iboende
svakheter i året som er gått. Vi har sett korrupsjon på
mange nivåer i det russiske samfunnet, mistilliten in-
ternt i det russiske forsvaret, dårlig kompetanse og svak
motivasjon blant soldater og befal, mangelfull evne til å
operere på tvers av våpengrener og avdelinger og, som vi
kjenner igjen fra autoritære styresett opp igjennom his-
torien, lederskap avsondret fra virkeligheten, fra kritikk
og fra rapporter der ute i samfunnet.

Vi skal likevel ikke undervurdere Russlands militæ-
re kapasitet. De kan mobilisere et stort antall soldater,
de har en omfattende industri som kan produsere store
mengder våpen, og de har store lagre med ammunisjon
og militært utstyr, som stridsvogner.

Vi venter, og Ukraina venter, nye russiske militære
offensiver. De kan være nært forestående. Hvis Russland
vil, kan de holde denne krigen gående i lang tid, ja, i åre-
vis. Det er dette vi nå ser ved frontlinjene. De russiske
styrkene har gravd seg ned i sør og øst. De forbereder seg
på en langvarig krig. Da ser vi igjen en strategi vi kjenner
fra tidligere: Når framgangen uteblir, tas storslegga fram.
Den er upresis, ubarmhjertig og knuser mye på sin vei –
hele byer, boligblokker, kraftanlegg og mer til. Til og
med sykehus ser vi blir rammet. Planen er å slite ut det
ukrainske folk og splitte oss som støtter Ukraina.

I denne tiden er det viktig å bevare troen på at men-
nesker og land kan bedre enn krig, og at det vil komme
en tid for rettferdige forhandlinger, fred og gjenoppbyg-
ging av Ukraina. Regjeringen er i tett kontakt med det
ukrainske lederskapet og europeiske og amerikanske al-
lierte om oppfølgingen av president Zelenskyjs freds-
plan.

Vi er nødt til å forholde oss til det russiske regimet,
snakke med dem. Selv midt i en ødeleggende krig er det

viktig, slik Ukraina legger opp til, å ha kontakt for å finne
løsninger om korneksport, utveksling av krigsfanger,
atomsikkerhet og mer til. Men uten vilje på russisk side
til å trekke seg tilbake og avslutte angreps- og erobrings-
krigen, må vi erkjenne at det viktigste vi kan gjøre nå, er
å hjelpe Ukraina med å forsvare seg selv og få Russland
til å endre kurs.

24. februar 2022 var et tidsskille for vårt kontinent.
Jeg beskrev det slik fra denne talerstolen allerede dager
etter invasjonen. Der vi tidligere snakket om en ver-
densorden under press, må vi nå forholde oss til en ver-
densorden under angrep – den første angrepskrigen i
Europa siden annen verdenskrig med mål om å erobre
et naboland.

For Norge er dette alvorlig. Det angår oss. Folkeret-
ten er vår førstelinje. Vår sikkerhet, vår velstand og vår
handlefrihet er tuftet på en regelstyrt verden: at sam-
kvem mellom stater følger lovens makt og ikke maktens
lov, at man ikke skiller mellom store og små staters ret-
tigheter, og at suverene stater kan bestemme fritt over
seg selv og sin egen framtid.

Russlands angrepskrig mot Ukraina bryter med alle
disse prinsippene som er så avgjørende for Norge og
våre nasjonale interesser. Russland er en kjent trussel
mot Norge på områder som etterretning, cyber og kri-
tisk infrastruktur. Vi har skjerpet den norske beredska-
pen fordi Russland viser større risikovilje. Det er bak-
grunnen for at Norge sammen med Tyskland har tatt
initiativ til et nytt NATO-senter for bedre å beskytte un-
dersjøisk infrastruktur, som er så viktig for Norge og for
Europa.

Når det gjelder den konvensjonelle militære trusse-
len mot Norge, er trusselbildet ikke endret siden forrige
redegjørelse. Likevel vil jeg understreke hvor viktig det
prinsipielle er for Norge og vår sikkerhet. Russland for-
søker å tvinge fram et annet Europa, med mye farligere
omgivelser for land som Norge. Om Russland med sin
ødeleggende krig når sine mål i Ukraina, vil det ha stor
negativ betydning for vår sikkerhet og for sikkerheten til
våre allierte, særlig øst i Europa. Derfor er Ukrainas
kamp en kamp også for vår sikkerhet og våre nasjonale
interesser.

Russland har gått til krig i troen på at maktbruk, mi-
litært overfall, overfor en annen suveren stat kan tjene
egne interesser. Lærdommen Russland trakk fra Georgia
i 2008 og fra Donbas og Krym i Ukraina i 2014 kan ikke
gjenta seg nå. Vi må stille spørsmålet, vi kan ikke la være:
Hvis Russland tar Ukraina, hvilket land er da det neste?
Listen over land som tidligere har vært underlagt Mosk-
va, er lang, og de stiller seg det spørsmålet.

Dette er bakgrunnen for at regjeringen og et bredt
flertall i denne sal støtter Ukrainas forsvarskamp.
Sammen med allierte har vi innført historisk omfatten-
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de sanksjoner som over tid vil svekke regimets evne til å
finansiere den russiske krigsmaskinen. Vi har tatt imot
et stort antall ukrainske flyktninger, og i fjor ga vi over
10 mrd. kr i sivil og militær støtte til Ukraina. Det er et
betydelig bidrag.

Nå trapper vi opp denne støtten. Før jul orienterte
jeg partiene på Stortinget om arbeidet med et større og
mer langvarig Ukraina-program. De parlamentariske le-
derne uttrykte et ønske om å bli involvert i arbeidet før
det legges endelig fram for Stortinget. Det er et ønske vi
tar på alvor. Vi har derfor avtalt et nytt møte med alle
partiene på Stortinget på mandag. Der vil rammer og yt-
terligere detaljer i regjeringens forslag bli lagt fram og
åpent diskutert.

Jeg ønsker at vi i denne saken kan samle oss på tvers
av partiene, på en måte som gjenspeiler den brede støt-
ten til Ukraina i det norske folk. Jeg vet at det vil bli verd-
satt i Ukraina og av de mange ukrainske flyktningene
som nå er kommet til Norge. Det vil verdsettes av våre
allierte dersom vi – på tvers av skillelinjer – kan enes om
et ambisiøst program som står seg over tid og med bred
støtte i denne salen. Det er Norge på sitt beste når vi kla-
rer å finne sammen i slike saker som virkelig teller for
landet vårt. Da bør vi legge en del motsetninger til side
og komme sammen slik at budskapet utad og innad er
tydelig og forent.

Jeg vil også understreke behovet for at en slik støtte
er langvarig. Krigen vil kunne vare lenge, og etter den får
vi håpe at den følges av en omfattende gjenoppbygging
av et ødelagt Ukraina som har rett til å leve i fred og fri-
het. Det er også en realitet at etter ett år tærer denne kri-
gen naturlig nok på ukrainerne, til tross for alt deres mot
og all deres motstandskraft.

Det ukrainske lederskapet har derfor flere ganger
bedt om at viktige allierte, som Norge, viser vei i opptak-
ten til årsdagen for invasjonen 24. februar. Internasjo-
nale partnere, som FN, EU, Røde Kors og andre felleseu-
ropeiske institusjoner, trenger også forutsigbarhet for å
kunne bygge opp systemer som sikrer effektiv hjelp og
så god kontroll som mulig i et land hvor korrupsjon er et
stort samfunnsproblem. Det er ikke blitt lettere med en
full krig på eget territorium.

Derfor foreslår vi at Ukraina-programmet blir lang-
varig, og det må finansiere både militær og sivil støtte. Vi
skal bidra enda mer til reparasjon og gjenoppbygging av
ødelagt infrastruktur, slik vi har startet med å gjøre. Vi
skal fortsette. Støtten vil sette oss i stand til å yte mer hu-
manitær bistand, bl.a. for å hjelpe mange millioner
mennesker som er drevet på flukt, ikke minst internt i
Ukraina.

Det mest akutte behovet nå er likevel militær støtte.
Det er det ukrainske lederskapets syn. Økt militær støtte
er nødvendig for å gjøre Ukraina i stand til å forsvare seg,

vinne tilbake tapt land og stå imot Russland, som bruker
storslegga og planlegger nye offensiver.

Det siste året har det vært en betydelig utvikling i
type militært materiell vi og andre vestlige land har do-
nert til Ukraina. Vi har gått fra å donere panservernra-
ketter i krigens tidlige fase, via støtte til luftvern og artil-
leri, til forrige ukes annonsering om at vi, sammen med
flere allierte, vil donere stridsvogner til Ukraina. Utvik-
lingen, begrunnelsen, skyldes en mer brutal krigføring
fra Russlands side. Den er basert på Ukrainas behov, og
den er basert på grundige vurderinger – om hvor mye vi
kan ta fra eget forsvar, og om hvordan vi unngår å bidra
til å eskalere konflikten eller at den sprer seg til NATOs
territorium. Jeg er glad for at Stortinget er kjent med dis-
se avveiningene, og at vi har lagt vekt på tett internasjo-
nal koordinering, også for å sikre best mulig utbytte av
det vi har donert.

Vi har erfart at det ukrainske forsvaret har vist at de
kan lære nye våpensystemer, hvordan de virker, veldig
raskt og profesjonelt. De har samvittighetsfullt forholdt
seg til avtaler vedrørende bruk, selv i en situasjon hvor
landet er under konstant angrep. Det har skapt tillit. Det
er ikke et motsetningsforhold mellom donasjon av vå-
pen og et ønske om fred i Ukraina, som enkelte også i
denne sal hevder. Det vil jeg ta klart avstand fra. En seier
for president Putins ambisjoner i Ukraina vil verken
føre til fred, stabilitet eller sikkerhet i Europa. Derfor
haster det å hjelpe Ukraina med å stå imot, også mili-
tært.

Jeg vil likevel understreke at Ukraina-programmet
må innrettes på en måte som minimerer risikoen for
korrupsjon. Det er Norge opptatt av, og det er også våre
allierte opptatt av å påse. Jeg opplever også at det
ukrainske lederskapet har dette høyt prioritert.

Dette er ikke en konkurranse om å gi mest mulig på
kortest mulig tid. Den norske hjelpen må bygges opp
over tid og utvikles i tett kontakt med internasjonale
partnere, med mål om å styrke demokratiske institusjo-
ner og rettsstaten i Ukraina, inklusiv arbeidstakeres ret-
tigheter i den veldig krevende tiden de lever i nå.

Norge skal være blant dem som ser både behovene i
Ukraina og de store behovene som økt inflasjon, særlig
på mat, har ført med seg i noen av verdens fattigste land.
Vi vil derfor på toppen av det vedtatte bistandsbudsjet-
tet for 2023 foreslå en egen ettårig ekstrabevilgning til
utviklingsland som er særlig rammet av krigens globale
ringvirkninger. Det vil bety økt norsk bidrag til humani-
tær innsats og kamp mot sult i land i Afrika og Midtøs-
ten, noe som også vil bidra til redusert migrasjonspress
mot Europa i en krevende tid.

Jeg forstår at noen mot denne bakgrunn vil spørre:
Burde ikke noe av dette heller vært brukt i Norge, kom-
met nordmenn som sliter med økte regninger, til gode?
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De er mange i dag. Jeg synes ikke det er noe galt i å stille
det spørsmålet og ta den diskusjonen. Stortinget og re-
gjeringens viktigste ansvar er Norge og livene vi lever i
det langstrakte landet vårt.

Det er klart at Ukraina-programmet vil innebære en
midlertidig økning i oljepengebruken. Det mener vi er
forsvarlig i en skjerpet sikkerhetspolitisk situasjon. Det
er i vår nasjonale interesse at Ukraina ikke taper denne
krigen, og vi er i en situasjon hvor vi har handlingsrom
grunnet ekstraordinære inntekter fra petroleumssekto-
ren.

Men denne innsatsen skal ikke – og jeg gjentar ikke
– handle om å føre mer oljepenger inn i norsk økonomi.
Ukraina-programmet skal ikke føre til økt rente eller in-
flasjon i Norge, noe som vil forverre situasjonen for folk.
Den veien skal vi ikke gå. Et slikt bidrag kan derfor fore-
nes med et ellers stramt budsjettopplegg og innrettes på
en måte som gir svært liten innvirkning på aktivitetsni-
vået i norsk økonomi. Kort sagt: Dette er penger ut av
Norge som vi ikke bør bruke eller ikke ville brukt i Norge
akkurat nå. Jeg håper også på bred forståelse i denne sal
for denne tilnærmingen til bruken av disse pengene.

La meg gå tilbake til der jeg begynte, til krigen i
Ukraina som et tidsskille og betydningen det har hatt i
året som har gått. Det er viktig at vi i denne sal diskuterer
disse utfordringene, ikke bare fra dag til dag, men også
ser hva dette betyr på litt lengre sikt.

Konsekvensene har kommet tett på her hjemme.
Krigens ringvirkninger er merkbare for alle. Vi har fått
en kraftig prisvekst på varer og tjenester. Det har vært
krevende for folk og næringsliv, og krigen er en viktig
forklaring her. Russlands manipulering av det europeis-
ke energimarkedet har vært sterkt medvirkende til den-
ne prisveksten. Det har vært en bevisst russisk strategi,
satt i gang i god tid før selve krigsutbruddet. Målet er
åpenbart å ramme europeisk industri og europeiske for-
brukere og sånn sett svekke solidariteten med Ukraina.

Regjeringens svar har da vært – og jeg opplever at vi
har hatt bred støtte til det – å bidra til at selskapene på
norsk sokkel har kunnet maksimere den norske gass-
produksjonen. Det igjen har bidratt til å øke tilgangen
på energi og dempe prisøkningen på gass i Europa og
dermed også strømprisene i Norge. De kunne vært høy-
ere og mer ustabile hvis ikke dette hadde skjedd.

Her hjemme har vi innført en omfattende strøm-
støtteordning til strømkundene. Vi har fått på plass et
fastprisopplegg for bedriftene, der prisene på kontrak-
ter er på vei ned. Vi har utarbeidet en styringsmekanis-
me som trygger forsyningssikkerheten og sikrer oss mot
for lav fylling i vannmagasinene.

Vi er klare til å treffe nye tiltak for å sikre at
strømsalgselskapene driver videre med nettopp det –
salg av strøm, med avtaler som veileder og ikke villeder.

Vi har ført en ansvarlig og rettferdig finanspolitikk for å
beskytte vanlige folk mot enda høyere priser og raskere
renteoppgang.

Siden februar 2022 har vi mottatt et historisk høyt
antall flyktninger fra Ukraina. I 2022 kom det over
40 000 asylsøkere til Norge, de aller fleste fra Ukraina.
Det har satt utlendingsforvaltningen og alle landets
kommuner under press, men vi kan si i dag at det norske
samfunnet tok den utfordringen. Det skyldes aller mest
en formidabel innsats ute i kommunene, blant frivillige
og i lokalsamfunn over hele landet. Ja, det er slik at hver
eneste kommune, fra den minste til den største, har tatt
imot. Bosettingen fortsetter med stor fart. Flertallet er i
gang med introduksjonsprogram og norskopplæring,
og målet er at flest mulig kan ta del i samfunns- og ar-
beidsliv.

Nå går vi altså mot krigens andre år. Regjeringen har
gitt beskjed om at kommunene må være forberedt på at
det kan komme et høyt antall flyktninger også i år. Talle-
ne er usikre, men prognosene tilsier at det kan komme
ytterligere 40 000 fra Ukraina i år. I tillegg vil det kunne
komme flyktninger fra andre land.

Vi arbeider med planer for å håndtere dette på en
trygg og smidig måte. I den nære dialogen med kommu-
nene får vi klare meldinger om at noe av det mest kre-
vende blir å finne egnede boliger, og at situasjonen med-
fører stort press på kommunale tjenester. Det er tilbake-
meldinger vi tar på stort alvor.

Vi forbereder oss på at de som kommer direkte fra
krigen på andre året, også vil være mer preget av krigfø-
ringen. Dette vil kreve enda mer av kommunene og av
oss som fellesskap i året som kommer. La oss fortsatt stå
samlet som land og folk i møte med mennesker som er
preget av krigens grusomheter. Her kommer folk som
vil bli noens nabo, noens kollega, vi vil møte dem i lokal-
samfunnet. La oss møte dem med åpenhet og respekt.

Krigen har endret vår sikkerhetssituasjon. Regulær
russisk militær aktivitet i våre nærområder finner nå
sted mot et uvanlig alvorlig bakteppe. Med dette har
usikkerheten økt. Vi erfarer en spenning med opphav
utenfor nordområdene, men som føles der. Slikt har vi
sett før, i tidligere perioder med kalde politiske vinder.
De kan oppstå et annet sted, men de merkes også nær
oss. Nordområdene og våre nærområder er av stor stra-
tegisk betydning for Russland. I god tradisjon følger vi
den situasjonen nøye. Norge er NATOs øyne og ører i
nord.

Russland fortsetter med fordekt virkemiddelbruk,
digitale angrep og omfattende etterretningsvirksomhet
også mot Norge. Dette framkommer med all tydelighet i
de åpne trusselvurderingene fra våre tjenester. Vårt svar
har vært økte bevilgninger til Forsvaret og til politiet for
å overvåke situasjonen i nord og være til stede – godt ko-
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ordinert med våre allierte. Vi har investert mer i nasjo-
nal sikkerhet og beredskap. Vi fyller opp våre ammuni-
sjonslagre og investerer i utstyr og materiell.

Det er vår vurdering at i en slik tid vi gjennomlever
nå, stilles det to tydelige krav til oss: Vi må håndtere
oppgavene og utfordringene som møter oss her og nå,
og vi må løfte blikket og se framover. Vi må grundig vur-
dere hvordan vi best mulig støtter og skjøtter vår egen
sikkerhet i en ny tid.

Krigføringen etterlater en dyp usikkerhet om fram-
tiden, om russiske intensjoner, om Russlands stabilitet
og om veien videre for Russlands forhold til sine mange
naboer. Det har mange konsekvenser som hver for seg er
viktige for Norge, og la meg gå gjennom noen av dem i
denne redegjørelsen.

For det første har vi fått en klarere og tydeligere
grense mellom øst og vest i Europa. Det er naturlig å si
«igjen», men det er det som skjer: et nytt jernteppe, en
ny hard grense, mer militarisert og med færre forbindel-
ser og kontaktflater, både politisk og mellom folk.

Det ser vi også ved vår egen grense mot Russland.
Grensepasseringene over Storskog har vært et interes-
sant barometer for forholdet mellom øst og vest. Det har
gått fra nesten ingen grensepasseringer over Storskog i
1990, så opp i over 300 000 ut på 2000-tallet da det var
åpning og utvikling av mange typer samarbeid, til en
kraftig nedgang i dag.

Dette, sammen med sanksjonene, har negative kon-
sekvenser for deler av norsk nærings- og samfunnsliv,
ikke minst i Nord-Norge. For flere virksomheter vil det
kreve omstilling mot nye markeder, noe jeg fikk bekref-
tet i møtet med næringsliv i Tromsø i går. Det må vi er-
kjenne, og vi må dessverre leve med det og støtte opp
om dem som rammes, så godt vi kan.

Forholdet til Russland kan ikke bli det samme, for
Russland har ansvar for sine handlinger.

Samtidig står dette fast, og jeg vil tillegge det stor
vekt: Vi velger ikke vår geografi. Vi må forholde oss til
Russland, nå og i framtiden, slik vi har gjort i fortiden.

Vi skal fortsatt gjøre vårt for å bidra til ryddige for-
hold. Vi skal bidra til lav spenning ved grensen, på land
og i havet. Vi skal behandle det russiske folk med den re-
spekt som alle mennesker fortjener. Russere bosatt i
Norge skal føle trygghet. Vi skal rette vår kritikk mot det
russiske regimet.

Vi ønsker kontakt og praktisk samarbeid om bl.a.
grenseforhold, sjøredning og fiskeriforvaltning. Det er
fortsatt viktig for oss, det er viktig for Russland, og det er
viktig for Europa.

Den andre dype og langvarige konsekvensen av kri-
gen er at det i økt grad fokuseres på sikkerhet og bered-
skap, som må tilpasses vår tid.

Etter pandemien og ett år inn i en storkrig i Europa
ser vi betydningen av å være forberedt på store kriser, og
det er slik at den neste krisen sjelden er lik den forrige. Vi
har fått en ny kriseforståelse. Vi har siden den kalde kri-
gens slutt nytt godt av en fredsgevinst. Nå har vi begynt
på en ny tid, en periode med økte beredskapskostnader.

Prisen for å være bedre forsikret mot kriser, samfun-
nets forsikringspremie, går nå opp på mange områder.
Som samfunn må vi bruke mer av våre ressurser på for-
svar og beredskap. Det vil prege budsjettdiskusjonen i
alle demokratier i årene som kommer.

Vi har fulgt opp dette med betydelige økninger i
Forsvarsdepartementets budsjett, i både 2022 og 2023.
Vi har nedsatt to uavhengige kommisjoner som skal se
på videreutvikling av det norske forsvaret, men også av
totalberedskapen. Kommisjonene bidrar til åpen og
bred debatt om sikkerhets- og forsvarspolitiske veivalg i
en tid da vi må investere mer i vår sikkerhet og bered-
skap, og jeg håper det kommer til å bli en slik bred dis-
kusjon når kommisjonene legger fram sine anbefalin-
ger.

Så til den tredje konsekvensen, og det er at verdien
av dype partnerskap og alliansevalg har økt. Om ikke de
var viktige før, ser vi betydningen for alvor nå.

I en mer utrygg verden trenger særlig vi, som et lite
land med en åpen økonomi, nære og tillitsfulle allierte.
Vi kjenner nå på tryggheten som NATO-fellesskapet gir i
en urolig tid. Vi har en omfattende og tillitsfull relasjon
til vår ledende allierte, USA. Vi har styrket samarbeidet
med våre europeiske allierte, i særdeleshet med landene
rundt Nordsjøen og Østersjøen, aller mest innen energi
og sikkerhet.

Finlands og Sveriges søknad om medlemskap er det
tydeligste uttrykket for akkurat det samme. De søkte
mot det sikkerhetsfellesskapet som har vært så avgjø-
rende for oss helt siden 1949, i visshet om at det er blitt
mye vanskeligere å stå utenfor.

Med ett unntak støttet alle partier på Stortinget de-
res NATO-søknad. Vi forventer nå at samtlige NATO-
medlemmer følger opp enigheten fra fjorårets toppmø-
te i Madrid og formaliserer medlemskapet til Sverige og
Finland. Det er på høy tid.

Krigen understreker betydningen av å forvalte våre
bånd til Europa og USA med klokskap.

Vi fører en gjenkjennelig politikk. Vi står opp for
våre interesser, våre verdier og våre prioriteringer, slik vi
kan og bør.

Dette er også en tid hvor allierte og venner skal gjen-
kjenne hverandre som nettopp det – som allierte og
venner som står ved inngåtte avtaler, ikke bare avtalens
bokstav, men også avtalens ånd.

Det vi har sett, gjennom disse månedene, er at flere
har lært å kjenne viktige sider ved Norge i denne krisen.
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De ser nå at Norge er Europas ledende leverandør av
gass. Land i Europa kunne fylle opp sine gasslagre i høst
fordi selskapene på norsk sokkel greide å øke vår eks-
port.

Vi støtter tiltak for å stabilisere energimarkedene i
Europa. Vi spiller en aktiv og viktig rolle for raskt å bygge
ut mer fornybar energi, som havvind.

Norge har soldater i Litauen for å trygge våre baltis-
ke allierte. Norge har også en forsvarsindustri som leve-
rer verdensledende teknologi, bl.a. avansert luftvern og
ammunisjon. Dette fikk jeg grundig demonstrert under
mitt besøk til Kongsberg Gruppen tidligere denne uken.

Samtidig ser landene rundt oss at Norge har store
inntekter fra olje og gass. Dette har gitt oss et særlig an-
svar for å være det som nå er omtalen av Norge i Europa,
nemlig «en partner til å stole på», på energiområdet,
men også innenfor NATO-rammen og i støtten til Ukrai-
na.

Vi skal være en partner man kan stole på fordi vi, i
ytterste konsekvens, er så avhengig av å kunne stole på
våre allierte. Det er i vår langsiktige interesse, for å trygge
Norge og vår egen sikkerhet, men også for å sikre mar-
kedsadgang for norske bedrifter og få tilgang til kritiske
og viktige varer og tjenester.

Under koronapandemien så vi verdien av partnere i
Europa da vi trengte vaksiner. Nå under energikrisen er
det i vår interesse at høye strømpriser, som vi deler med
mange land, finner sine løsninger sammen med og ikke
mot våre europeiske partnere.

En fjerde varig konsekvens av krigen er en ny epoke
i nordisk sikkerhetspolitikk.

Sveriges og Finlands søknad om medlemskap i
NATO representerer en av de største endringene i vår del
av verden siden slutten av 1940-tallet. Østersjøen blir nå
vårt nærområde, og vi vil framover se Nord-Atlanteren,
Barentshavet og Østersjøen i en mer helhetlig sammen-
heng. Det er i sum positivt for norsk sikkerhet.

Vi har tett politisk kontakt for å diskutere mulighet-
ene som ligger i dette i Norden, men kanskje særlig mel-
lom Norge, Sverige og Finland. Her starter vi ikke på bar
bakke. Samarbeid om forsvars- og sikkerhetspolitikk
har utviklet seg mye de siste 10–15 årene, i særdeleshet i
nord mellom Norge, Sverige og Finland. De nordiske
forsvarssjefene er godt i gang med å konkretisere samar-
beidsområder for framtiden.

Den femte konsekvensen jeg vil trekke fram, knytter
seg til betydningen av norsk gass og framtiden for euro-
peisk energipolitikk.

Vi ser i dag at energikrisen har vært en vekker for
alle land i Europa, og mange har grunn til å gå gjennom
valg de tok de siste 10–15 årene. Forsyningssikkerhet
blir mye viktigere i lang tid framover. Pålitelige leveran-
ser fra pålitelige kunder, klienter, verdsettes høyt. Det er

ingen grunn til å tro at Europa på nytt vil gjøre seg av-
hengig av russisk gass, nesten uansett hvor billig den
skulle bli.

Det betyr at norsk gass vil forbli etterspurt, og for å
møte denne etterspørselen må vi videreutvikle norsk
sokkel. Det gir store muligheter, også fordi den norske
gassen er klimavennlig sammenlignet med alternativet
for europeiske importører, nemlig LNG fra andre konti-
nenter.

Det understreker betydningen av at Norge fortsatt
sprer kunnskap og sikrer oppslutning om CCUS – fangst,
bruk og lagring av CO2 – slik vi har vist i praksis på Sleip-
ner i Nordsjøen og Snøhvit-feltet i Barentshavet.

Samtidig ser vi at den grønne omstillingen nå skyter
fart. Det er et av denne krigens virkelig store paradokser:
Krigen leder til raskere utbygging av fornybar kraft, som
er nødvendig for å nå våre klimamål og for å klare en his-
torisk energiomstilling. Land som Tyskland og Storbri-
tannia har store planer for denne satsingen, og EUs Fit
for 55 og RePower EU peker i samme retning.

I nær sagt alle disse sammenhengene er Norge en
viktig samarbeidspartner og bidragsyter. Her ligger det
store industrielle muligheter for norsk næringsliv og in-
dustri, for norske arbeidsplasser og industriell lokal ut-
vikling.

Vi har fått på plass ambisiøse avtaler om tettere in-
dustrisamarbeid med Tyskland og med EU. Det er blitt
enda mer avgjørende for norsk industri som har Europa
som sitt viktigste marked. Dette kommer til å oppta oss
måned for måned utover i 2023.

I luftlinje er det langt fra slagmarken i Ukraina til li-
vet vi lever i Norge. Likevel føles det som nå skjer, nært.
Det skyldes den brede dekningen i medier av alle slag og
ikke minst de sterke vitnesbyrdene fra ukrainske flykt-
ninger mange møter i hverdagen: i skolegården, på ar-
beidsplassen og på T-banen.

For egen del kommer jeg ofte tilbake til møtet med
beboerne i landsbyen Jahidne, ca. 100 kilometer nord
for Kyiv. Det var helt i slutten av juni i fjor. De jeg møtte,
hadde overlevd en måned innesperret i en trang og fuk-
tig murkjeller under en skole da russiske soldater okku-
perte og plyndret landsbyen. Her levde de nesten uten
vann, mat eller lys. Flere døde eller ble mishandlet.

Da jeg traff dem, var vi på en solfylt plass i skogen et-
ter at de russiske soldatene hadde trukket seg tilbake.
Noen av dem jeg møtte, gråt, og mange smilte, men aller
best husker jeg – og det sitter sterkt i meg – den frykten
mange av dem følte for at de russiske soldatene ville
komme tilbake, at dette ikke var over, og at det kunne
skje igjen.

I sitt Nobel-foredrag i 2009 sa president Obama at
krigens instrumenter har en rolle i å bevare freden. Han
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argumenterte da for at militær maktbruk under visse
omstendigheter er både lov, påkrevd og moralsk riktig.

Å støtte Ukraina i deres forsvarskamp er å stille seg
på lag med beboerne i Jahidne, de som lever med min-
nene fra kjelleren og med frykten for at soldatene kan
komme tilbake med ødeleggelse og tortur.

Å hjelpe andre til å forsvare seg er lov, påkrevd og
moralsk riktig. Samtidig kan – og må – vi legge til, som
Obama også gjorde, at krig, rettmessig eller ei, under alle
omstendigheter er en umenneskelig tragedie.

Det er en umenneskelig tragedie som utspiller seg
på vårt kontinent nå. Det er en tragedie for vårt konti-
nent at krigen i Ukraina har pågått i snart ett år. Vi øns-
ker at den skal ta slutt, men på betingelser definert av
den som er angrepet, av Ukraina – og på betingelser i
tråd med det Europa vi vil leve i, hvor stormakter må re-
spektere andre staters frihet, og hvor soldater som dem i
Jahidne må stå til ansvar for sine forbrytelser, uansett.

Begrepene «folkemord» og «forbrytelse mot
menneskeheten», to av grunnpilarene i den moderne
internasjonale strafferetten, ble faktisk utviklet av to ju-
rister som begge studerte i byen Lviv i dagens Ukraina,
vest i landet ved grensen til Polen

Juristene og humanistene Raphael Lemkin og Her-
sch Lauterpacht var begge direkte rammet av nazistenes
forbrytelser. De brukte sine dyrekjøpte erfaringer for å
skape en bedre verden, en mer human verden uten
straffrihet for de største forbrytelsene.

Vår visjon må være som deres: en verden med regler,
og verdighet og trygghet for individ og folk.

Presidenten [10:43:52]: Takk til statsministeren for
redegjørelsen.

Presidenten vil nå, i henhold til Stortingets forret-
ningsorden § 45, åpne for en kommentarrunde, begren-
set til ett innlegg på inntil 5 minutter fra hver partigrup-
pe og avsluttende innlegg fra statsministeren.

Rigmor Aasrud (A) [10:44:21]: Takk til statsminis-
teren for nok en grundig redegjørelse, og for at Stortin-
get holdes jevnlig orientert og involvert. Takk også for
et tydelig lederskap og politisk retning i den veldig kre-
vende situasjonen vi er i. Jeg er glad for at regjeringen
hele veien har slått tydelig fast at vi skal støtte Ukraina
så lenge det trengs med både militært utstyr og huma-
nitær bistand.

Den sikkerhetspolitiske situasjonen i Europa fort-
setter å være svært alvorlig. Den uprovoserte og ulovlige
angrepskrigen som Russland har ført mot Ukraina i
snart ett år, har endret Europa for alltid. Lenge trodde vi
at de kalde frontene og vindene mellom øst og vest skul-
le forbli historie. I tiår har Europa strebet etter å forme
samfunn tuftet på frihet, likeverd og sameksistens. Nå

minnes vi om at det er en oppgave som aldri tar slutt –
den må holdes i hevd.

Det brutale regimet under Putin er ikke bare en
trussel mot Ukrainas suverenitet, men også en trussel
mot stabiliteten i Europa. Nå betaler ukrainerne den
høyeste prisen for å kjempe sin frihetskamp. Men vi må
ikke glemme at de også kjemper den på vegne av oss alle.
For hvordan vil kartet se ut om 5 år, 15 år eller 20 år om
Putin vinner over det liberale demokratiet nå? Det vet vi
ikke, men det vi vet, er at en seier til Putin i dag vil tjene
autoritære ledere på lang sikt, og at de små suverene na-
sjonene vil være utsatt. Det kan gjelde oss. Helt enkelt
kan vi aldri godta en internasjonal orden hvor den ster-
kestes rett råder. Derfor må solidariteten vedvare og
støtten til Ukraina fortsette.

Arbeiderpartiet, Senterpartiet og SV har i budsjett-
forliket signalisert at vi vil trappe opp støtten til Ukrai-
na. Statsministeren har nå invitert til et bredt forlik i
Stortinget om en støttepakke. Støtten skal være forplik-
tende, langvarig og betydelig. Støtten vi har gitt og skal gi
til Ukraina i årene som kommer, skal bidra til å forsvare
Ukraina og den europeiske sikkerheten. Vi skal fortsette
å ta imot flyktninger og bidra til solidaritet med de land
som rammes indirekte. Jeg håper virkelig at alle partier
vil stå samlet og bidra til denne innsatsen.

Noen politiske stemmer – heldigvis er det få – me-
ner at Norge skal fremme det de kaller forhandlingsspo-
ret. Det er villedende å kalle det det, for det er ikke for-
handlinger. Tanken deres er at man skal kunne presse
Ukraina til forhandlingsbordet, men realiteten er at det
ikke finnes grunnlag for forhandlinger så lenge Ukraina,
med rette, kjemper sin suverenitetskamp. Det diploma-
tiske sporet ble forsøkt før krigen brøt ut. Russlands ster-
ke mann valgte det bort.

Det internasjonale samfunnet kunne selvsagt for-
søkt å presse Ukraina til forhandlingsbordet ved å ikke
gi dem støtte i sin motstandskamp. Da hadde vi aksep-
tert en ny verdensorden og nye spilleregler for det inter-
nasjonale samfunnet. Det kan vi aldri godta.

Russland bærer det fulle og hele ansvaret for lidelse-
ne som nå påføres det ukrainske folk. Og som statsmi-
nisteren sa: Så lenge Ukraina ønsker å slåss for sin frihet,
vil vi støtte dem. La det ikke være tvil om at Putin ønsker
å skape splittelse og ustabilitet i Europa. Hvert land, hver
for seg, vil tjene hans agenda.

Det er når det røyner på at verdiene våre testes for
alvor. I møte med et brutalt og radikalisert Russland har
Europa valgt solidaritet med Ukraina. Det koster i kro-
ner og øre, og det koster i politisk mot og vilje. Men vi
har ikke råd til å la være.

Erna Solberg (H) [10:49:31]: La meg begynne med å
få takke for redegjørelsen.
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Jeg mener det er viktig at Stortinget holdes orien-
tert, at regjeringen kommer til Stortinget for å konsulte-
re på en åpen måte, for dette er den største krisen også
vårt land står overfor for øyeblikket. For en krise og en
krig i Europa er ikke noe som går upåaktet hen, eller som
ikke har store konsekvenser for oss. Svært mange av de
vanskelige sakene vi står oppe i i norsk politikk som kre-
ver norske svar og løsninger, er forsterket av eller har sin
årsak i nettopp denne konflikten og krigen.

Det er viktig nå, når vi nærmer oss ettårsdagen for in-
vasjonen og angrepet på Ukraina, å huske at vi trenger å
ha langsiktighet med oss i dette arbeidet, å huske at dette
ikke er noe som går over, og kanskje også huske hvilke
feil vi har gjort. Jeg mener at kanskje en av de største fei-
lene vi kollektivt gjorde på vestlig side, var at vi etter Ge-
orgia-konflikten trykket så raskt på restart-buttonen at
vi endte opp med å sende et signal til Russland om at vi
ikke klarte å stå imot deres aggressive utenrikspolitikk
og aggressive militærbruk over tid.

Det er selvfølgelig etterpåklokskap, men det er vik-
tig at vi nå, med den bakgrunnen, minner oss selv om at
dette kommer til å være langsiktig, vi må ha utholden-
het, og vi må ikke være de som bidrar til at vi lager dårli-
ge løsninger for det ukrainske folk, eller for den vestlige
ideen om demokrati, menneskerettigheter og en regel-
styrt internasjonal orden, ved å ha en utålmodighet når
det gjelder å finne løsninger. Jeg tror dette er særlig vik-
tig i møte med en verden hvor det er flere totalitære sta-
ter som ikke har det samme behovet for å løse denne ty-
pen utfordringer fremover, og som kan være mer lang-
siktige i hvordan de driver politikk, at vi viser at demo-
kratier også kan være det.

Nå, inn mot ettårsdagen, vet vi at dette er en krig
som kommer til å fortsette med uforminsket styrke. Vi
så i løpet av høsten at brutaliteten gir oss bilder som
minner om de bildene vi så etter annen verdenskrig:
ødelagte hus, store menneskelige lidelser, mange drepte
og at mange sivile er ofre for angrepene. Rapportene fra
de målrettede russiske angrepene på sivile og på infra-
struktur med tanke på lidelser og ødeleggelser er jo
enorme. Og med dagens meldinger om at Russland er på
vei til å mobilisere en halv million nye soldater, vet vi at
dette kommer til å vare lenge.

Derfor er det viktig at vi også er langsiktige i den
hjelpepakken og det arbeidet vi skal gjøre fremover. I
det arbeidet er det viktig at vi stiller opp økonomisk, at
vi har en god koordinering med våre allierte og partne-
re, og at vi samarbeider med NATO og med EU- og FN-
systemet for å avhjelpe de utfordringene som er, og gi di-
rekte hjelp. Og det er viktig at vi sørger for å koordinere
det slik at ikke utfordringen blir at Ukraina ikke kan bru-
ke de systemene, den hjelpen, på en god måte. Det synes
jeg vi har vært gode på så langt, og vi må fortsette å gjøre

dette. Derfor er kanskje min viktigste anbefaling: gjerne
særnorsk innsats, ikke særnorske løsninger, men samar-
beidsbaserte løsninger i arbeidet fremover.

Våre store inntekter gir oss også en forpliktelse til å
kunne bidra ekstra mye. Derfor er vi glad for at vi er blitt
invitert av regjeringen til å delta i videre samtaler om
innretningen av en stor pakke, med et langsiktig per-
spektiv. Det har Høyre gått inn i med både innspill og et
ønske om at vi skal skape en stor og bred allianse i Stor-
tinget, uten at dette skal bli de enkeltsakene som skal
løftes opp. Og jeg er helt enig i at hovedbiten kanskje må
være at vi tenker at dette er penger som ikke skal gå via
norsk økonomi.

For vi kommer til å få utfordringer også i norsk øko-
nomi via de utfordringene krigen gir oss. Vi har et stats-
budsjett som ikke har tatt høyde for det statsministeren
nå sier, at det kan komme 40 000 flyktninger. Der er det
lagt til grunn 10 000. Regjeringen valgte å ikke gjøre om
på budsjettet i høst, slik som den forrige regjeringen
gjorde da vi hadde flyktningkrisen, og har skjøvet dette
til revidert nasjonalbudsjett. Det betyr at vi står foran ut-
gifter i timilliarderkronersklassen, som per dags dato
ikke har dekning. Vi kommer til å ha mer enn nok av ut-
fordringer for å få til det, også innenfor vanlige rammer.

Marit Arnstad (Sp) [10:55:00]: Russlands krigføring
i Ukraina er brutal, og som statsministeren sa, har krig-
en forandret verden, Europa og folks hverdag. Forfatte-
ren Stefan Zweig skrev en bok som heter Verden av i
går, og det er nesten så en sitter med følelsen av at nå
har vi en verden av i går og en annen verden av i dag.
Krigen befester i alle fall skillet mellom nasjonalstater
med et demokratisk interessefellesskap og et stadig
mer autoritært Russland.

For Norge har det vært viktig å støtte det ukrainske
folk, og totalt har vi brukt over 10 mrd. kr i sivil og mili-
tær støtte så langt. Det har også vært viktig å stå sammen
med våre allierte. Det har vi lyktes med, og Senterpartiet
er overbevist om at samhold og vår tette koordinering
med NATO styrker både fellesskapet og våre egne sik-
kerhetspolitiske interesser. Senterpartiet er klar til å bi-
dra i et større og mer langsiktig Ukraina-program. Vi er
enig i at denne saken bør samle oss på tvers av partiene.
Verdien av å stå sammen er ekstraordinær stor i denne
saken, med det alvoret som i dag ligger over hele Europa.
Både militær og sivil støtte må finansieres, og vi må bi-
dra til reparasjon og gjenoppbygging, men jeg er enig
med statsministeren i at det mest akutte behovet likevel
er militær støtte, i den tida som ligger foran oss.

Samtidig skal vi ikke glemme de pågående krisene i
det globale sør, der tørke og krig i Europas kornlager har
skapt en veldig utfordrende situasjon. Det må også være
en del av de samlede drøftingene, og fra Senterpartiets
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side er vi særlig opptatt av bistand innenfor mat- og
energiområdet.

Krigen i Ukraina har endret det sikkerhetspolitiske
bildet i Europa. Foreløpig er det uvisst hva de langsiktige
konsekvensene blir, men både Sveriges og Finlands
NATO-søknader, store utfordringer for forsyningskjede-
ne for korn, gjødsel, olje og gass samt et mye mer sam-
mensatt risikobilde vitner i alle fall om at etablerte sik-
kerhetspolitiske grunnsetninger kommer til å bli om-
skrevet i årene framover.

Gjennom krigen har det også for alvor blitt satt sø-
kelys på europeiske lands avhengighet av russiske ener-
gileveranser. Norge er en viktig gassleverandør til det
europeiske energimarkedet, og det må vi fortsette å væ-
re, men det gjør oss også sårbare. Det har økt droneakti-
vitet rundt norske olje- og gassinstallasjoner minnet oss
på. I årene framover må vi rett og slett ha en sterkere
innsats også hos oss når det gjelder en bedre sivil og mi-
litær beredskap. Totalberedskapskommisjonen og for-
svarskommisjonen som regjeringen har nedsatt, kom-
mer begge til å legge grunnlaget for svært viktige debatt-
er omkring dette.

Som også statsministeren gjør, er det grunn til å un-
derstreke den formidable innsatsen som nå gjøres i
kommuner og lokalsamfunn over hele landet for å ta
imot flyktninger, og det kommer til å komme mange i
inneværende år og kanskje også i årene framover. Det er
viktig at vi ser de utfordringene kommunene faktisk har.
De har store utfordringer med å finne egnede boliger, og
de føler et stort press på kommunale tjenester. Det kom-
mer til å øke, og i en slik situasjon kommer også samar-
beidet mellom stat og kommune til å bli svært, svært vik-
tig.

Statsministeren sa at vi ikke velger vår geografi. Nei,
vi gjør ikke det. Vi må forholde oss til Russland, både nå
og framover, uansett hvilken situasjon vi er oppe i, men
vi har fått noen nye harde grenser i Europa. Vi har fått en
ny hard grense mellom øst og vest, og vi har fått en mer
utrygg og militarisert situasjon og hverdag rundt oss.

Sylvi Listhaug (FrP) [10:59:16]: Takk til statsminis-
teren for redegjørelsen. Det er nå nesten ett år med li-
delser, død, adskillelse og forferdelige bilder fra Ukrai-
na. Det som også er et faktum, er at ukrainerne har en
utrolig kampmoral, som det er all grunn til å beundre.
Vi ser menn som aldri har tatt i et våpen, som nå er i full
krig og gjør en heroisk innsats.

Jeg er enig med statsministeren i at det som skjer nå,
er at vi har fått et jernteppe i Europa. Nå handler det om
at det jernteppet ikke skal bre seg videre. Det er en på-
minnelse om at frihet ikke kan tas for gitt. Det er den
kampen vi står i.

Fremskrittspartiet mener det er viktig at vi fortset-
ter å støtte Ukraina humanitært, at vi tar imot flyktnin-
ger, at vi hjelper i nærområdene. Jeg er også glad for å
høre at statsministeren tar på alvor de utfordringene
som kommunene melder om.

Fremskrittspartiet støtter også våpendonasjoner til
Ukraina og mener det er helt nødvendig for at de skal ha
sjanse til å stå imot den russiske krigsmaskinen. Dette er
et viktig bidrag vi kan gjøre for Ukrainas frihetskamp. Vi
legger til grunn at regjeringen fortløpende gjør vurde-
ringer av vår egen forsvarsevne. Fremskrittspartiet støt-
ter at Norge skal levere stridsvogner, og vi ser fram til en
avklaring av omfanget av det.

Vi er utålmodige når det gjelder anskaffelse av nye
stridsvogner, som Stortinget har vedtatt. Det ble signali-
sert at inngåelse av kontrakt skulle skje før jul i 2022. For-
svarsmateriell sendte sin anbefaling om hvilken strids-
vogn Norge bør kjøpe, til Forsvarsstaben 22. november.
Nå gjenstår bare regjeringens signering. Svært mange
land ruster nå opp sine militære kapasiteter, leveringsti-
den vil derfor øke. Derfor mener Fremskrittspartiet at vi
nå ikke har noen tid å miste når det gjelder å gjennomfø-
re anskaffelsen. Kan statsministeren svare på når inngåel-
se av kontrakt vil skje?

Så er det viktig med en ytterligere opprustning av
Forsvaret, der er også Fremskrittspartiet utålmodig.

Jeg synes det er svært bra å se at Ukrainas president,
Zelenskyj, tar arbeidet mot korrupsjon på alvor. Mange
har mistet sine posisjoner i det ukrainske systemet, og
flere står for tur. Det er veldig viktig og tillitvekkende. Vi
vet at korrupsjon har vært et stort problem i Ukraina, og
ifølge Transparency International er det bare Russland
som har mer korrupsjon enn Ukraina i Europa. Jeg kun-
ne gjerne tenke meg at statsministeren sier litt mer om
hvordan Norge jobber for å sikre at norsk materiell og
nødhjelp kommer fram til dem vi skal hjelpe.

Det er selvsagt ingenting som kan sammenlignes
med den lidelsen som foregår i Ukraina – for alle oss
andre. Men det er et faktum at krigen i Ukraina også gjør
livet til mange innbyggere i Norge vanskelig. Vi ser at
folk sliter med å få endene til å møtes, vi ser at man hen-
ter mat i søppelcontainere, at køene foran ulike matut-
delinger vokser. Siden det startet, har nå prisene eksplo-
dert ytterligere. Jeg opplever dessverre at statsministe-
ren ikke kommer med noen nye grep for å bidra til å av-
hjelpe situasjonen her hjemme, og det må jeg si er litt
skuffende. Man kunne halvert matmomsen, man kunne
sett på grep for å gjøre noe med tollmurene for å dempe
de prisøkningene vi har sett.

Vi ser også på strøm. Det hadde vært mulighet til å
gjøre mer, tilbakebetale mer av den overprisen som folk
betaler, og gjøre noe med drivstoffavgiftene, noe som i
sum ville bidratt til å dempe inflasjonen.
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Jeg håper at statsministeren kan høre på sine parti-
kollegaer i LO i denne saken. Som vi har sett, har de vært
ute og sagt at staten burde bidra i lønnsoppgjøret til å
dempe det gjennom å forbedre kjøpekraften på andre
vis. Fremskrittspartiet står fullt og fast bak det som gjø-
res for å hjelpe Ukraina, men jeg skulle virkelig ønske at
vi kunne ha gjort noe mer for å hjelpe dem her hjemme
som sliter som følge av krigen.

Audun Lysbakken (SV) [11:04:35]: Jeg vil takke
statsministeren for en god, alvorstung redegjørelse.

Situasjonen for ukrainerne er desperat. Nesten åtte
millioner mennesker har flyktet til andre europeiske
land. Den ukrainske økonomien knuses av krigen. Det er
tall som nesten ikke er til å fatte: En tredjedel av brutto-
nasjonalproduktet gikk tapt i 2022, og okkupanten har
mobilisert enorme mengder nye soldater.

SVs støtte til Ukraina, også våpenstøtte, er i tråd med
venstresidens beste tradisjoner. Vår antiimperialisme
har alltid handlet om å stå opp for mennesker som
kjemper for frihet og for nasjonalt selvstyre. Ofte har det
historisk brakt oss i politisk konflikt med vår tids mek-
tigste stormakt, USA, og de USA-lojale partiene her
hjemme, men vår antiimperialisme har selvfølgelig al-
dri hatt som viktigste rettesnor å mene det motsatte av
USA eller av Arbeiderpartiet og Høyre. En antiimperia-
lisme som er mer opptatt av å være mot USA enn av å
støtte mennesker som vil fri seg fra okkupasjon og un-
dertrykking, ville selvfølgelig være ingenting verdt.

Fred er målet, men fred er ikke bare fravær av krig.
En løsning som utløser undertrykking, overgrep og ok-
kupasjon, er ikke fred, og at stormakter skulle kunne
true seg til territoriell gevinst med raketter og atomtrus-
ler, er en logikk som er livsfarlig, ikke bare for Ukraina,
men for alle mindre stater. Fred er målet, men noen gan-
ger er forsvarskrig den eneste måten å oppnå en rettfer-
dig fred på. Det er ikke vår oppgave å bestemme når
Ukraina skal forhandle, det er vår oppgave å støtte
Ukrainas evne til å stå imot.

Krigen er det fremste eksemplet på et nytt domine-
rende trekk ved den verden vi lever i – en verden som
ikke bare kan forstås i form av tradisjonell blokkpoli-
tikk, men der den voldsomme autoritære frammarsjen i
deler av verden også skaper konflikter, konflikter mel-
lom demokrati og diktatur, i land og mellom land. Pu-
tins krig viser, på samme måte som Trump-tilhengernes
storming av Kongressen og Bolsonaro-tilhengernes an-
grep på demokrati i sine institusjoner i Brasil, at det nye
ytre høyres giftige retorikk også har et logisk sluttpunkt,
og det punktet er blod og vold.

Ut av budsjettavtalen før jul kom en felles invitasjon
fra regjeringen og SV til å lage en historisk bistandsavta-
le her i Stortinget. Det handler om å støtte Ukraina med

alt det vi trenger for å sette dem i stand til å løse sine hu-
manitære kriser og forhåpentligvis gjenoppbygge sitt
land. Det handler også om å erkjenne at krisen ikke bare
er europeisk, men at det trengs bistand også til mat,
knyttet til energiutfordringene i sør, hvor matmangel,
inflasjon og mange lands bistandskutt til sammen kan
utgjøre en livsfarlig situasjon av sosial uro og nye kon-
flikter i en rekke av de landene som nå merker ringvirk-
ningene av krigen i Ukraina.

Derfor er det et viktig mål for SV i de forhandlingene
vi nå skal ha i Stortinget, at Norge kan nå målet om 1 pst.
av bruttonasjonalinntekt til bistand i 2023, og at vi kan
holde det målet i årene som kommer. Det skal også være
en åpning for, med den ekstra bruken av penger vi nå
skal gå inn for til Ukraina og områder som kjenner kri-
gens ringvirkninger, å tenke at vi kan gjøre lignende ting
også i årene som kommer, at vi skal prioritere gjenopp-
bygging og humanitær hjelp i Ukraina, at vi skal legge
vekt på sivilsamfunn, både der og i sør, og at den ekstra
solidaritetsinnsatsen vi nå skal gjøre, ikke fører til kutt i
annen bistand, heller ikke det som vil være knyttet til
økte flyktningutgifter.

Det er viktig at Norge nå sender et signal ut i verden
om at det trengs mer solidaritet, ikke mindre, og at den
solidariteten må rettes mot landet som utsettes for krig,
og land og områder som utsettes for krigens ringvirk-
ninger. For å få til dette trengs en ekstraordinær måte å
tenke rundt bruk av de ekstraordinære olje- og gassinn-
tektene. Jeg håper vi kan gjøre denne solidaritetsjobben
sammen, og jeg oppfordrer alle partier til å bli med på å
lage det som kan bli en historisk avtale.

Bjørnar Moxnes (R) [11:10:06]: Russlands folke-
rettsstridige angrepskrig mot Ukraina påfører befolk-
ningen enorme lidelser og ødeleggelser, som vi må bi-
dra til å bøte på. Den brutale krigføringen øker også be-
hovet for humanitær og økonomisk hjelp. Krigen forår-
saker i tillegg økte energi- og matvarepriser, som
rammer verdens utviklingsland og de fattige hardest,
de som allerede var ofre for global ulikhet.

FN har kartlagt de humanitære behovene, og de vi-
ser at antall mennesker som trenger humanitær bi-
stand, vil øke til 339 millioner i 2023. I fjor la FN konkre-
te planer for å hjelpe 183 millioner mennesker, men
dessverre ble bare halvparten av finansieringsbehovet
dekket.

I en slik situasjon må vi øke støtten til både Ukraina
og resten av verden, og Norge har råd til det. Som kon-
sekvens av krigen mottar Norge rekordstore inntekter
for olje, gass og strøm som vi selger til utlandet. Mens det
i 2022 manglet 170 mrd. kr for å finansiere planlagt hu-
manitær bistand, økte Norges petroleumsinntekter
med rundt 1 000 mrd. kr, og vil ventelig holde seg på
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samme nivå i 2023. Derfor er det bra at SV og regjeringen
i budsjettforliket åpnet for økt oljepengebruk til bi-
stand.

Rødt har siden Russlands invasjon tatt til orde for å
øke støtten til Ukraina og de mest berørte nabolandene
og samtidig sikre at minst 1 pst. av Norges bruttonasjo-
nalinntekt gis i bistand til resten av verden. Det gir mu-
lighet til å være solidariske med og øke bistanden til
Ukraina, som kjemper for sin selvstendighet, og med be-
folkningen i utviklingslandene, som rammes hardt av
global urettferdighet, som også forsterkes nettopp av
krigens ringvirkninger. Rødt vil ta med seg innspill fra
bistandsmiljøet og andre som bryr seg om internasjonal
solidaritet, inn i samtalene om bistandspakka på Stor-
tinget og jobbe konstruktivt med de andre partiene for
et best mulig resultat.

Som kjent pågår det en debatt i Rødt om våpenstøt-
te til Ukraina. Den debatten har jeg ønsket velkommen.
For et parti som er imot imperialisme, er det viktig å ta
på alvor hvordan vi best stiller opp for et land som utset-
tes for nettopp imperialistisk angrepskrig, og får slutt på
de enorme lidelsene og ødeleggelsene som invasjonen
skaper.

Det som ikke er oppe til diskusjon, er Rødts entydige
fordømmelse av Russlands folkerettsstridige angreps-
krig, støtten til historisk strenge straffereaksjoner mot
Russland, og heller ikke den politiske, økonomiske og
humanitære støtten til Ukraina. Rødt har vært tydelig på
at Ukraina fører en legitim forsvarskamp for nasjonal
selvstendighet, og vi har aldri tatt til orde for noen vå-
penembargo mot Ukraina. Vi er krystallklare på at an-
svaret for krigen ligger hos Putin-regimet. Derfor har
Rødt fremmet forslag om at Norge skal tilslutte seg det
ukrainske initiativet til et spesialtribunal for å etterfors-
ke og straffe Putin-regimet for invasjonen, og også ratifi-
sere tillegget til Roma-vedtektene, som gir Den interna-
sjonale straffedomstolen jurisdiksjon til å etterforske og
straffe statsledere for folkerettsstridig angrepskrig. På
den måten kan Norge både bidra til rettferdighet for Pu-
tins ofre i Ukraina og til å avskrekke statsledere fra å bry-
te folkerettens krigsforbud i framtiden.

Ingen skal presse Ukraina til noe forhandlingsbord
på angriperens premisser. Samtidig innebærer også Ze-
lenskyjs fredsplan signering av en fredsavtale. Norge bør
både støtte ukrainernes rett til å forsvare seg og søke di-
plomatiske initiativ.

Rødt hegner om både nasjonal suverenitet og inter-
nasjonal solidaritet. Derfor ønsker vi at Norge skal øke
støtten til Ukraina og samtidig sikre 1 pst. av BNI som bi-
stand til verden. Et bredt bistandsforlik må sikre at hjel-
pen fortsetter også når krigen en gang er over. Det er vik-
tig for Rødt at Norge gir denne langsiktige støtten til
Ukraina, ikke minst med sikte på gjenoppbygging, som

et samlet storting nylig har understreket – politisk, øko-
nomisk og humanitært.

Guri Melby (V) [11:15:12]: Takk til statsministeren
for redegjørelsen. Jeg er glad for at regjeringen tar initia-
tiv til en langsiktig og forpliktende plan til støtte for
Ukraina. Det er noe vi har etterlyst lenge, og på det tids-
punktet vi er nå, er det viktigere enn noensinne.

Situasjonen i Ukraina ser vi alle på med stor bekym-
ring. Samtidig er det viktig at vi beholder troen på det
ukrainske folket. Russland har på mange måter vist in-
kompetanse, men samtidig er det, som statsministeren
advarte mot, farlig å undervurdere dem. De har nå mo-
bilisert flere hundretusen mann, og det er viktig at vi
ruster Ukraina til å kunne stå imot en russisk våroffensiv.
Men de må gjøre mer enn å stå imot; de må faktisk få
muligheten til å presse russerne tilbake.

Europas, NATOs og Norges rolle er å støtte dem hver
eneste meter de presser seg framover. Det betyr også at
støtten må komme så raskt som mulig. Det er ingen tvil
om at Ukraina fortsatt trenger donasjoner av militært
materiell, og vi vet at bestilling av våpensystemer i dag
ofte blir leveranser kanskje til neste år. Derfor haster det
med omfattende militær støtte.

Ukraina må vinne for at ideene om frihet, likeverd
og ethvert lands suverene rett til å velge sin demokratis-
ke vei skal være verdt papiret det er skrevet på. Ukraina
må også vinne for at ikke ethvert naboland til Russland
skal leve i frykt for at de er de neste som invaderes.

Støtten til Ukraina handler om våpendonasjoner og
penger til sivil støtte, men det handler også om ord. Jeg
mener vi ikke skal undervurdere hvor mye kommunika-
sjon betyr i denne konflikten, altså hva ordene og hand-
lingene våre kommuniserer til Russland, til allierte og til
verden. Vi må vise Kreml at Ukrainas kamp mot Putin-
regimet også er Europas kamp for frihet og mot under-
trykkelse og diktatur. Norge må demonstrere at landets
forpliktelser til Ukrainas kamp er langvarig, og at den vil
vare så lenge det trengs.

Samtidig er det, som flere her har minnet om, viktig
at vi ikke glemmer resten av verden i denne kampen
mot Russland. Hvis det er noe vi kan være sikre på, er det
at det er noen andre som ikke vil glemme resten av ver-
den, f.eks. Russlands nære partner, Kina. Verden står i en
humanitær krise, og Norge har både et ansvar for og en
egeninteresse i å bidra så det monner. Det er derfor vel-
dig viktig at det er en del av det arbeidet som Stortinget
nå skal gjøre i forbindelse med den langsiktige støtten.

På hjemmebane må vi forvente at Russland fortset-
ter å benytte seg av hybride virkemidler for å svekke den
folkelige oppslutningen om vestlige sanksjoner mot
Russland. Det har vi sett mange eksempler på så langt i
denne krigen. Her er det viktig at vi ikke lar oss skrem-
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me, men at vi heller ikke er naive. Jeg legger til grunn at
regjeringen, i samarbeid med andre land, gjør tiltak for
å hindre og avdekke denne typen gråsoneaktivitet. Vi
må også, som statsministeren selv sa, være forberedt på
at vi er nødt til å investere mer i egen sikkerhet i årene
framover.

Venstre har hele veien vært tydelig på at Norge har
både et ansvar for og en mulighet til å ta en lederrolle på
noen områder når det gjelder støtte til Ukraina. Vi er
unikt posisjonert gjennom de høye energiprisene, som
er et resultat av krigen, og som har gitt Norge usedvanlig
store inntekter og et større økonomisk handlingsrom
enn mange av våre europeiske naboer. Vi har en histo-
risk og moralsk forpliktelse til å hjelpe 44 millioner
ukrainere i deres frihetskamp. Samtidig er dette også i
kjernen av Norges egeninteresse – det å kjempe for en
internasjonal orden, der konflikter løses gjennom frede-
lige forhandlinger.

Bare for å være veldig tydelig: Venstre er positiv til at
det inngås et forlik. Vi ser fram til å se regjeringens kon-
krete framlegg. Vi forventer at dette har både en tydelig
langsiktig forpliktelse og et høyt ambisjonsnivå, først og
fremst fordi behovene er så store i Ukraina, i nabolande-
ne og ikke minst også i det globale sør. Samtidig vil jeg
understreke at en enighet nå, i februar 2023, må være et
gulv og ikke et tak. Det er helt umulig å forskuttere alle
behov, både sivilt og militært, mange år fram i tid, og jeg
mener også vi bør kunne vurdere ytterligere bevilgnin-
ger etter hvert som situasjonen utvikler seg.

Et siste poeng: Europa vil ikke gjøre seg avhengig av
russisk gass igjen, sa statsministeren. Men, som han også
sa, er vi i en ny sikkerhetspolitisk situasjon, og den neste
krisen vil ikke se lik ut som dagens. Det er også andre va-
rer enn energien fra Russland vi utvikler en liknende av-
hengighet til, bl.a. mikrochipteknologi fra Kina. Jeg for-
venter at vi nå har blitt vekket fra den dype freden, og la
oss – i tillegg til å løse denne krisen – ruste oss for framti-
dens kriser.

Lan Marie Nguyen Berg (MDG) [11:20:38]: Først vil
jeg takke statsministeren for redegjørelsen. Vi som sit-
ter her i denne sal, har et viktig ansvar: å hjelpe Ukraina
og landene som rammes av ringvirkningene av krigen,
så godt vi kan. Jeg tillater meg derfor å gå rett til poen-
get. Jeg er glad for regjeringens initiativ, men jeg er be-
kymret for at det statsministeren skisserer, ikke står i
stil med utfordringene der ute eller det ansvaret som
Norge har.

Behovene i verden er rekordstore. 100 millioner
mennesker er på flukt. 800 millioner mennesker sulter.
Fattige land sliter med å komme seg etter pandemien;
de rammes hardt av ringvirkningene av krigen i Ukraina
og stadig eskalerende klimaendringer. Behovene for hu-

manitær hjelp i Ukraina og nabolandene er også enor-
me, og Ukraina trenger våpen for å forsvare seg. Når lan-
det skal gjenoppbygges etter krigen, beregner Verdens-
banken at Ukraina vil trenge minst 3 500 mrd. kr til det.
Det er nå regjeringens solidaritet blir satt på prøve. Det
er ingen motsetning mellom å hjelpe dem som trenger
det her hjemme, og dem som lider i andre land. Mil-
jøpartiet De Grønne gjør begge deler.

Norge er et av få land som tjener store penger på Pu-
tins krigføring. I 2022 og 2023 er det beregnet at vi til
sammen vil tjene 2 000 mrd. kr mer enn vi pleier på
grunn av de høye gass- og oljeprisene. Disse har regjerin-
gen til nå satt rett inn på oljefondet. Det mener vi i Mil-
jøpartiet De Grønne er galt. Derfor har vi siden i fjor
fremmet forslag om at vi kan sette alle de ekstraordinæ-
re inntektene inn på et solidaritetsfond.

For første gang på 50 år valgte regjeringen å ikke
oppfylle målet om å gi 1 pst. av bruttonasjonalinntekt til
bistand i årets budsjett. Som et absolutt minimum må
nå bistandsprosenten møtes med minst 14 mrd. kr mer
på bordet. Noe annet vil være et gigantisk mageplask.
Dette vil likevel fortsatt bare være en dråpe i havet sam-
menlignet med den enorme krigsprofitten som Norge
har hatt, og de store behovene som finnes der ute.

Global utvikling og humanitær hjelp er kraftig un-
derfinansiert. I bistandsbudsjettet for 2023 kuttet regje-
ringen i midler til helse, utdanning og likestilling og gir
bare 0,75 pst. i bistand. Jeg blir derfor bekymret når
statsministeren understreker at bidragene i Ukraina-
programmet til fattige land vil være ekstraordinært for i
år. Betyr det at regjeringen vil oppfylle bistandsprosen-
ten på ordinært vis neste år – eller er det nye nivået for
norsk bistand 0,75 pst.? Jeg er i likhet med bistandsorga-
nisasjonene bekymret for at regjeringen kan svekke
norsk bistand på sikt ved å knytte bistandsprosenten til
en ekstraordinær bevilgning.

Da regjeringen la fram sitt statsbudsjett i fjor, påsto
de at det var umulig å nå bistandsprosenten. Å gi 1 pst. i
bistand ville føre til inflasjon i Norge, sa de, selv om både
Finansdepartementet og samfunnsøkonomiske analy-
ser for lengst hadde konkludert med at å møte regjerin-
gens forpliktelser innen bistand ikke ville ha en negativ
effekt på norsk økonomi fordi pengene jo skal brukes
andre steder. Nå hører jeg at statsministeren har blitt
enig med oss, og det er jeg glad for.

Statsministeren har ved flere anledninger uttalt at
han tar avstand fra bruken av ordet krigsprofitt. I stan-
dardverket Warhogs: A History of War Profits in Ameri-
ca bruker Stuart Brandes følgende definisjon: En krigs-
profitør er en person eller organisasjon som tjener på
krigføring eller ved å selge våpen og andre varer til part-
er i krig.
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Krigsprofitten vi tjener, gir oss i denne sal et moralsk
ansvar. Derfor har en rekke statsledere, bistandsorgani-
sasjoner og næringslivstopper uttalt at Norge har et sær-
skilt ansvar for å gi mer. Flere har tatt til orde for lignen-
de beløp som Miljøpartiet De Grønne.

Krigsprofitten er ikke vår alene. Den tilhører Ukrai-
na, som bombes sønder og sammen, den tilhører Euro-
pa, som betaler de skyhøye gassprisene, og den tilhører
de fattige landene som rammes av krigens ringvirknin-
ger. Derfor mener Miljøpartiet De Grønne at vi bør sette
av alle ekstrainntektene Norge har hatt som følge av kri-
gen, i en egen pott. Da kan vi gå foran og gi et solid bidrag
for å gjenoppbygge Ukraina, til å bygge fornybar energi i
Europa og til å hjelpe verdens fattigste land, som ram-
mes dobbelt av dyr mat og energi.

En enorm sparekonto alene sikrer ikke at folk får det
godt også i framtiden. Å investere i å hjelpe andre land i
krise vil sikre stabilitet og velferd i verden også på sikt.
Det er i Norges interesse.

Olaug Vervik Bollestad (KrF) [11:25:50]: Jeg vil tak-
ke statsministeren for en god redegjørelse.

Globalt skaper krigen økonomisk uro og en sultkri-
se av ufattelige dimensjoner. Behovet for nødhjelp har
økt med 25 pst. bare siden i fjor. 339 millioner trenger
nødhjelp for å overleve. Det er mer enn hele USAs be-
folkning. Det er ufattelige tall.

Krigen gir oss også sikkerhetspolitiske utfordringer.
For det første må vi støtte Ukraina der vi kan, med nors-
ke bidrag gjennom mottak og inkludering av flyktnin-
ger, humanitær hjelp og støtte til gjenoppbygging eller
gjennom sårt tiltrengt forsvarsmateriell. Det vil utgjøre
en forskjell. Ukrainske kvinner og menn kjemper modig
for sine liv, sitt demokrati, sin selvbestemmelse og ikke
minst sitt lands eksistens. Men de forsvarer også noe
mer, nemlig våre felleseuropeiske verdier og en regelba-
sert internasjonal orden. Det er en enorm oppgave, og
det er i norsk interesse å støtte Ukraina.

For det andre må vi sikre vår egen beredskap og sik-
kerhet gjennom et tettere samarbeid i NATO og med
våre nærmeste allierte. Her kreves også økte ressurser til
norsk forsvar.

I en tid hvor Norge tjener enormt med ekstra penger
på grunn av krig og energikrise, må vi for det tredje bidra
med mer til internasjonal solidaritet, bistand og livred-
dende nødhjelp også utenfor Ukraina.

Arbeidet med et rammeverk for et flerårig bidrag til
Ukraina samt økt nødhjelp og bistand til land som ram-
mes av krigens ringvirkninger, er et godt initiativ. Vi i
Kristelig Folkeparti vil bidra konstruktivt for å få det til
best mulig, raskest mulig og bredest mulig – i enighet. I
dette arbeidet er det fire prinsipper som vil være viktige
for Kristelig Folkeparti.

For det første må formålet med norsk bistand – å re-
dusere fattigdom – stå fast og ikke utvannes. For det and-
re må humanitær nødhjelp og våpenstøtte ikke blandes
sammen. Jeg tror vår statsminister, med sin bakgrunn, er
det ansvaret bevisst. For det tredje tar jeg det for gitt at
det ikke bygges opp parallelle strukturer til dagens bi-
standsforvaltning. Pengene må ikke gå til å bygge opp
byråkrati, men mest mulig effektivt brukes for å hjelpe
folk.

Når det gis store midler over kort tid til land som er
i krig, og som over tid har vært gjennomsyret av korrup-
sjon, er det krevende. Faren for at noen av pengene kan
bli misbrukt, er stor, men vi må gjøre alt vi kan for at
pengene kommer der de skal. Norske hjelpeorganisa-
sjoner er gode kanaler i tillegg til FNs organisasjoner. Å
styrke Ukrainas sivilsamfunn og den infrastrukturen for
hjelp som bl.a. kirken i landet utgjør, er viktig for å få
gode resultater på lang sikt.

For det fjerde må prinsippet om 1 pst. av BNI, som
også Arbeiderpartiet gikk i spissen for i 2016, fortsatt stå
fast. Det må ikke bli slik med flyktningarbeidet at vi med
den ene hånden gir til humanitær hjelp og bistand i sør
i forbindelse med rammeverket, for så å ta tilbake igjen
fra de samme landene for å dekke utgifter til flyktning-
mottak i vårt eget land. Kristelig Folkeparti mener vi i
størst mulig grad bør hindre at hjelpen til Ukraina tas fra
sårbare personer som trenger mat, utdanning og helse-
hjelp i sør. Bistandsprosenten for 2024 og årene fram-
over bør derfor komme i tillegg til denne mekanismen,
slik at en betydelig andel går til de enorme behovene
utenfor vårt eget kontinent.

Statsminister Jonas Gahr Støre [11:30:48]: Jeg vil
takke for veldig gode innlegg fra partiene, som under-
streker betydningen av konsultasjon og nær kontakt
med Stortinget. Det er viktig for regjeringen. Jeg merker
en grunntone i tilnærmingen her som betyr at vi har et
bredt flertall bak den politikken vi nå meisler ut, i god
samtale.

Støtten vår til Ukraina skal være langsiktig. Den skal
være fleksibel fordi det er en situasjon som er i endring,
og vi må ta oss tid til å være trygge for hvert steg vi tar. Vi
har også god koordinering med våre allierte.

Jeg er enig med Erna Solberg, jeg synes det er en god
formulering: Vi skal ha særnorsk innsats, men ikke sær-
norske løsninger. De må samordnes godt, både med
Ukrainas behov og med dem vi står opp sammen med.

Det er stilt spørsmål om dette med kontroll med
materiell som leveres. Det er et godt og viktig spørsmål,
og som jeg sa i min redegjørelse: Vi har til nå gode erfa-
ringer med Ukrainas håndtering. Vi har en tett interna-
sjonal koordinering med hensyn til Ukrainas behov.
Dette er ikke et NATO-anliggende, men det er med våre
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allierte vi gjør det, med forsvarsministeren i spissen,
med donasjoner og logistikk for å nå fram til Ukraina.
Det er likevel slik at inne i Ukraina, i stridssituasjonen,
har vi ikke løpende kontroll, så vi kan ikke garantere at
materiell ikke kommer på avveier, men til nå er tilbake-
meldingene vi får fra ulike kilder, at Ukrainas håndte-
ring er god.

Så vil jeg få referere til det Marit Arnstad sa om kom-
munenes situasjon her i Norge knyttet til flyktninger
som kommer: Vi i regjeringen er klar over den utfordrin-
gen de har. Jeg refererte til boligsituasjonen, til det at vi
får flyktninger med kanskje andre typer og mer alvorlige
helsebehov. Det må vi ta på alvor.

Videre vil jeg takke SV som budsjettpartner, og Au-
dun Lysbakken sa dette på en god måte. Det er en ekstra-
ordinær situasjon, og det kreves altså ekstraordinære til-
tak, og jeg merker at det er en bred vilje her til å stå sam-
men.

Jeg må igjen få gjøre en referanse til Rødt, som her
gir uttrykk for egentlig veldig gode målsettinger, som jeg
tror fanger bred støtte. Vi må øke støtten til Ukraina, og
vi må være solidariske med Ukraina. Ukraina fører en le-
gitim forsvarskamp. Alt det er jeg enig i, men så er kon-
klusjonen til Rødt at måten vi skal gjøre det på, er gjen-
nom politisk, økonomisk og humanitær støtte. Jeg er
enig, men det mangler jo noe som er brutalt og viktig og
reelt i situasjonen, nemlig den militære støtten. Man
kan ikke ønske Ukraina til forhandlingsbordet for å fin-
ne en løsning på ukrainske prinsipper uten at Ukraina
kan forsvare seg selv. Vi får høre at Rødt har en løpende
diskusjon om synet på våpenstøtte, men det er altså inn
i andre året etter at denne krigen startet, at det semina-
ret pågår.

Jeg håper at vi samler bred støtte rundt dette lang-
siktige norske engasjementet, som altså har et Ukraina-
program som er humanitært, økonomisk og militært.
Det er viktig å si at denne komponenten, det militære,
kan vi ikke se bort fra. Den må være med.

To ting til slutt: Jeg vil bare gjenta til Miljøpartiet De
Grønne at jeg tar sterkt avstand fra begrepet «krigspro-
fitt». Norge setter ikke energiprisene. Vi har ikke gjort
det på 50 år når vi selger olje og gass, men vi tar ansvar
for at vi er i den situasjonen vi er i. Det er nettopp en av
grunnene til at vi nå skal gå foran med en bred pakke,
som også kan sette retning for andre land.

La meg si avslutningsvis at representanten Bollestad
hadde gode formål da hun trakk opp rammen for hvor-
dan vi skal tenke. Vi skal bidra til å redusere fattigdom.
Nå blir fattigdommen utløst av krigen. Den fører til ikke
bare matvareutfordringer, men til reell sult. Vi skal ikke
blande humanitært og militært, det er et viktig prinsipp
for oss, men vi skal gi både humanitær og militær bi-
stand.

Det er viktig å ikke lage kompliserte, parallelle
strukturer til bistand. Vi har et sterkt bistandsfaglig mil-
jø i Norge. Vi kommer til å trenge en del nye prosesser,
også for å kunne rettes inn mot Ukraina.

Det er riktig at Arbeiderpartiet er tydelig på énpro-
sentmålet. Vi har det i vårt program, vi har det i Hurdals-
plattformens program. Vi lever også i en tid da norsk
BNP går opp og ned på måter som svinger, som fra år til
annet kan gi oss utfordringer.

Det jeg tar med meg fra denne debatten, er at vi har
utsikt til en bred enighet om støtten til Ukraina. Jeg vil
understreke hvor viktig dette er å kommunisere til
Ukraina, hvor viktig det er for ukrainere som er i Norge,
og hvor viktig det er for at vi da kan ta noen av de vanske-
lige og krevende valgene vi skal ta framover. Her må vi
legge en del uenigheter til side for å kunne stå samlet om
det som er mye viktigere, og som faktisk samler oss så
bredt i denne salen – så tusen takk.

M o r t e n  Wo l d  hadde her overtatt presidentplas-
sen.

Presidenten [11:35:50]: Kommentarrunden er der-
med avsluttet, og presidenten vil foreslå at statsmi-
nisterens redegjørelse om krigen i Ukraina og dens føl-
ger vedlegges protokollen. – Det anses vedtatt.

S a k  n r .  2  [11:36:01]

Innstilling fra næringskomiteen om Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og Sofie
Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen
(Innst. 156 S (2022–2023), jf. Dokument 8:275 S (2021–
2022))

Presidenten [11:36:19]: Etter ønske fra næringsko-
miteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter
til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av re-
gjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte
tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får en
taletid på inntil 3 minutter.

Rasmus Hansson (MDG) [11:36:55] (ordfører for
saken): Takk til mine kolleger i næringskomiteen for
godt arbeid med denne saken.

Cruisenæringen skaper arbeidsplasser og aktivitet
på kysten, men den skaper også debatt om hvor mye næ-
ringen egentlig bidrar med, og hvor mye den ødelegger.
Utgangspunktet for denne innstillingen er et represen-
tantforslag fra Rødt om å regulere cruisetrafikk, cruisere-
latert turbussvirksomhet og kabotasjekjøring strengere.



2318 20232. feb. – Representantforslag fra repr. Jørgensen og Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen

Innstillingen endte opp med fem forslag, men ingen
av de forslagene får flertall. Først og fremst foreslår SV,
Rødt og Miljøpartiet De Grønne at regjeringen skal kre-
ve nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann innen
2026 og nullutslipp for cruiserelatert turbussvirksom-
het innen 2026. SV, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De
Grønne foreslår også å la kommunestyrene regulere
cruisetrafikk, bl.a. ved å regulere antall anløp og å stille
klimakrav, og Fremskrittspartiet, SV, Rødt og Miljøparti-
et De Grønne foreslår å be regjeringen komme tilbake til
Stortinget med tiltak for å begrense kabotasjekjøring for
de utenlandske turbussene i Norge, etter modell fra
Danmark.

Cruiseturisme uten klimakrav legger igjen lite pen-
ger og mye forurensning per turist sammenlignet med
annen turisme. Det er et argument for å regulere denne
næringen bedre. Forrige uke var jeg på Vestlandet og
snakket med mange aktører i skipsfarten. Der skjer det
virkelig mye bra. Mye miljøvennlig teknologi er klar: På
Stord testes det ut ammoniakk, hydrogen og biogass
som utslippsfritt drivstoff for skip. I cruisehavna på
Karmsund tilbyr de landstrøm fra denne våren. Hele
markedet venter at klimakrav i skipsfarten nå blir gjen-
nomført i praksis.

Cruisenæringen er en luksusnæring. Den skaper sin
profitt og sine arbeidsplasser på å selge ren luft og vak-
ker natur. Cruisenæringen er udiskutabelt en førstekan-
didat til å pålegges å gjennomføre nødvendige klima- og
miljøkrav. Hvis ikke disse miljøkravene gjennomføres
overfor cruisenæringen, hvor skal de da starte?

Cruiseskip uten klimaløsning truer med å utebli fra
Norge hvis de blir pålagt å være utslippsfrie. Selvsagt
gjør de det, men er det troverdig? Og uansett: Skal vi li-
kevel virkelig la oss true av cruisenæringen til å svekke
klimatiltak som er mer akutt nødvendige nå enn noen
gang, nå som næringslivet og havner er klare til å levere?
Selvsagt skal vi ikke det. Det eneste hinderet mot en ut-
slippsfri cruisenæring er oss, våre politiske beslutninger,
eller eventuelt mangel på beslutninger.

Da ser jeg fram til en god debatt, og jeg tar opp de
forslag Miljøpartiet De Grønne er en del av.

Presidenten: Da har representanten Rasmus Hans-
son tatt opp de forslagene han refererte til.

Karianne B. Bråthen (A) [11:40:21]: Cruisenærin-
gen er en viktig del av reiselivet i Norge. Langs kysten
får tusenvis av utenlandske og norske turister oppleve
en unik del av landet vårt – storslått natur, byer og små
lokalsamfunn – og jo lenger nord vi kommer, desto mer
betyr cruisenæringen for destinasjonsutviklingen og
reiselivstilbudene. I tillegg er cruisenæringen viktig for
verftsindustrien. Per nå bygges det syv cruiseskip i Nor-
ge, og 93 pst. av de øvrige skipene bygges i Europa.

På vegne av Arbeiderpartiet og Senterpartiet kan jeg
si at vi har et klart mål om at cruisenæringen skal utvikle
seg videre, skape økte verdier, gi flere mennesker i reise-
livet en helårs arbeidsplass og bidra til at vi også om
20 år kan vise fram kysten til våre turister. Vi må likevel
være ærlige om at cruisenæringen har klare utfordring-
er, og ut fra samtalene og møtene vi har hatt med nærin-
gen, er det noe jeg kan si at de også er klar over. Crui-
senæringen står for store globale og lokale utslipp, og de
må reduseres kraftig. Den eneste muligheten til å oppnå
det er ny teknologi. Cruisenæringen må være med på
den grønne omstillingen som hele maritim sektor nå
står overfor, og de store cruiseselskapene har gode forut-
setninger for å være motoren i den blå-grønne omstill-
ingen.

Arbeiderparti–Senterparti-regjeringen vil ha en
grønnere, mer bærekraftig cruiseturisme. Samtidig må
vi være realistiske i våre krav og forventninger. Cruiseflå-
ten består i hovedsak av større skip, og full elektrifise-
ring i norske farvann er ikke realistisk med dagens tek-
nologi og innenfor kravene til sikkerhet og passasjer-
trygghet.

Vi står fast på de vedtakene Stortinget tidligere har
fattet. De miljøkravene vi har fattet for verdensarvfjor-
dene, bidrar til å skape etterspørsel etter nødvendig mil-
jøteknologi. Verdensarvfjordene våre er blant verdens
mest ettertraktede turistattraksjoner, og det er i vår alles
interesse å bruke det til å stimulere til teknologiutvik-
ling.

Denne regjeringen er teknologioptimister. Vi me-
ner at framtidens cruisenæring vil være grønn, og at de
funksjonene den benytter seg av, som f.eks. turbusser, vil
være elektrifisert. Men vi tjener ingenting på å sette ure-
alistiske krav som ikke kan nås, eller som vil ende opp
med årelange prosesser i rettssystemet. Derfor vil verken
Arbeiderpartiet eller Senterpartiet støtte de framsatte
forslagene i representantforslaget. Det vi vil arbeide for,
er at cruisenæringen må utarbeides i samarbeid med
resten av reiselivet, for utfordringene våre er økt lokal
verdiskaping, bedre besøksbidrag og reduserte utslipp.

Olve Grotle (H) [11:43:16]: Cruisenæringa er ei vik-
tig næring for mange reiselivskommunar, særleg i Dis-
trikts-Noreg. Ho gjev ulike former for aktivitet og er i
nokre kommunar ein svært viktig del av det totale rei-
selivstilbodet. Samtidig bidrar cruisetrafikken til store
lokale og globale utslepp, og det er difor eit viktig uttalt
mål at cruisetrafikken så raskt som råd kan redusere ut-
sleppa og gå mot eit nullutsleppsmål. Det er òg ein av
grunnane til at Høgre i førre stortingsperiode røysta for
eit nullutsleppsvedtak for dei to verdsarvfjordane våre.

Sjøfartsdirektoratet har no kome med forslaga sine
til forskrift når det gjeld innretninga av nullutsleppkra-
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vet i verdsarvfjordane. Dette arbeidet viser at det er van-
skeleg å nå måla i stortingsvedtaket, og eg er òg kjend
med at f.eks. Aurland kommune har peika på fleire ut-
fordrande og negative sider ved forslaget frå direktora-
tet. Slik Høgre ser det, m.a. på grunn av erfaringane frå
arbeidet til Sjøfartsdirektoratet, vil det å innføre krav
om nullutslepp for alle cruiseskip i norske farvatn innan
2026 føre til at det i praksis blir nesten uråd å drive crui-
severksemd i Noreg, noko som vil ha alvorlege økono-
miske konsekvensar for mange lokalsamfunn langs kys-
ten. Høgre vil difor ikkje støtte forslaget om å innføre
nullutslepp i norske farvatn no. Høgre vil heller ikkje
kunne støtte forslaget om å innføre krav om nullutslepp
for cruiserelatert turbussverksemd. Vi viser til at det alt
er innført ei CO2-avgiftsordning på dette området, og
dessutan at det ikkje er formålstenleg å gå inn for å regu-
lere ei einskild næring.

Når det gjeld dei to forslaga om større rett for kom-
munar til å regulere cruisenæringa m.m., kan Høgre vere
positiv til intensjonen bak delar av dette. Samtidig mei-
ner vi at spørsmålet reiser så mange rettslege og andre
typar spørsmål at det må bli gjort ei grundigare og meir
prinsipiell vurdering enn det forslaga i representantfor-
slaget legg opp til. Dette gjeld f.eks. kommunane sin rett
til å regulere desse forholda gjennom eigarstyring av
hamnene, der vi har registrert at statsråden meiner at
kommunane allereie i dag har eit vidt høve til regulering
av ønskt verksemd, og forholdet til mottaksplikta til far-
tøy etter hamne- og farvatnslova § 27. Høgre har òg mer-
ka seg det departementet seier om § 28 i den same lova.

Når det gjeld tiltak for å avgrense kabotasjekøyring
for utanlandske turbusser i Noreg, legg Høgre til grunn
at Samferdselsdepartementet vil følgje utviklinga i EU-
kommisjonens og ESAs saker mot Danmark og Island og
vurdere ein norsk definisjon når det er betre grunnlag
for dette. Høgre vil heller ikkje kunne støtte dette forsla-
get no.

Bengt Rune Strifeldt (FrP) [11:46:20]: Vi behandler
et representantforslag fra Rødt om strengere regulering
av cruisenæringen. Forslagsstillerne foreslår bl.a. å inn-
føre krav om nullutslipp for alle cruiseskip i norske far-
vann innen 2026.

Cruisetrafikken i Norge har økt betydelig siden år-
tusenskiftet. Antall anløp nærmer seg en tredobling,
mens antall passasjerer er mangedoblet fordi skipene
stadig blir større. Det bidrar til sysselsetting, verdiska-
ping og bosetting langs hele norskekysten.

Næringskomiteen behandlet for to år siden et re-
presentantforslag fra Fremskrittspartiet om utsettelse
av kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene fra 2026.
Det ble fremmet følgende representantforslag, uten å få
flertall ved behandlingen:

«Stortinget ber regjeringen utsette kravet om
nullutslipp i verdensarvfjordene til 2030. Utsettel-
sen bør gjelde for all skipsfart i norske fjorder.»
Vi begrunnet forslaget den gang med at kravet om

nullutslipp i verdensarvfjordene innen 2026 ville ram-
me cruiserederier, tilknyttet næringsliv og turistlokasjo-
ner, hardt fordi tilfredsstillende ny teknologi ikke var
forventet utviklet innen 2026. Dette er i dag like aktuelt
og støttes også i stor grad av statsråden, som i sitt brev til
komiteen skriver:

«Få cruiseskip går per i dag på nullutslippstek-
nologi, og omstillingen vil ta tid da det er etterslep i
dette segmentet. Cruiseflåten består av større skip,
hvor elektrifisering kan bli en utfordring.»
I behandlingen av en slik sak er det viktig å ta inn

over seg høringsinnspillet fra Cruise Norway, CLIA Nor-
way og European Cruise Services, som advarer om at
innføring av et krav om nullutslipp i verdensarvfjordene
fra 2026 vil føre til en betydelig reduksjon i cruisetrafik-
ken langs norskekysten.

Rødts forslag om å innføre krav om nullutslipp for
alle cruiseskip i norske farvann innen 2026 vil medføre
at det i praksis blir nesten umulig å drive cruisevirksom-
het i Norge, og det vil ha alvorlige økonomiske konse-
kvenser for mange lokalsamfunn langs kysten. Vi kan
ikke innfase et regelverk langt raskere enn industrien
klarer å omstille seg. Det er viktig å ta med seg at cruise-
rederiene allerede investerer enorme summer for å re-
dusere eget miljøavtrykk globalt. Fremskrittspartiet
mener også at regjeringen med fordel kan vurdere å ut-
sette kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene til 2030
eller til teknologien er moden.

Fremskrittspartiet vil ikke støtte andre forslag enn
dem vi står inne i, og mener tiden er moden til å utnytte
handlingsrommet i EØS-avtalen med tanke på kabota-
sjeregler for turbuss. Her sitter dessverre regjeringen
også på gjerdet og avventer og ser, og «vil følge utviklin-
gen» i sakene om kabotasjeregler for turbuss i Danmark
og Island. Norge kan ved å utforme tilsvarende regler
som Danmark eller Island utnytte handlingsrommet i
EØS-avtalen og stå sammen med disse landene opp mot
EU-kommisjonen og ESA. Jeg håper derfor at flertallet
vil be regjeringen komme tilbake til Stortinget med til-
tak for å begrense kabotasjekjøring for utenlandske tur-
busser.

Torgeir Knag Fylkesnes (SV) [11:49:42]: Cruisetra-
fikk er kanskje den delen av norsk reiseliv som gir
minst verdiskaping i Noreg, og som har størst klima- og
miljøpåverknad. Det trur eg er relativt udiskutabelt.
Kva bør ein da gjere? Tidlegare har SV tatt til orde for ei
konsesjonsordning for cruiseverksemd i Noreg. I dag er
det fritt fram; det er inga avgrensing av kor mange som
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kan seile i norsk økonomisk sone eller – for den saks
skuld – leggje til kai i norske fjordar og ved norske kaier.
Det er inga avgrensing. Det blir heller ikkje stilt nokon
krav til korleis dei blir drivne, eller kva slags utslepp dei
har. Det er heller ingen krav til kva slags verdiskaping
dei skal leggje igjen.

Eg har møtt austerrikske guidar i Kautokeino som
har kome med eigne bussar frå cruisebåtar langs kysten
av Nord-Noreg. Dei har stått og fortalt om samisk kultur
og historie, og etter å ha tjuvlytta litt på det har eg opp-
daga at det var berre tull og tøys. Det er situasjonen. Det
blir ikkje stilt nokon krav til slikt i dag. Dette er samtidig
ei næring som har ei enorm inntening, og ei næring som
er veldig veksande i norske farvatn. Så at vi tar tak i crui-
senæringa, trur eg er i alle si interesse.

Vi har løfta ein idé om å stille nokre krav i ei konse-
sjonsordning for cruisenæringa, bl.a. at ein del av maten
som blir servert, må vere norsk og lokalprodusert, ein
må bruke norske guidar, skal ein få ulike typar opple-
vingar, må ein bruke norske aktørar, osv. Dette er for å
gjere denne næringa til eit bidrag til lokalsamfunna
langs kysten. Tenk kva det ville ha gjort for norsk mat-
produksjon og norske opplevingar rundt omkring der-
som dette var norskprodusert, og at det ikkje var bayer
og bratwurst som var på menyen, men norske innsats-
faktorar.

Vi meiner også at eit slikt konsesjonssystem vil vere
ein måte å dimensjonere cruisebåttrafikken på, slik at vi
får ei avgrensa mengd cruisetrafikk. Det er openbert at i
store delar av landet og opp mot Svalbard er det ein for
stor påverknad og ein for stor ferdsel. Ei slik konsesjons-
ordning vil avgrense talet på aktørar. Ein kan også stille
krav om kva slags drivstoff desse aktørane og båtane
deira skal gå på, spesielt når dei er nært land.

Høgre seier at nullutsleppskrav frå 2026 vil bety at
det vil vere umogleg å drive, fordi teknologien ikkje
finst. Teknologien finst, men han blir berre ikkje tatt i
bruk på dette området. Framstegspartiet seier at det må
utsetjast til 2030 fordi teknologien ikkje er moden. Han
er moden – ein må berre stille krava. Her har vi mogleg-
heit til å utvikle ei næring til gevinst for både nasjonen
og miljøet.

Sofie Marhaug (R) [11:53:05]: For snart tre år siden
foreslo Arbeiderpartiet og Senterpartiet følgende:

«Stortinget ber regjeringen styrke kommune-
nes adgang til å regulere cruiseskip og cruiseturis-
me.»
Det forslaget fikk ikke flertall. De samme partiene

som stemte for dette forslaget i 2020, har i dag flertall på
Stortinget, så hvis vi fortsatt vil, kan vi i dag gi lokalsam-
funn muligheten til å ta kontrollen tilbake.

Høyre har en lang tradisjon for å sette næringsin-
teresser først, så at de stemmer imot, er kanskje ikke så
veldig overraskende. Men det overrasker meg faktisk at
regjeringspartiene har snudd. Hva er det egentlig som
har endret seg siden 2020? Cruisetrafikken har blitt stør-
re, ikke mindre. Konfliktene i flere kommuner har blitt
større, ikke mindre. Og det å kutte utslipp haster mer,
ikke mindre.

Norge er en av verdens største reisemål for cruise, og
det har faktisk noe å si globalt hva vi gjør i Norge. Da bør
også lokaldemokratiet få mulighet til å bidra til å løse
klimaproblemene lokalt. I flere byer og kommuner er
folk også lei. De er lei av flytende hoteller som sperrer ut-
sikten, de er lei av passasjerer som nesten ikke legger
igjen penger lokalt, og de er lei av tusenvis av turister
som strømmer i land samtidig. Jeg kommer fra en slik
kommune. De er ikke minst også lei av turbusser i trange
brosteinsgater, og de er lei av dårlig luft, for skipene
brenner tungolje. Norge har forbudt bruk av tungolje på
cruiseskip på Svalbard. Det er av hensyn til naturen.
Men lokalpolitikere i resten av landet får ikke lov til å
forby cruiseskip som går på tungolje, av hensyn til inn-
byggernes helse.

Det er ingen hemmelighet at Rødt er kritisk til å sat-
se på internasjonal cruisetrafikk. Denne næringen er
dårlig butikk for Norge, men det er ikke bare det forsla-
gene fra Rødt handler om. Forslagene handler også om å
styrke lokaldemokratiet. Det vil flytte avgjørende makt
ut av havnestyrene og inn til folkevalgte forsamlinger.
Da vil også debatten følge etter. Det vil bli et lokalpoli-
tisk spørsmål hva som er best i Bergen, Stavanger, Åle-
sund, Eid, Svolvær og Honningsvåg – hvor mange cruise-
skip skal det være samtidig? Hvor går grensen? Folk vil få
helt andre muligheter til å påvirke der de bor.

Alfred Jens Bjørlo (V) [11:56:17]: Av og til er poli-
tikk mest skrivebordsøvingar og symbolmarkeringar,
men politikk er på sitt kjekkaste og viktigaste når det
faktisk kan vere med på å forandre verda. Det kan fakt-
isk Noreg i klimapolitikken når det gjeld det maritime
området.

På det maritime området har Noreg klart å flytte
teknologiutviklinga i heile verda og er i gang med eit løp
der som det er ekstremt viktig at rullar vidare i eit så
høgt tempo som mogleg i åra framover. Vi er no komne
ekstremt langt på ferje, og vi er på full fart vidare når det
gjeld hurtigbåtar og ein del andre fartøy. Det neste store
grepet som må tas, er å få også dei store skipa over på
nullutsleppsteknologi. Klarer vi det, har vi gjort sjø-
transporten til den kanskje mest berekraftige delen av
transportsystemet i verda for framtida, fordi sjøtrans-
porten bruker sjøen og ikkje krev kapasitet i form av
tung infrastrukturutbygging på land og store areal på
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andre måtar. Sjøtransport er framtida, og klarer vi å ut-
vikle ein teknologi for nullutslepp for alle typar skip, har
Noreg vore med på å flytte verda. Der er cruisenæringa
viktig.

Ein fjerdedel av alle cruiseskip i verda er innom
Vestlandet og Bergen i løpet av eitt år. Vi er ei stormakt
på cruise. Den politikken Noreg fører når det gjeld mil-
jø- og klimakrav for cruisenæringa, kan – dersom han
blir ført rett – vere med på å flytte heile bransjen vidare
framover i raskt tempo. Det må vere målet.

Då meiner Venstre det ikkje er rett å fatte eit skrive-
bordsvedtak her over bordet, utan dialog med bransjen,
om 2026. Det vil føre i stikk motsett retning. Det skal
kome tøffare krav, og dei skal kome raskt, men dei må ut-
formast i samråd med bransjen. Bransjen skal ikkje få
det som dei vil, men vi må ha ein politikk som det er
gode prosessar bak. Då greier vi å flytte heile denne
bransjen, kutte enorme klimagassutslepp også globalt
og å få all sjøtransport vidare.

Difor er ikkje Venstre med på punkta 1 og 2 i repre-
sentantforslaget. Men vi skil lag med regjeringspartia og
Høgre på eitt punkt, og det gjeld framlegga frå Raudt om
å gje kommunane og lokaldemokratiet meir kontroll og
større moglegheit til å ha innverknad på korleis ein vil
ha cruise-politikken i kommunen sin. Det er viktig og
rett; dei framlegga støttar Venstre. Det er også ein del av
det å utvikle ein meir berekraftig cruisetransport og cru-
isenæring i framtida.

Statsråd Espen Barth Eide [11:59:28]: La meg be-
gynne med å si at det er helt riktig som både forslagsstil-
lerne og flertallet er inne på i innstillingen og innlegg
her, at det knapt finnes en transportform som er verre
for klima og miljø enn cruise. Ikke bare skal man ha
framdrift av et stort skip på fossilt brensel, man skal
også drive et helt hotell – med hotelldrift, oppvarming,
nedkjøling, vann, matlaging og alle andre systemer – på
fossilt drivstoff, noe som jo er ganske unikt. Derfor har
man altså veldig høye utslipp, de er høye globalt, og de
er høye lokalt. Derfor er det helt riktig at vi fokuserer ty-
delig på hvordan vi kan bidra til at cruisenæringen er
med på det grønne skiftet, og at disse utslippene først
går ned og etter hvert må bort. For å si det rett ut: Det er
vanskelig å se for seg at cruisenæringen har en framtid i
det lange løp om de ikke er med på dette.

Det er ikke det samme som å si at vi nå skal hoppe
rett på dette forslaget om å innføre endelige krav innen
2026. Som flere har sagt, og som også representanten
Bjørlo var inne på, er det viktig at dette skjer i samspill
med både denne næringen og maritim sektor generelt.
Et argument for det er at hvis man i dag hadde lyst til å
bygge og seile et skip på ammoniakk eller hydrogen –
som er teknisk mulig, den teknologien finnes – må man

likevel vite at det finnes hydrogen eller ammoniakk til-
gjengelig i de havnene man skal besøke, slik at man av
og til får fylt, for ellers stopper hele skipet i mangel på
drivstoff. Derfor må man altså ha en verdikjedeutvikling
i retning av at all sjøtransport, herunder cruise, på sikt
kan ta i bruk disse nye framdriftsmidlene og få ned og et-
ter hvert bort utslippene. Det jobbes det med på mange
spor.

Enova har vært tungt inne i å legge til rette for både
produksjon, distribusjon og bruk av hydrogen og am-
moniakk, i tillegg til f.eks. støtte til landstrøm i sentrale
havner. Vi har nå nettopp sammen med næringsmi-
nisteren, som sitter her, lansert en rammeavtale for
klimapartnerskap med næringslivet. Dette er nettopp
den type tema man vil ta opp når man snakker med
f.eks. maritim sektor om omstilling til framtiden: Hva
kan staten gjøre? Hva kan andre offentlige nivåer gjøre?
Hva kan næringen gjøre selv? Hva trenger næringen fra
andre for å lykkes i et systemskifte i retning av omstill-
ing? Det målet og den retningen er vi faktisk enige om.

Så har Stortinget fattet et veldig viktig vedtak om
nullutslipp i verdensarvfjordene. Det er viktig og riktig.
Jeg er veldig stolt og glad for at det står fast, og at vi er eni-
ge om å holde på det. Det sender et tydelig signal, men
det er altså betydelig mer inngripende om det skulle
gjelde hele Norge. Det gjeldende kravet er det mulig å
oppnå ved at den delen av reisen som går inn i verdens-
arvfjordene, seiler på andre drivstoff. Det er betydelig
vanskeligere å se for seg at man er klar til å gjøre dette
med all cruisetrafikk i 2026. Men retningen må vi være
enige om, og det kommer vi sikkert tilbake til i resten av
debatten.

Presidenten: Det blir replikkordskifte.

Sofie Marhaug (R) [12:02:50]: Statsråden kommen-
terte vel egentlig bare ett av forslagene. Det er helt riktig
at et sånt nullutslippskrav vil gi mindre cruisetrafikk, og
det er kanskje noe av poenget; forbruket må ned hvis vi
skal kutte utslipp. Men jeg har et annet spørsmål, som
jeg ikke fikk svar på, og det er det jeg refererte til, at Ar-
beiderpartiet og Senterpartiet i 2020 foreslo: «Stortin-
get ber regjeringen styrke kommunenes adgang til å re-
gulere cruiseskip og cruiseturisme.» Mindretallet den
gangen ville hatt flertall i dag, men likevel velger altså
Arbeiderpartiet og Senterpartiet å ikke støtte forslaget
om større lokal kontroll og selvstyre. Spørsmålet mitt
er: Hvorfor har regjeringen og regjeringspartiene snudd
i denne saken siden 2020?

Statsråd Espen Barth Eide [12:03:52]: For i hvert
fall å snakke for min del av regjeringen: Vi har ikke
snudd når det gjelder synet på kommunalt selvstyre og
at det er viktig, men det viser seg altså at det er ganske
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betydelig adgang til å gjøre reguleringer innenfor det
som heter havne- og farvannsloven. Veldig mange av
havnene er kommunalt eid, og det er rom for eiersty-
ring når det gjelder å sette forventninger til dem som
kommer, regulere størrelse mer enn det som brukes i
dag. Vi opplever at det faktisk er et uutnyttet handlings-
rom i nåværende lovgivning. Det er ikke ubegrenset, og
det har selvfølgelig å gjøre med at vi snakker om skip-
strafikk som ikke bare går til ett sted. Likevel er det rom
for å gjøre mer, og vi legger til rette for å muliggjøre det-
te i praksis, bl.a. gjennom støtte til landstrøm – og som
jeg nevnte, muligheten for på sikt å tilby disse nye driv-
stoffene som kan erstatte fossilt drivstoff på større skip.
Det er nettopp for å støtte opp om lokale initiativer for
å stille strengere krav. At man har det, er allerede regu-
lert, og det mener jeg man kan utnytte bedre.

Sofie Marhaug (R) [12:04:57]: Jeg skal bruke et au-
toritetsargument. Jeg har vært lokalpolitiker i Bergen i
ti år, og jeg opplever ikke at lokalpolitikere har så stort
handlingsrom. Tvert imot har vi ofte prøvd å legge be-
grensninger, og det som skjer, er at det ikke blir fulgt
opp. Vi har egentlig ikke de juridiske rammene til å
gjennomføre mye av det som det faktisk er politisk vilje
til lokalt. Så jeg lurer fortsatt på om ikke regjeringen vil
følge opp det de mente i opposisjon i 2020, og gi sterke-
re verktøy. Er det ikke noe som helst pågående arbeid
for å gi kommunene større mulighet og adgang til å re-
gulere cruisetrafikken strengere, sånn som kommune-
ne ofte vil? Ikke alle, men mange kommuner ønsker det
og får ikke den muligheten i dag. Det er min erfaring
som lokalpolitiker.

Statsråd Espen Barth Eide [12:05:59]: Jeg vil først si
at jeg deler den delen av virkelighetsbeskrivelsen som
handler om at mange kommuner ønsker å gjøre noe
med det. Det forstår jeg. Det gjelder både klima- og mil-
jøhensyn og den samlede belastning som enorme
cruiseskip av og til er. Det har jeg både forståelse og
sympati for, og jeg mener at det er et større rom for det.

Som jeg nevnte i mitt hovedinnlegg, opplever vi nå
at maritim sektor er interessert i en utvikling i en mer
bærekraftig retning. Derfor har vi lagt oss på det sporet
at vi setter oss ned med berørte næringer og snakker
med dem om summen av virkemidler, støtte, krav, stan-
darder, minstemål og tilrettelegging gjennom det vi kal-
ler klimapartnerskap, og det kommer til å være vårt ho-
vedspor. Vi er egentlig enig i retningen; det må være rom
både for lokal medvirkning, for lokaldemokrati og for at
vi samlet sett går i retning av en mer bærekraftig crui-
senæring og skipstrafikk ellers. Det er ikke slik at krav
bare kan stilles til cruisenæringen. Det å oppfylle krave-
ne vil være det samme for cruiseskip som for andre stør-
re og tyngre skip.

Frank Edvard Sve (FrP) [12:07:17]: Eg kjem tilfel-
digvis frå eit av verdsarvområda, Geirangerfjorden, og
eg bit meg merke i noko statsråden skriv i svaret til sa-
ka:

«De eksisterende miljøkravene i verdensarvfjor-
dene bidrar til å skape etterspørsel etter miljøvennlig
teknologi, uten at det lammer cruisetrafikken.»
Eg sit også i hamnestyret lokalt. Det vi opplever i vår

destinasjon, er at det er null bestillingar på skip i 2026.
Det er ingenting som tilseier at ein kan få skip i 2026.
Dette går for å vere ein av dei største destinasjonane i
Noreg. 220 av dei største skipa i verda er der inne med
mellom 300 000 og 400 000 cruisepassasjerar. Ein seier
her at det ikkje lammar cruisetrafikken. Spørsmålet mitt
er: Kva har statsråden tenkt å gjere når det gjeld over-
gangsordningar, innretningar, som det står litt om i sa-
ka, for å hindre at dette vert total katastrofe?

Statsråd Espen Barth Eide [12:08:22]: For det første
er jeg veldig glad for at et helt samlet, eller et tilnærmet
samlet, storting fattet det vedtaket, at Stortinget står
fast ved det, og at man ved flere anledninger har ned-
stemt forsøk på å undergrave det kravet. Det setter en
veldig tydelig retning, og en rekke norske næringsaktø-
rer bekrefter at dette faktisk er drivende for teknologi-
utvikling.

Jeg er kjent med at det er noen midlertidige utford-
ringer i noen av destinasjonene. Jeg snakker med dem,
jeg hører det, jeg forstår det. Nå har Sjøfartsdirektoratet
på oppdrag fra oss kommet med et svar på dette og sier
at en løsning i en overgangsfase kan være økt bruk av
biogass. Det vil bety at noen aktører kanskje vil streve
mer med å få det til, andre vil kunne gjøre det tidligere.
Da vil man få nettopp den tilpasningen i markedet.
Noen leter etter jurister og påvirkere for å endre et krav,
andre finner ingeniører og teknologer. I det lange løp er
det de som finner ingeniører og teknologer for å finne
løsninger, som kommer til å vinne. Da får man en slags
seleksjon. Jeg tror at det kommer til å lykkes, og etter
hvert kan man selge steder som Geiranger nettopp som
en grønn destinasjon som man reiser til på en grønn
måte.

Frank Edvard Sve (FrP) [12:09:28]: Eg er kjend med
det som er kome frå Sjøfartsdirektoratet, men eg er også
kjend med at sjølv om ein skulle ha slike føresetnader,
ville ein få eit svært avgrensa antal skip i ganske lang tid
framover, for det er store behov for omstillingar, og det
er ingen kvikkfiks-teknologi som ligg framfor oss.

Vi er ikkje mot det i vår destinasjon, og eg trur heller
ikkje at næringa er mot å omstille seg, men det som er
utfordringa vår, er takta og korleis dette rammar små lo-
kalsamfunn, som næringsmessig rett og slett kan knek-
kje ryggen på det om ein ikkje har overgangsordningar.
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Ein har forsøkt om ein kan gå med nullutsleppsbåtar og
andre båtar inn fjorden, men å ha korridorar inn til
hamnene. Slik kan ein vareta det å køyre grønt i fjorden,
men ein kan bruke skipa inn til dei hamnene som er. Er
det område statsråden kan sjå føre seg kan vere aktuelle
i ein overgangsfase?

Statsråd Espen Barth Eide [12:10:30]: En mulig løs-
ning, som jeg vet diskuteres, er å seile det store cruise-
skipet til et annet punkt, og så gjør man det til en egen
attraksjon for turistene å tilby å seile inn f.eks. den siste
biten på et elektrisk fartøy og gjøre det til en del av opp-
levelsen. Det er nettopp den typen tilpasning på kort
sikt som gjør at man fortsatt får turistene inn til Geiran-
ger. Jeg skjønner godt at man reiser til Geiranger – jeg li-
ker å dra til Geiranger selv – men jeg har også vært i
Geiranger og opplevd luftkvalitet på linje med Oslo
sentrum, som ene og alene kommer fra de ti cruiseskip-
ene som ligger og slipper ut i fjorden. Også for dem som
bor i Geiranger, er det grunn til å interessere seg for at
dette lykkes på sikt.

Vi har bestemt tverrpolitisk at vi skal bruke nettopp
verdensarvrollen til disse fjordene til å være et fore-
gangsland. Det kommer til å drive både teknologiutvik-
ling, tilpasning av kjent teknologi, som ammoniakk og
hydrogen faktisk er, og naturligvis overgangsordninger
for å komme dit på sikt.

Rasmus Hansson (MDG) [12:11:44]: Regjeringen
ligger foreløpig ikke an til å klare å oppfylle sine egne
klimamålsettinger, og det skyldes selvfølgelig at sum-
men av de tiltakene regjeringen har igangsatt, ikke til
sammen gir de kuttene i klimagassutslipp som vi må få.
Det må altså skje mer. Vi har en cruisenæring som fra et
norsk synspunkt har forholdsvis begrenset nærings-
messig konsekvens. Vi har teknologi, og vi har drivstoff
som disse cruiseskipene kan bruke. Jeg har vært og be-
søkt en 5 000 hesters motor som står og går på ammo-
niakk, som de tester på Stord akkurat nå. Bestillingen
fra cruisenæringen vil være det som kan utløse bruk av
den teknologien veldig raskt.

Er ikke statsråden enig i at akkurat cruisenæringen
er et godt eksempel og en god kandidat for strengere og
raskere klimakrav enn det vi har nå, slik at regjeringen
kan komme litt nærmere å oppnå sine egne klimamål?

Statsråd Espen Barth Eide [12:12:48]: Jeg mener ab-
solutt at svaret på det er ja. Cruisenæringen er en kandi-
dat til å ta en ledende rolle i grønn omstilling, nettopp
av de grunner som representanten Hansson sier. Det
stemmer at det går an å lage sterke motorer på ammo-
niakk eller hydrogen i dag, men det stemmer også at
det ikke er et distribusjonsnett på plass som gjør at man
kan fylle i de havnene man skal til. Det stemmer fortsatt

at vi foreløpig ikke har det produksjonsvolumet vi tren-
ger, og dette er et eksempel på noe som gjelder i hele
energitransformasjonen. Man må ha produksjon, dis-
tribusjon og teknologi for bruk. Maritim sektor kom-
mer til å være en spydspiss i dette fordi det er mulig. Det
er ikke «rocket science». Det er mulig å gjøre det, men
jeg mener at da må man jobbe opp mot hele næringen.
Vi kommer til å være spesielt opptatt av å si til crui-
senæringen at dagens teknologi lever på lånt tid. De må
være med på denne omstillingen, men de må bidra
sammen med andre som tilgjengeliggjør de drivstoffe-
ne som gjør omstillingen mulig.

Rasmus Hansson (MDG) [12:13:51]: Jeg takker for
svaret. Det kan høres ut som statsråden sier at mil-
jøkrav ikke skal implementeres skikkelig før vi er sikre
på at all teknologi, alle komponenter og en hel verdi-
kjede er på plass. Den motsatte tilnærmingen er å tro at
dersom en bransje blir pålagt de nødvendige kravene,
akselererer det utviklingen av en verdikjede. Det har vi
som kjent masse erfaringer med at er akkurat det som
er tilfellet, ikke minst når det gjelder fergetrafikken på
kysten osv., som driver teknologi og skaper verdikjeder.
Hvorfor ikke cruisenæringen?

Statsråd Espen Barth Eide [12:14:27]: Jeg svarte
nettopp at cruisenæringen også må være med. Jeg me-
ner det er helt riktig at vi i den strukturerte dialogen
som vi kaller klimapartnerskap, opp mot næringer som
maritim sektor nettopp jobber for å identifisere hvilke
muligheter vi har, hva flaskehalsene er, hva slags mål vi
setter oss i fellesskap, hvordan vi kan oppnå målene,
hva trengs, og hva trengs fra andre aktører. Jeg bruker
gjerne anledningen her til å si at cruisenæringen ikke
har en framtid i det lange løp hvis den ikke er med på
det grønne skiftet. Dagens teknologi lever på lånt tid.
Jeg ville ikke investert i nye skip som gikk på dagens
teknologi, men vi må samtidig ha en slags realistisk for-
ståelse av hva som er mulig. Jeg mener at Stortinget har
gjort en klok beslutning ved å stille krav om nullutslipp
i verdensarvfjordene, som er veldig viktige turistdesti-
nasjoner. Jeg tror det allerede viser teknologiomstilling.
Det er noe helt annet å stille kravet for hele Norge, for
da er det ikke mulig å komme til noe sted i Norge med
kjent teknologi, og det tror mange av oss er et skritt for
langt i forhold til der vi er nå i teknologiutviklingen.

Presidenten [12:15:33]: Replikkordskiftet er omme.
De talere som heretter får ordet, har også en taletid

på inntil 3 minutter.

Ahmed Lindov (A) [12:15:54]: Representantforsla-
get som behandles nå, har fem punkter hvor det foreslås
å regulere cruisenæringen strengere i Norge i framtiden.
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Innledningsvis vil jeg si at miljøspørsmålene er noen av
de viktigste vi har til behandling i dag. Dette er vår tids
store omstillingsoppgave. For å klare det må vi ha støtte
av befolkningen og næringene det påvirker. Når vi ser på
forbudet og det vi skal innføre, må de miljøvennlige al-
ternativene eksistere, og de må være innenfor en form
for rekkevidde for at de som blir påvirket av eventuelle
forbud, skal ha mulighet til å omstille seg. Det er også
viktig at vi fører en politikk som løser miljøutfordringe-
ne ikke bare i Norge, men i verden generelt.

Jeg vil i mitt innlegg kort gi mine kommentarer i ho-
vedsak til representantforslagets punkt 2. I dette punkt-
et foreslår forslagsstillerne å innføre et krav om nullut-
slipp fra cruiserelatert turbussvirksomhet fra 2026. Ved
å se på dette forslaget tenker man fort at det for så vidt er
et godt forslag, og at formålet er godt, men jeg må si at
jeg ikke er enig i å innføre et slikt krav i dag som bare skal
gjelde for cruiserelatert turbussvirksomhet. Her må vi
huske at denne virksomheten ble truffet kraftig av koro-
napandemien. Det medførte veldig dårlige økonomiske
vilkår for hele bransjen og har satt den tilbake. Turbusse-
ne i cruiserelatert virksomhet begynte å kjøre på nytt et-
ter at restriksjonene ble løftet, men de økonomiske et-
tervirkningene etter pandemien er enda veldig godt
merkbare i denne bransjen. Slik forslaget er formulert,
vil det medføre en negativ forskjellsbehandling av kun
en del av bransjen. Eventuelle strengere krav må ses
samlet for hele bransjen, slik også klima- og miljømi-
nisteren svarer i sitt brev i innstillingen.

Avslutningsvis vil jeg bare løfte opp en tanke om
hvorvidt et forbud mot klimautslipp i denne bransjen
slik det er foreslått, vil medføre en forbedring av det glo-
bale miljøet. Grunnen til det – som ikke blir tatt opp i
forslaget, i hvert fall ikke som jeg har sett – er hva som vil
gjøres med de gamle fossile bussene, for å kalle dem det,
hvis de skal fases helt ut fra cruiserelatert virksomhet i
Norge. Skal de da selges til utlandet, som ofte er resulta-
tet av våre miljøsatsinger her – at når teknologien ikke
er lovlig i Norge lenger, blir den solgt til utlandet? Det vil
ikke forbedre miljøet på det globale nivået hvis vi sen-
der alle bussene til en annen plass i verden. Da vil vi –
som helt riktig ble tatt opp – fjerne forurensningen i
f.eks. Geiranger eller andre fjorder, men den vil fortsette
på en annen del av planeten vår. Da vil vi komme tilbake
til at vi må ta vare på hele planeten. Derfor tenker jeg det
er veldig viktig at vi ser på dette i en større sammenheng,
og at man ikke bare tenker på å markere seg i dag. Vi har
et godt vedtak fram til 2026, og jeg tenker at når marke-
det og alt er på plass, og alternativene er tilgjengelige, vil
man også stramme inn.

Geir Jørgensen (R) [12:19:00]: Reiseliv og turisme
består av noen få enkeltkomponenter som er like enten

man er turist på Svalbard eller i Sahara. Det er reisen,
det er overnattingen, det er måltidet, og så er det aktivi-
teten og opplevelsen. Ingen næringer har vel klart å
pakke dette inn som cruisenæringen, hvor det er opera-
tøren som sitter igjen med den største profitten. For
hver krone brukt av en cruiseturist sitter cruiserederie-
ne igjen med ti ganger så mye som annet næringsliv, vi-
ser Innovasjon Norges cruiseundersøkelse. Ut ifra det
må vi vel kunne si at for hver turist som velger å reise
med cruise til Norge framfor andre måter å ta seg hit og
oppleve vårt vakre land på, er det tapte inntekter for lo-
kalt næringsliv og lokale hoteller, restauranter og tilby-
dere.

Det er jo ikke slik at vi i Rødt vil forby cruisenærin-
gen. Nei, vi vil ha kontroll på denne næringen og hjelpe
dem til å ha de standardene som vi mener er nødvendi-
ge for framtiden. Vi har 3 500 anløp av cruiseskip i dette
landet, viser tallene fra 2020. Hvis denne næringen skal
ha en framtid, må kravene komme, og de må komme nå.
Det er en del av grunnen til at vi foreslår dette.

Jeg registrerer at statsråd Barth Eide er enig i retnin-
gen, og det er vi glad for. Vi begynner jo å få litt erfaring
med regjeringen om at når vi i Rødt foreslår noe, blir det
i første runde kanskje gitt tommel ned, men så dukker
det opp i en annen form om seks, sju, åtte måneder med
regjeringens signatur på. Så dette er vi glade for, og vi
skal fortsette å foreslå disse tingene.

Helt til slutt må jeg også si at de elementene som lig-
ger i forslagene som handler om lokalt selvstyre og de-
mokrati, synes vi virkelig at flere partier kunne vært med
og støtte. Havnestyrene er oppnevnt politisk, men det er
i all hovedsak kommunale foretak som har budsjettan-
svar og ansvar for driften sin. Når vi opplever gang etter
gang at lokalpolitiske vedtak som er gjort i kommune-
styrer, blir overkjørt av disse havnestyrene, er det helt
feil. Det er en hån mot det lokale demokratiet og dem
som er folkevalgte rundt omkring i kommunene og
kommunestyrene. De gjør en jobb for sine innbyggere.
Når de da blir stoppet av havnestyrene, som sitter med
et helt annet ansvar enn det, har det båret galt av sted.

Mímir Kristjánsson (R) [12:22:12]: Jeg står egentlig
ikke her først og fremst som representant for Rødt i dag,
men som en representant for velgerne i Stavanger kom-
mune. I Stavanger har vi hatt en eksplosjon i cruisetra-
fikk over lengre tid, og det har det vært enorm misnøye
med.

I forkant av lokalvalget i 2019 lovte samtlige partier
å flytte cruiseskipene ut av Vågen. For dem som ikke
kjenner det, er det det innerste området i Stavanger, der
cruiseskipene altså ligger – midt i byen – som flytende
åtte- og tietasjes boligblokker. Veldig mange partier, fra
Rødt til Høyre, foreslo å sette et cruisetak av en eller an-
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nen form. Valget ble vunnet av en bred og for noen sik-
kert litt merkelig koalisjon som spente fra Rødt til Arbei-
derpartiet, og fra Bompengepartiet til Miljøpartiet De
Grønne. Flertallet i Stavanger formannskap vedtok altså
å sette et cruisetak. Vedtaket ble gjort av de folkevalgte i
Stavanger kommune, men vedtaket ble satt til side av
havnestyret. I Stavanger kommune har vi et interkom-
munalt havneselskap som gjør at flertallet i Stavanger
kommunestyre med sine representanter ikke har fler-
tall i havnestyret. Mindretallet i Stavanger kommune-
styre slo seg da sammen med våre to nabokommuner,
som altså ikke har et eneste cruiseanløp i sine kommu-
ner, men som har gode inntekter fra cruiseanløpene i
Stavanger kommune, og dermed ble cruisetaket i Stav-
anger satt til side.

Spørsmålet jeg vil stille til alle dem som stemmer
ned disse siste forslagene om lokalt selvstyre, er: Hva er
det lokalpolitikerne i Stavanger skal fortelle velgerne –
innbyggerne i byen – når de går til valg til høsten? Det de
skal si, er: Jo, vi lovte dere færre cruiseanløp, vi vant val-
get, vi gjorde som vi lovte, men vi bestemmer ikke i den-
ne byen likevel. Da tror jeg at valgdeltakelsen i Stavanger
kommune, engasjementet for lokalpolitikk i Stavanger
kommune og interessen for å engasjere seg i politiske
spørsmål blant innbyggerne i Stavanger kommune vil
falle – for de opplever at demokratiet de tror på, slutter
ved kaikanten i Vågen. Man kan regulere hver minste lil-
le sykkelsti i kommunestyret, men å regulere om det
skal ligge åtte–tietasjes høye boligblokker midt i smør-
øyet av byen hver bidige dag nesten hele året, er utenfor
lokalpolitikernes myndighet – det blir overlatt til opp-
nevnte representanter i et havnestyre som ikke har den
samme demokratiske legitimiteten.

Jeg vil oppfordre de partiene som kanskje nå vil
stemme ned dette forslaget, til å se nøyere på disse
punktene, fordi vi har alle i denne sal – enten man er for
cruisenæringen eller mot cruisenæringen – interesse av
at folk tror på folkestyret, at folk tror på stemmeretten,
og at det skal nytte å engasjere seg i politikk, også når det
handler om cruiseanløp.

Frank Edvard Sve (FrP) [12:25:27]: Kva privat nær-
ingsliv er det som skor seg så veldig på cruisenæringa?
Geiranger og Geiranger-samfunnet er bygd opp på rei-
seliv, på cruiseindustri. Det er vanlege folk, det er heile
bygdesamfunnet. Det er heller ikkje berre det bygde-
samfunnet, det er også Hellesylt og mange andre byg-
der, både i Nordfjord og på Møre, som har effekt av det-
te. I den siste rapporten som var for cruise, stod det at
det var ei verdiskaping på land på ca. 100 mill. kr i indre
Sunnmøre og indre Nordfjord berre på grunn av crui-
seindustrien i Geiranger og i Olden. Det er altså vanlege
folk som har bygd opp lokalsamfunna rundt dette.

Statsråden sa at det var eit breitt fleirtal og eit stort
sett samla storting som sa ja til nullutslepp. Det er ikkje
riktig. Det var mot Framstegspartiets stemmer, og det
var mot Senterpartiets stemmer – som sa nei til det og
ville ha det trekt ut til 2030.

Det som er viktig i samband med cruisekrava som
no kjem, med nullutsleppsfartøy, som er pålagde i
Geirangerfjorden, er at både det eine og det andre fag-
miljøet seier at ein må vente til 2030, 2035, kanskje sei-
nare, for å få dette heilskapleg. Eg sende ei melding no
under møtet til hamnefuten, som kanskje er ein av dei
som har mest kompetanse innanfor cruise i ein av dei
største cruisedestinasjonane i Noreg, Geirangerfjorden,
og som har jobba med dette i mange tiår. Eg spurde kor
mange cruiseskip som kjem til Geiranger i 2026. Svaret
var enkelt: null. Det er realiteten.

Realiteten er at ein er nøydd til å ha eit system som
gjev ei overgangsordning, som gjer at ein kan tilpasse
dette. Det er ikkje sånn at verken hamnestyret eller and-
re er imot at ein skal ha nye krav til miljø og klima for
cruiseindustrien. Eg trur det er brei semje om at ein ser
at det vert framtida, men det er snakk om når, og ein må
gjere det på ein sånn måte at det er berekraftig. Det må
vere berekraftig økonomisk, og det må vere berekraftig
for lokalsamfunna.

I dag var det eit lesarinnlegg i lokalavisa frå ein aktør
som har jobba i Geiranger i mange, mange tiår, også inn-
an reiseliv, som ropar varsku om at det her er enormt
store konsekvensar. Eg håpar verkeleg at regjeringa og
statsråden brukar sitt skjøn og all sin klokskap til å finne
ei ordning som gjer at Geiranger-samfunnet og omland
også består etter 2025 – at det er mogleg å ha overgangs-
ordningar som gjer at ein framleis kan sigle inn fjorden,
men at ein kan bruke hamner utanfor, og at ein finn løy-
singar som er berekraftige økonomisk og for lokalsam-
funnet.

Alfred Jens Bjørlo (V) [12:28:37]: Dialog med lokal-
samfunna i Aurland, Flåm, Stranda og Geiranger er eg
einig med representanten Sve i at det er viktig å ha, og
det føreset eg at regjeringa og klimaministeren også vil
ha i tida framover, for å finne gode løysingar.

Det eg tok ordet for, er at eg synest det er interessant
å høyre innlegg frå representantar for partiet Raudt i de-
battar som har med næringspolitikk å gjere. I dette tilfel-
let tenkjer eg ikkje på representanten Kristjánsson, som
snakka om behovet for auka lokalt sjølvstyre, som Vens-
tre er 100 pst. einig i. Det er ein absurditet at vi ikkje her
kan ta grep frå Stortinget si side for å sikre reell lokal
handlefridom når det gjeld å regulere mengda cruisetra-
fikk. Eg tenkjer meir på innlegget til representanten Jør-
gensen, som snakka i varme ordelag om kor god plass
det blir til det lokalt baserte reiselivet, dei lokale hotella
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og dei lokale matopplevingane dersom vi får vekk den-
ne styggedomen som heiter cruise.

Dette litt overordna resonnementet høyrer ein gong
på gong frå partiet Raudt i debattar om næringspolitikk.
Ein er imot akkurat den næringa som blir debattert der
og då, intenst imot, og synest det er ein styggedom, an-
ten det er olje, oppdrett, vindkraft, delar av fiskerinærin-
ga, datasenter, helsenæringa, delar av handelsnæringa,
private barnehagar og skular eller konsulentnæringa.
Ein er imot næring etter næring, men er for næringsliv
generelt.

Problemet er at dette heng ikkje saman. Det er ikkje
plass til distriktshotella og dei lokale matbedriftene i
politikken til partiet Raudt. Dei står for ein skatte- og av-
giftspolitikk som vil gjere at ikkje eit einaste distriktsho-
tell har ein sjanse til å overleve, med eller utan ei crui-
senæring i kaiene. Ein står for ein arbeidslivspolitikk og
ei regulering av arbeidsmarknaden som gjer at det er
heilt umogleg å ha den fleksibiliteten som ein treng i rei-
selivet i Distrikts-Noreg, der det er store sesongsvingin-
gar. Ein står for ein samla næringspolitikk som vil gjere
det umogleg å drive distriktsreiselivet slik vi kjenner det
i dag.

Dette er eg lei av. Eg vil ikkje la det bli ståande uimot-
sagt at partiet Raudt gong på gong kan stå i ein debatt og
skjelle ut ei enkelt næring og seie at då skal vi gjere det
bra for alle dei andre. Det er berre å lese statsbudsjetta til
partiet Raudt: Det er ikkje plass til distriktsreiselivet,
med eller utan cruisetrafikk ved sidan av.

Frank Edvard Sve (FrP) [12:31:28]: Det var ein god
del ting frå Raudt som eg ikkje fekk tid til å kommente-
re, og som gjorde meg veldig undrande. Eg har sete
mange tiår i kommunestyret i Stranda. Eg har vore ord-
førar i kommunen i fleire periodar. Eg oppretta hamne-
styre og hamnevesen, og eg jobba tett i lag med turist-
næringa og bygdelaga i årevis. Eg kjenner meg ikkje i
det heile igjen i at lokalsamfunnet ikkje styrer hamnes-
trukturen. Eg kjenner meg ikkje i det heile igjen i at
ikkje kommunestyret gjer vedtak som gjeld hamner.
Det er jo kommunestyret som er arealmyndigheit og
planmyndigheit, ikkje hamnestyret. Det er kommune-
styret som gjer vedtak om kven som skal sitje i hamne-
styret, og som kan sparke dei viss dei ikkje gjer den job-
ben som kommunestyret meiner er riktig.

Det er ikkje noko problem å styre dette frå kommu-
nen, og det har vi gjort grundig. Vi styrer trafikken i
Geiranger og på Hellesylt, vi har ein hamnesjef som er
aktivt inne og styrer kor mange anløp vi har per dag og
kor stor tonnasje vi skal ha per dag, for også å ha kontroll
på land, sidan vi har eit avgrensa areal. Så eg kjenner
meg ikkje i det heile igjen i den skildringa.

Det er heilt rett, det som også representanten Bjørlo
var inne på: Det er ein realitet at med Raudts forslag vil
ein fjerne desse 3 000 cruiseanløpa i Noreg med eit pen-
nestrok, viss ein skal ha nullutslepp frå 2026. Det er null
skip som vil kome – nokre små ekspedisjonsskip er kan-
skje mogleg, men dette er kjempedramatisk. Det er over
3 000 anløp i året til desse destinasjonane. I Geiranger er
det opp mot 400 000 som går i land. Eg skal ikkje seie at
det går i land 400 000 i året på alle destinasjonar, men
det er iallfall betydelege mengder med folk som går på
land i Noreg og legg igjen – som hamnefuten sende meg
tal på no – mellom 750 og 1 500 kr per gong dei har vore
i land. Det er ei enorm verdiskaping, som Raudt så skal
fjerne med eit pennestrok – for dette er det ikkje viktig
for Noreg å ha som inntekt.

Det er 100 pst. rett, det representanten Bjørlo sa: Ein
må hugse at Raudt ønskjer ikkje dette næringslivet, dei
ønskjer ikkje utvikling – tydelegvis. Viss ein skulle stem-
me for dei framlegga som Raudt har fremja her i dag, vil-
le det verte katastrofe for store delar av Bygde-Noreg.
Det gjeld ikkje berre hotella, som Bjørlo var inne på, det
ville leggje brakk det som er av næringsliv i desse bygde-
laga.

Det aller viktigaste å hugse på er at dette er bygde-
samfunn, lokalsamfunn, som er nokre av dei flottaste vi
har her i Noreg og i verda, og som er avhengige av sunn
fornuft og økonomisk berekraft. Det må også vere miljø-
messig berekraft, det må vere berekraft på alle område –
det er ikkje det vi ikkje ønskjer. Men igjen: Eg ber inn-
stendig om at regjering og statsråd har ein tett og god
dialog med dei lokale myndigheitene og hamnevesenet,
for dette er alvor på aller høgaste plan.

Statsråd Espen Barth Eide [12:34:39]: Bare kort til
det overordnede: Jeg opplever at selv om det er ulike
syn i salen på hva vi skal vedta, er det bred enighet om
at retningen må være at cruisetrafikken deltar proaktivt
i et arbeid for å få utslippene ned og bort fra deres type
næring, og at det egentlig er en forutsetning for deres
«licence to operate» på sikt. Det er et viktig signal fra
Stortinget, selv om det altså blir litt ulik stemmegiv-
ning.

Egentlig tok jeg ordet igjen for å svare og bekrefte,
med tanke på Frank Sves innlegg, at det definitivt må
være en dialog med havnemyndighetene og kommune-
ne som er berørt av det eksisterende kravet om nullut-
slipp i verdensarvfjordene. Kravet blir ikke endret, men
hvordan det løses med hensyn til alternative måter for å
komme inn på dette med utvikling av biogass, lade-
strøm og i det hele tatt hele den tilretteleggingen som
gjør det mest mulig positivt for kommunene, slik at de
også kan selge seg inn som bærekraftige destinasjoner,
det er vi og skal vi være i en dialog med dem om.
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Da jeg viste til den brede enigheten, viste jeg til det
opprinnelige forslaget da kravet om nullutslipp i ver-
densarvfjordene opprinnelig ble vedtatt. Der var det alt-
så et svært bredt flertall – jeg mener å huske at det var
nesten enstemmig, men det har jeg ikke fått sjekket. Så
har noen partier senere sagt at det skal utsettes, og det
ble nedstemt, men opprinnelig klarte Stortinget å samle
seg om et veldig, veldig bredt og viktig forslag. Det er
utrolig viktig at man ikke viker når man først har gjort
sånne vedtak, men heller sørger for at det blir gjennom-
ført på en god måte.

Geir Jørgensen (R) [12:36:37]: Jeg kan vel ikke hjel-
pe representanten Bjørlo i fall han er i ferd med å gå lei
av Rødt og Rødts næringspolitikk. Dette kan jo fort bli
verre – og det kan bli mer av det. Hvis en leser Rødts
budsjetter, Rødts planer, vil en se en næringspolitikk
som er for samfunnet, som er for de behovene som vi
alle har, og som ikke er utelukkende – slik Venstres po-
litikk ofte er – å nøye seg med å tilrettelegge for nær-
ingslivet, og så skal så å si disse vanskelige spørsmålene
bli løst. Vi står for en næringspolitikk som skal hjelpe
bedrifter og industrien til å oppnå klimamålene, til å
drive i pakt med det naturgrunnlaget som vi har, og
ikke minst har vi en næringspolitikk som er på arbeids-
folkets premisser, og ikke på direktørenes og investore-
nes premisser.

Jeg vil bare oppfordre til å lese Rødts næringspoli-
tikk godt, så er jeg ganske sikker på at representanten
Bjørlo og representanten Sve kommer til å finne mye
fint der.

Presidenten [12:38:03]: Flere har ikke bedt om
ordet til sak nr. 2.

S a k  n r .  3  [12:38:02]

Innstilling fra næringskomiteen om Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo,
André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og
Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, entre-
prenørskap og innovasjon i usikre tider (Innst. 157 S
(2022–2023), jf. Dokument 8:280 S (2021–2022))

Presidenten [12:38:29]: Etter ønske fra næringsko-
miteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter
til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av re-
gjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte
tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får
også en taletid på inntil 3 minutter.

Geir Jørgensen (R) [12:38:56] (ordfører for saken):
Jeg vil innledningsvis få takke næringskomiteen og hø-
ringspartnerne for jobben som er gjort.

Vi har til behandling et representantforslag fra
Venstre om et krafttak for gründerskap, entreprenør-
skap og innovasjon i usikre tider. Det er en samlet komi-
té som merker seg bekymringen som er kommet fra fle-
re, men kanskje spesielt fra Innovasjon Norge, som i
fjorårets innovasjonstale uttrykte bekymring for at det
er liten interesse blant unge for å starte egen bedrift, og
det til tross for en mangeårig satsing på entreprenør-
skap og elev- og studentbedrifter i grunnskole og videre-
gående opplæring. Dette har vi gjennomgått.

Komiteen registrerer også at NHO i sitt skriftlige
innspill til komiteen legger vekt på at de generelle ram-
mebetingelsene for næringslivet må være gode.

Det blir under behandlingen framsatt til sammen
tolv forslag, som jeg regner med at forslagsstillerne rede-
gjør for selv. Og med det ønsker jeg en god debatt og tar
til slutt opp de forslag Rødt har alene eller sammen med
andre.

Presidenten [12:40:21]: Da har representanten Geir
Jørgensen tatt opp de forslagene har refererte til.

Solveig Vitanza (A) [12:40:43]: Jeg vil takke for-
slagsstillerne for å ha fremmet denne saken.

For Arbeiderpartiet og Senterpartiet er det viktig at
gründere, innovatører og entreprenører skal ha gode
rammevilkår for å drive sin virksomhet.

Vi lever i en usikker tid, der samfunnet og økonomi-
en preges av en rekke utfordringer som trenger nye løs-
ninger. På kort tid skal vi omstille næringslivet for å nå
målet om kutt i klimagassutslipp med 55 pst. Her er det
behov for gründerskap og innovasjon.

Vi har en sterk gründerkultur i Norge, og vår jobb er
å sikre at nytt næringsliv har best mulige vilkår for å bi-
dra til vekst, nye arbeidsplasser og verdiskaping for hele
landet. Vi mener at vi i sum har gode forutsetninger for
å tilrettelegge for dette, selv om det fortsatt er behov for
justeringer og tiltak.

Noe av det vi i Stortinget bidrar med for oppstarts-
bedrifter, er god tilgang til rådgivning og risikokapital
gjennom det norske og internasjonale virkemiddelap-
paratet. Derfor har regjeringen igangsatt flere initiativ
for å forenkle og bedre brukervennligheten og tilgjenge-
ligheten hos de næringsrettede virkemiddelaktørene og
styrke den tilgjengelige kapitaltilgangen for tidligfase
bedrifter.

Det er gjennomført en bred evaluering av oppstarts-
finansieringen i Innovasjon Norge, som bl.a. peker på at
gapet mellom Norge og de øvrige skandinaviske lande-
ne når det gjelder kapital i de tidlige fasene, har blitt sta-
dig mindre de siste årene. Evalueringen er tydelig på at
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tilgangen på kapital i Norge fra private også har økt be-
tydelig det siste tiåret.

Forslagsstillerne fremmer også et forslag om at regje-
ringen skal legge til rette for at det blir enklere for småbe-
drifter og nystartede bedrifter å få tilgang til kontrakter i
offentlig sektor, bl.a. gjennom økt bruk av innovative an-
skaffelser. Her er vi helt enige og viser til at det er et stort
potensial innenfor anskaffelsesregelverkets rammer til å
inngå kontrakter om innovative løsninger med små og
nystartede bedrifter. Regjeringen er opptatt av å utnytte
dette handlingsrommet, og det er allerede igangsatt flere
større arbeid nettopp på anskaffelsesfeltet.

Vi i Arbeiderpartiet og Senterpartiet er glade for at
også opposisjonen er opptatt av å tilrettelegge for at
norsk næringsliv skal utvikles framover. Regjeringspar-
tiene har god kontakt med gründere i hele landet, i til-
legg til virkemiddelapparatet. Gjennom å lytte til inn-
spill fra aktørene selv skal vi fortsette arbeidet med å leg-
ge best mulig til rette for oppstartsbedrifter og for inno-
vasjon.

Lene Westgaard-Halle (H) [12:43:47]: Mennesker
som våger å satse på egne ideer og skaperkraft, fortjener
en politikk som fokuserer på deres behov og deres mu-
ligheter. At de lykkes, skaper arbeidsplasser, tjener pen-
ger og betaler skatt, er viktig for at vi kan opprettholde
det velferdssamfunnet som vi alle er glad i. Vi må ha en
politikk som fremmer nyskaping, innovasjon og grün-
derskap. For vi trenger et næringsliv som hele tiden for-
nyer seg. Selv om mange av dagens store bedrifter fort-
satt vil tilføre økonomien stor verdiskaping, er mange
av virksomhetene som skal finansiere den framtidige
velferden vår, ennå ikke etablert. Vi trenger flere gode
gründere som etablerer og utvikler disse virksomhete-
ne, og bidrar til overgangen til en grønnere og mer
kunnskapsrettet virksomhet.

Dessverre fører regjeringen en politikk for det mot-
satte. Med plutselige og uforutsigbare skatteendringer
har de skapt en politisk risiko norsk næringsliv må beta-
le for, og som vi ikke har opplevd på lenge, som f.eks. den
nye arbeidsgiveravgiften, som rammer nettopp gründe-
re som skaper framtidens arbeidsplasser, beinhardt.
Dette er bedrifter som ofte ennå ikke har inntekt. Derfor
vil jeg rose Venstre – det er viktig med n-en der – for å ha
fremmet dette forslaget. Dette er et godt representant-
forslag, og Høyre støtter flere av tiltakene. Noen av for-
slagene kommer vi likevel ikke til å støtte i akkurat dette
formatet, ettersom de med fordel kunne vært noe mer
gjennomarbeidet. Derfor mener vi det er en god idé med
en stortingsmelding om små og mellomstore bedrifter,
slik at man får gjort dette utredningsarbeidet i forkant.

Forslag om forenkling er også viktig. Mange gründe-
re opplever at administrasjon og rapportering tar tid og

ressurser fra utvikling og drift av bedriften. Vi vil at Nor-
ge skal være et attraktivt gründerland både for gründere
her hjemme og utenfra. Vi vil gjerne forenkle gründer-
nes kontakt med offentlig sektor og i tillegg legge bedre
til rette for at SMB-ene får deltatt i offentlige anskaffel-
ser.

Selv om det ikke generelt sett, normalt sett, er kapi-
talmangel i Norge, kan nyetablerte bedrifter oppleve
mangel på nødvendig kapital for å realisere sine pro-
sjekter og vokse. Nettopp derfor mener vi at effekten av
å utvide ordningen med skattefradrag for investorer bør
utredes, slik at vi kan gå nærmere inn på om det vil ha
den ønskede virkningen på kapitaltilgang.

Jeg må innrømme at jeg er skuffet, men ikke veldig
overrasket, over at regjeringens defensive holdning ge-
nerelt i denne saken og til SMB-er generelt står seg. Jeg
håper regjeringen snart begynner å lytte til næringslivet,
for akkurat nå roper de i kor.

Jeg løfter også forslagene nr. 1–4, som Høyre er en
del av.

Presidenten [12:46:39]: Da har representanten
Lene Westgaard-Halle tatt opp de forslagene hun refe-
rerte til.

Sivert Bjørnstad (FrP) [12:47:02]: Takk til saksord-
føreren, og takk til Venstre for et godt og veldig relevant
forslag. «Et krafttak for gründerskap, entreprenørskap
og innovasjon i usikre tider» er overskriften, og det er
virkelig usikre tider nå. Det er et usikkert bakteppe,
med krig i våre nærområder, med svært høy inflasjon
og med økte handelshindringer mellom land, nå sist
eksemplifisert ved IRA, Inflation Reduction Act, i USA.

Men det er også sånn at regjeringen har gjort de
usikre tidene enda mer usikre for mange små og mel-
lomstore bedrifter. Eierbeskatningen er økt, den er nær
doblet på litt over et år. Når norsk eierskap da har blitt
dyrere, har forskjellen mellom norsk og utenlandsk ei-
erskap også økt. Når skatter og avgifter som bare skal be-
tales av norske eiere, øker, betyr det selvfølgelig dårlige-
re likviditet og dårligere kapitaltilgang for norskeide be-
drifter.

Økt arbeidsgiveravgift for høykompetent arbeids-
kraft i en tid hvor det er mangelvare, og hvor man i prak-
sis oppfordrer til outsourcing av den type arbeidskraft
ut av landet, bidrar også til usikkerhet. Et vanskeligere
og mer rigid regelverk for innleie bidrar også til usikker-
het, at man må bemanne permanent for toppene, hvil-
ket betyr svakere inntjening og dårligere produktivitet i
normalperiodene. Skatter blir endret på dagen. Norge
oppleves som politisk ustabilt når det gjelder rammebe-
tingelser. Den risikoen må eiere og investorer prise inn,
hvilket gjør investeringer dyrere og investeringer i andre
land og andre markeder automatisk mer attraktive.
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Det siste eksempelet er en tristesse som har foregått
den siste uken, hvor leder i finanskomiteen, Geir Polle-
stad, for en liten uke siden gikk ut og sa at man kunne
forvente store endringer i lakseskatten. Han snakket
opp selskaper på Oslo Børs med ca. 16 mrd. kr. I dag går
statsråd Vedum ut og sier det motsatte en liten uke etter-
på, og snakker ned de samme aksjene med ca.
16 mrd. kr. Regjeringen, regjeringspartiene og folk i
regjeringspartiene er i ferd med å gjøre Oslo Børs til en
Mikke Mus-børs som ikke har tillit i finansmarkedene.
Det er svært alvorlig.

Det aller beste hadde vært å behandle disse forslag-
ene i en stortingsmelding om vilkårene til små og mel-
lomstore bedrifter. Det er det tid for nå, rett og slett på
grunn av den krevende tiden vi står i. Det foreslo vi, sam-
men med en del andre partier, i forbindelse med innstil-
lingen til statsbudsjettet på næringskomiteens områ-
der, men det fikk dessverre ikke flertall. Det får heller
ikke de forslagene som fremmes her i dag. Det sier kan-
skje noe om at regjeringen dessverre er bakpå i disse
spørsmålene.

Alfred Jens Bjørlo (V) [12:50:14]: Dette represen-
tantframlegget la Venstre fram faktisk heilt tilbake i
juni 2022 fordi vi meinte det var viktig og relevant då.
Men av og til er ein så heldig, og kanskje i dette tilfellet
uheldig, å vere forut for si tid, for vi visste ikkje då kor
viktig og relevant dette temaet skulle bli etter at Arbei-
darparti–Senterparti-regjeringa i haust la fram stats-
budsjettet for 2023, med tidenes skattesjokk for norsk
privateigd næringsliv kombinert med ein måte å omta-
le norske bedrifter, norske eigarar og norsk næringsliv
på frå regjeringa si side som har senka tilliten til regje-
ringa ute blant norske småbedrifter til eit botnnivå. Det
merkar ein både når ein snakkar med bedrifter ein til
ein, og når ein ser dei store medlemsundersøkingane
som blir gjorde av NHO og av lokale næringsforeinin-
gar rundt i landet.

Eg besøkte næringsforeininga i Bergen sist veke og
såg tala dei hadde, som gjeld Vestlandet frå Haugalandet
og opp til Sogn og Fjordane, og dei er urovekkjande når
det gjeld tilliten bedriftene har til sentrale myndighei-
ter. Det er dramatisk, det er alvorleg, og vi må gjere kva
vi kan for å motverke det, for det er mangfaldet, skapar-
krafta og dei gode idéane som skal byggje det nye Noreg,
og det er nettopp i dei åra vi går inn i no, med eit enormt
omstillingsbehov av heile den globale økonomien og av
heile det norske samfunnet, at gründerskap, nye bedrif-
ter, entreprenørskap og innovasjon må heiast fram. Det
skjer dessverre ikkje i tilstrekkeleg grad i dag.

Eg har i ein annan samanheng sagt at no har vi, iall-
fall når det gjeld næringspolitikk, fått ei regjering for dei
store få, ikkje for dei mange små. Nå kokar det på grasro-

ta i Småbedrifts-Noreg. Det er grunnen til at Venstre her
har sett fram ei heil rad med framlegg vi meiner er
strakstiltak som vi må kome i gang med for å snu den
urovekkjande trenden vi er inne i når det gjeld gründer-
skap og innovasjon. Det er betre skattereglar for investe-
ring i nystarta bedrifter, betre kapitaltilgang, å gjere det
enklare for småbedrifter å få tilgang til kontraktar i of-
fentleg sektor, å utvide opsjonsordninga, som er viktig
for mange nystarta vekstbedrifter, å gjere det enklare for
småbedrifter å rekruttere arbeidskraft frå land utanfor
EØS-området, å styrkje førstelinjetenesta til gründerar,
osv.

Eg er glad for at vi har fått støtte for mange av desse
forslaga frå fleire parti i opposisjonen, men det seier sitt,
og det seier vel eigentleg det meste, når regjeringspartia,
Arbeidarpartiet og Senterpartiet, ikkje har funne å kun-
ne støtte eitt einaste av dei tolv framlegga Venstre har
lagt fram for å gjere kvardagen lettare for gründerar og
entreprenørar i Noreg.

Rasmus Hansson (MDG) [12:53:39]: Takk til Venst-
re for å løfte viktig politikk for gründere og for oss alle.

Vi har fått en innstilling med mange gode forslag.
Miljøpartiet De Grønne støtter mange av de forslagene,
men debatten som helhet blir jo preget av den vanlige
mekanikken i Stortinget, der posisjonen sier nei uansett.
Denne mekanikken får norsk politikk til å gå langsom-
mere framover.

Tiltak for å forenkle regelverk, for å gjøre det enklere
for småbedrifter og nyoppstartede bedrifter å få kon-
trakter i offentlig sektor og for å gjøre det enklere for
småbedrifter å hente kompetanse utenfor EØS-området
osv. er opplagt viktige for gründere og for det grønne
skiftet. Dette bør regjeringen følge opp uansett. Regje-
ringens økte arbeidsgiveravgift er et tiltak som derimot
gjør det vanskeligere for oppstarts- og innovasjonsbe-
drifter, og som bør endres.

Jeg vil minne om at det er en elefant i rommet, og
Miljøpartiet De Grønne mener at elefanter bør man
være oppmerksomme på. Rapporten Kompetanse- og
kunnskapsbehov for det grønne skiftet fra Oslo Econo-
mics har vurdert framtiden for de grønne næringene
som gründerbedriftene skal bli, og som vi alle gjerne vil
ha. Oslo Economics ser avgjort muligheter for grønn næ-
ringsutvikling i stort monn, og det er jo flott. Men de an-
slår også at disse mulige, grønne bedriftene i 2030 kom-
mer til å mangle opp til 100 000 fagfolk. Og hvorfor? Jo,
fordi disse fagfolkene vil sitte fast i en høytlønnet olje-
sektor, som regjeringen har satt på speed, med entusias-
tisk støtte fra mange i opposisjonen. Oslo Economics
påpeker altså at med i og for seg lyse muligheter for
gründere og grønne næringer, som mange forslag i den
innstillingen vi behandler i dag, også vil kunne bidra til,
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vil det grønne skiftet likevel bli sterkt bremset av at
kompetansen bevisst blir bundet til en annen sektor,
nemlig oljesektoren, i langt perspektiv.

Når vi snakker varmt om gründerskap og grønt skif-
te, må vi også være ærlige på forutsetningene vi lager. Vi
får de næringene vi investerer i. Regjeringens løfte har
vært at det grønne skiftet skal vokse fram på skuldrene
til oljenæringen, men faren er at det grønne skiftet hel-
ler må utvikle seg i skyggen av fortsatt olje- og gassatsing.
Virkelig god gründerpolitikk må derfor fjerne den skyg-
gen.

Et norsk grønt skifte trenger mange av de forslagene
som er lagt fram i denne saken. Men som med alt man
mener virkelig alvor med, trenger vi framfor alt at vi pri-
oriterer det grønne skiftet i praksis, også i det store bil-
det.

Jeg tar opp de forslagene Miljøpartiet De Grønne er
en del av.

Presidenten [12:56:46]: Representanten Rasmus
Hansson har tatt opp de forslagene han refererte til.

Det refereres stadig til at det er 12 forslag i saken.
Presidenten gjør oppmerksom på at det er faktisk 13.

Statsråd Jan Christian Vestre [12:57:07]: Verden er
på vei ut av den største pandemien siden spanskesy-
ken, vi er midt i den største krigen i Europa siden annen
verdenskrig, vi står overfor den største inflasjonen si-
den jappetiden på 1980-tallet, og vi er midt i den største
energikrisen siden oljekrisen på 1970-tallet.

Nei, det kan ikke være tvil om at vi er i usikre tider.
Samtidig skal vi ikke miste av syne de lange perspektive-
ne. I næringspolitikken har regjeringen fire viktige om-
stillingsmål: Vi skal bidra til at det skapes flere private
grønne, lønnsomme arbeidsplasser over hele landet. Vi
skal bidra til at fastlandsinvesteringene styrkes, for det
er slik vi ruster oss for framtiden. Vi skal øke fastlandsek-
sporten med minst 50 pst., og vi skal sørge for å kutte
Norges klimagassutslipp med 55 pst. innen 2030. Jeg vet
fra mine besøk hos små og mellomstore og store bedrif-
ter over hele landet at dette er et arbeid private bedrifter
helhjertet vil og skal og allerede er i gang med å delta i.

Når næringslivet skal være med på omstilling,
trengs to ting: Det trengs gode rammevilkår, og det
trengs rettede ordninger når det er hensiktsmessig og
kan begrunnes. Det skal vi holde fast på og videreutvikle,
også i krevende og usikre tider.

Forslagene i dette representantforslaget spenner
vidt, men en fellesnevner for dem er et engasjement for
nyetableringer og vekstbedrifter. Det er vi helt enige om.
Nyetablerte bedrifter og gründerselskaper har og skal
ha en viktig plass i den omstillingen vi nå skal igjennom,
og derfor må vi ha gode ordninger for startup-bedrifte-
ne. Og la meg slå fast: De faktiske tallene for nyetablerin-

ger blant unge er faktisk gode. SSB beregnet at det var
1 747 etablerere under 25 år i 2021, og det er det høyeste
antallet som noen gang har blitt registrert. Det har aldri
vært registrert flere gründere enn det det var i 2021:
75 000 nye enkeltpersonforetak og aksjeselskap, en øk-
ning på nesten 50 pst. det siste tiåret. Det er resultatet av
at vi har fått fram en sterkere gründer- og entrepre-
nørskapskultur gjennom mange år i Norge.

Jeg er positiv til flere av forslagene, og det er ikke så
rart, for mange av disse forslagene har regjeringen alle-
rede gått i gang med å gjennomføre for lang tid siden. Vi
er i gang med gründerpanel, og vi har allerede lansert
«Virkemiddelapparatet 2.0» og «Én vei inn», som skal
sikre alle bedrifter én inngangsdør til virkemiddelappa-
ratet. Vi er i full gang med forenklingsarbeidet som skal
spare norske bedrifter for 11 mrd. kr fram til 2025, og vi
jobber med å tette hullene i virkemiddelapparatet. Vi
har satt i gang et stort prosjekt for å fornye hele det of-
fentlige anskaffelsesregelverket, og vi har forenklet søk-
nadsprosessene for å få kvalifisert arbeidskraft fra tred-
jeland og kortere ventetid for dem.

Vi har store planer for den videre næringsomstillin-
gen – det haster – og derfor gleder jeg meg til å jobbe vi-
dere med Stortinget om oppfølging. Vi merker oss komi-
teens vurderinger om hvordan vi kan gjøre det enda en-
klere å legge til rette for nyetableringer i tiden som kom-
mer.

Presidenten [13:00:09]: Det blir replikkordskifte.

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:00:26]: Takk for tilbake-
meldingane frå ministeren på at – så vidt eg tolkar det –
regjeringspartia ikkje stemmer for ein del av desse for-
slaga fordi ein allereie er i full gang med å gjennomføre
det vi føreslår. Det er for så vidt vel og bra og positivt å
høyre, men framdrifta på ein del av desse punkta vil vi
då heilt sikkert kome tilbake til, bl.a. det med å rekrut-
tere arbeidskraft frå andre land.

Eit punkt som vi må gå litt meir til kjernen i, handlar
om det forenklingsarbeidet og den enorme ambisjonen
for forenkling og avbyråkratisering som statsråden kjem
med.

Eg har lyst til å spørje: Kor langt er regjeringa no
komen med å kartleggje den meirbelastinga i form av
arbeid og arbeidstimar for norsk næringsliv i samband
med framlegget om å innføre ei differensiert ekstra ar-
beidsgjevaravgift på løn over 750 000 kr? Det er ei tilba-
kemelding eg får frå alle bedrifter eg snakkar med no, at
ein ting er kostnadene, men byråkratiet rundt er dei òg
bekymra for no.

N i l s  T.  B j ø r k e  hadde her teke over president-
plassen.
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Statsråd Jan Christian Vestre [13:01:30]: Vi skal
forenkle for norske bedrifter for 11 mrd. kr fram til
2025. Det innebærer bl.a. å digitalisere alt det vi kan di-
gitalisere, ta bort unødvendige rapporteringer, fjerne
unødvendig dobbeltarbeid og et skjemavelde som ikke
lenger er nødvendig. Vi må også rydde opp i det offent-
lige byråkratiet. Det er mange aktører. Det har vært alt-
for komplisert for virksomhetene å finne fram.

Vi jobber tett sammen med partene i arbeidslivet i
dette forenklingsarbeidet. Vi har satt ned en interdepar-
temental «task force» med dedikerte ressurser fra berør-
te departementer, som jobber for at vi skal ha tett opp-
følging. Det er identifisert om lag 140 ulike forenklings-
tiltak som vi nå gjennomgår systematisk, og jeg har vært
veldig opptatt av at dette må ha et sterkt eierskap i nær-
ingslivet – det må være partene, bedriftene, regnskaps-
organisasjonene, revisorforeningene og de som kan det-
te, og som sitter tett på. Derfor har jeg også opprettet en
referansegruppe som gir oss klare råd om hva vi bør pri-
oritere, og hvordan vi går fram videre.

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:02:32]: Eg takkar for det
svaret, som for så vidt var interessant, sjølv om det ikkje
var eit svar på det eg spurde om. Så difor gjentek eg
spørsmålet mitt: Kva veit departementet og statsråden
no om ekstrakostnadene for næringslivet knytte til
framlegget om å innføre ekstra arbeidsgjevaravgift på
løn over 750 000 kr? Korleis blir systemet og byråkra-
tiet rundt det for bedriftene, og vil det bli sett i saman-
heng med at det netto likevel skal kuttast så mykje by-
råkrati som statsråden her seier?

Statsråd Jan Christian Vestre [13:03:03]: Med re-
spekt for nasjonalforsamlingen svarer jeg på det saken
handler om, og det er et representantforslag om tiltak
som er å slå inn åpne dører, for det er tiltak som allere-
de er varslet i Hurdalsplattformen, og som vi gjennom-
fører. Så kan jeg gjerne også snakke om skatte- og av-
giftspolitikken.

Når det gjelder midlertidig økning av arbeidsgiver-
avgiften, er det et situasjonsbestemt tiltak som var nød-
vendig i en situasjon der vi møtte på den største inflasjo-
nen siden jappetiden. Vi måtte se over finansieringsdug-
naden en gang til. Vi kjemper nå for å få kontroll på in-
flasjonen, dempe presset på renten. Det er det viktigste
vi kan gjøre for norsk næringsliv. Og vi er i ferd med å få
kontroll. Norge har nå lavere inflasjon enn stort sett alle
våre handelspartnere. Vi har fall i inflasjonen, og stadig
flere eksperter mener at vi kan nå rentetoppen. Det er i
så fall veldig godt nytt for små og mellomstore bedrifter
i vårt land. Derfor er trygg økonomisk styring veldig vik-
tig. Når vi ser at vi får kontroll og situasjonen tilsier det,
vil dette tiltaket fases ut – til glede for de bedriftene som
selvfølgelig helst ikke vil betale denne avgiften.

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:04:06]: Då trur eg at eg
gjev meg på det temaet. Eg har no gjort to forsøk på å få
svar på eit ganske enkelt spørsmål, nemleg kva som er
det samla meirbyråkratiet i form av arbeidstimar som
følgje av forslaget om ekstra arbeidsgjevaravgift. Det re-
gistrerer eg at det kjem det ikkje svar på no, så vi får vel
ta ein ny TikTok-runde med spørsmål heilt til vi får svar
på det frå statsråden og regjeringa.

Men så sa statsråden at framlegga våre er å slå inn
opne dører. Eg har nokre framlegg her som eg lurer på
om statsråden kan utdjupe litt i det perspektivet. Det går
særleg på moglegheita for kapitaltilgang for å starte nye
bedrifter. Vi har kome med forslag som eg faktisk vil
anta at regjeringa ikkje utan vidare er einig i – utvide op-
sjonsordninga for nystarta vekstbedrifter, skattefrådrag
for investorar som investerer i nystarta bedrifter, tiltak
for å sikre auka kapitaltilgang i form av privat kapital til
nystarta bedrifter. Kan statsråden seie litt meir om sine
tankar for korleis vi skal imøtekome det, for der trur eg
vi er einige om problemstillinga?

Statsråd Jan Christian Vestre [13:05:10]: Ja, og det
er også derfor vi er i gang med å gjennomgå og forbedre
finansieringstilbudene våre. Vi peker på at staten kan
bidra med både lån, garantier, egenkapital og tilskudd.
Det har vært gjennomført en omfattende evaluering av
Menon Economics av oppstartsvirkemidlene i Innova-
sjon Norge. Det har jeg utfordret gründerpanelet, som
vi har hatt flere møter med, på å uttale seg om. Vi har
fått gode innspill der. Vi jobber sammen med etatene
våre, sammen med Investinor, sammen med Innova-
sjon Norge, og også sammen med Nysnø, der vi har
styrket kapitalen med 1,1 mrd. kr etter at vi kom i regje-
ring. Det er helt klart at her kan det være rom for for-
bedringer. Noe av det jeg er mest opptatt av, er at vi må
tette eventuelle hull. Vi ser at deler av oppstartsfinansi-
eringen er god i Norge – helt på høyde med de beste i
Norden – mens det andre steder kan se ut til å være hull
i virkemiddelapparatet. Det jobber vi for å tette, og det
vil vi selvfølgelig komme tilbake til Stortinget med i de
årlige budsjettprosessene.

Presidenten [13:06:10]: Replikkordskiftet er avslut-
ta.

Dei talarane som heretter får ordet, har òg ei taletid
på inntil 3 minutt.

Guro Angell Gimse (H) [13:06:30]: Jeg slutter meg
til alle takksigelser til Venstre, som har fremmet dette
gode forslaget.

Jeg skal snakke om offentlige innkjøp, som også er et
forslag i dokumentet. For å få til raskere innovasjon i
grønn retning og mer innovasjon i helse og velferd er of-
fentlige innkjøp veldig viktig. Offentlige virksomheter
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omsetter nå, som vi vet, for 650 mrd. kr. Gjennom denne
svimlende summen har kommuner, fylkeskommuner
og statlige organer en unik mulighet til å gi det grønne
skiftet et oppsving og til å løse utfordringer som vi har i
helse- og velferdssektoren.

De fleste på kommunalt og fylkeskommunalt nivå og
i statlige virksomheter har strategier for dette. De ønsker
også eksempelvis å bruke lokale gründere. Likevel: Når
det kommer til stykket, skjer det lite eller ingenting.

Jeg har møtt mange små og mellomstore bedrifter og
gründere som har gode ideer og løsninger, men som opp-
lever at de kommer til kort i offentlige anbud, bl.a. fordi det
bare er pris som vurderes. Det er et eller annet som gjør at
det offentlige kvier seg for å bruke innovative anskaffelser
og stille krav om grønne løsninger. Mange bedrifter ønsker
å levere produkter som er mer miljø- og klimavennlige,
men det får de ikke til hvis det ikke etterspørres.

I Trøndelag har en bedrift som heter Overhalla Hus,
gått ut i avisene og oppfordret både private og offentlige
virksomheter til å stille klima- og miljøkrav i sine anbud.
Dette gjør Overhalla Hus fordi de ønsker å bli mer sirku-
lære, men hvis de ikke har noen som etterspør disse løs-
ningene, får de det rett og slett ikke til.

Flere bedrifter sier at de i stedet for å satse på Norge
nå heller satser i utlandet, og at det er enklere å nå igjen-
nom i markedet der enn i Norge. Vi vet at den interna-
sjonale konkurransen skyter fart, spesielt opp mot grøn-
ne løsninger. Nå må det offentlige bruke de mulighete-
ne de har til å bruke innovative innkjøp.

Derfor har vi i Høyre blitt med Venstre, Fremskritts-
partiet og Miljøpartiet De Grønne på et forslag om at vi
må legge mer til rette for at bl.a. småbedrifter kan få til-
gang til offentlige kontrakter, og at det skal skje gjen-
nom innovative anskaffelser. Vi mener også at vi må ha
måltall for offentlige anskaffelser.

Vi tror at det er mulig til å få til et grønt paradigme-
skifte, og at det er mulig å løse framtidens utfordringer i
helse og velferd, men da må alle gode krefter få bidra –
også slike som de små gründerne.

Statsråd Jan Christian Vestre [13:09:41]: Takk for
et godt innlegg. Jeg er helt enig i veldig mye av det siste
taler, representanten Gimse, sa. Jeg vil bare understreke
det vi allerede er i gang med på dette området, og også
gjerne invitere Stortinget til samarbeid hvis det er and-
re gode forslag vi kan gjennomføre.

Noe av det vi har gjort, er å sende på høring forslag
til endringer i anskaffelsesreglene som innebærer at
miljø skal vektes med 30 pst. eller høyere der det er rele-
vant. Det forslaget er nå på høring. Vi er selvfølgelig
spent på hva høringsinstansene sier, men gitt at det ikke
er stor motstand, tar jeg sikte på at vi skal gjennomføre
det i løpet av våren.

Jeg tror salen er klar over at vi alle, og jeg også, har
vært mye rundt og møtt norske bedrifter over hele lan-
det. Det mange forteller meg, er at anskaffelsesregelver-
ket er så komplisert å forholde seg til at det ofte er en
grunn til at spesielt de små bedriftene vegrer seg for å le-
vere offentlige anbud. Vi har satt oss inn i saken og fun-
net ut at vi faktisk har et anskaffelsesregelverk som er så
omfattende og komplisert at det er behov for nesten 400
sider med veiledning for at bedriftene skal finne fram.
Da kan en jo forstå at det for en liten bedrift eller en
kommune med en liten innkjøpsstab er vanskelig å for-
holde seg til.

Det er grunnen til at regjeringen har satt i gang et ar-
beid med å fornye hele anskaffelsesregelverket. Det
kommer to utredninger på dette. Vi tar sikte på å lage et
nytt regelverk fra bunnen av, der forenkling, digitalise-
ring, klima, bærekraft og ikke minst innovative anskaf-
felser er i førersetet. Jeg vil gjerne samarbeide med Stor-
tinget også om det.

Vi kan også gjøre noe selv. I tildelingsbrevene og
oppdragsbrevene til alle de underliggende etatene i Næ-
rings- og fiskeridepartementet har jeg i år gitt en tydelig
forventning: Virksomhetene oppfordres til og bes om å
bruke innkjøpspolitikken sin til nettopp å fremme inn-
ovative anskaffelser, etterspørre innovative løsninger og
ny teknologi, kanskje se seg litt ekstra om etter løsninger
som ikke allerede er på markedet og innarbeidet, nett-
opp for å skape det markedet representantene er opp-
tatt av for de grønne, innovative løsningene for små og
mellomstore bedrifter.

Vi er med på mange spennende prosjekter sammen
med leverandørutviklingsprogrammet LUP. Jeg var ny-
lig selv med dem da de lanserte portalen Finn løsninger,
som nettopp er en digital plattform som skal vise fram
konkrete resultater av innovative anskaffelser, og som
kan gjøre det lettere for andre offentlige innkjøpere å ta
del i og bruke de samme løsningene.

Dette er vi i gang med, og dette kommer til å bli sær-
deles viktig for å bygge omstillingskraften i norsk nær-
ingsliv i årene framover. Hvis Stortinget har nye forslag å
komme med, skal jeg love at regjeringen veldig gjerne vil
diskutere det.

Presidenten [13:12:41]: Fleire har ikkje bedt om
ordet til sak nr. 3.

S a k  n r .  4  [13:12:45]

Interpellasjon fra representanten Alfred Jens Bjørlo
til næringsministeren:

«Prisane på daglegvarer har auka kraftig det siste
året, og det er venta ein ytterlegare prisauke i tida fram-
over. Stortinget vedtok våren 2022 ei lang rad tiltak for å
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få ned matprisane og styrke konkurransen i daglegvare-
marknaden. Per januar 2023 er ingen av tiltaka gjen-
nomførte.

Kva er statsråden sin tidsplan for å følgje opp Stor-
tinget sine vedtak for å få ned prisane på daglegvarer, og
kva nye initiativ og politiske grep meiner statsråden må
til for å få ein betre fungerande daglegvaremarknad i
Noreg?»

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:13:25]: «Makt korrumpe-
rer, og absolutt makt korrumperer absolutt», sa den bri-
tiske politikaren Lord Acton i 1877. Oversett til klar-
språk: Når for mykje makt er samla på for få hender, må
vi sørgje for å spreie makt og fordele makt – før det er
for seint.

Eg trur alle i denne salen er einige om at det sitatet
frå 1877 er ei ganske treffande skildring av norsk dagleg-
varemarknad i 2023. Daglegvaremarknaden er ikkje ein
kva som helst slags marknad. Det handlar om daglegli-
vet til folk flest – som namnet indikerer – om privatøko-
nomien til folk flest, over heile landet, frå vogge til grav,
uansett om ein er uføretrygda eller kakserik. Det hand-
lar om ein marknad med ein verdi på over 200 mrd. kr,
totalt dominert av tre store aktørar som også kontrolle-
rer mykje av distribusjonen og betydelege deler av ver-
dikjeda elles, og med sterke og mektige aktørar også i le-
verandørleddet av daglegvarer.

Vi snakkar om ein bransje der nokon seier at kon-
kurransen er beinhard mellom dei tre store kjedene,
samtidig som vi veit at dei tre kjedene har fått varsel frå
Konkurransetilsynet om gebyr på svimlande 21 mrd. kr
for å ha eit prissamarbeid som ifølgje Konkurransetilsy-
net kan ha svekt konkurransen og ført til høgare dagleg-
vareprisar.

Dette er sjølvsagt ikkje dagen og forumet for å avgje-
re kven som har rett i denne pågåande tvisten mellom
Konkurransetilsynet og dei tre store dagligvarekjedene,
men uansett er det eit uomtvisteleg faktum at prisane
går kraftig opp, seinast i den sterkt førehandsvarsla pris-
veksten som mange butikkar blei varsla om i går.

No har folk flest fått nok. Slik kan vi ikkje ha det len-
ger. Venstre meiner at dersom vi skal gje folk meir å rutte
med i ei krevjande tid, må vi få sunnare konkurranse –
og meir konkurranse – i daglegvaremarknaden. Makt
avlar makt. Meir makt til nokon få betyr mindre makt til
alle andre.

Eg merka meg den tipunktslista næringsministeren
har lansert, opptil fleire gonger den siste veka, for meir
konkurranse i daglegvaremarknaden. Eg vil først av alt
seie at det er mange gode punkt der, punkt som eg og
Venstre er einig i, men det er også påfallande at mange
av punkta er nær identiske med det Stortinget allereie
har pålagt regjeringa å gjere – tilbake i mai 2022 – og

som regjeringa burde ha sett i verk ei rask oppfølging av
for lengst. Strategien til næringsministeren ser ut til å ha
vore, for å seie det litt tabloid, å liggje stille som gjedda i
sivet sommaren og hausten 2022, før han rundt juletider
plutseleg spratt opp og lanserte Stortinget sine gamle
idear som regjeringa sine splitter nye idear – ei resirku-
lert julegåve til det norske folk, pakka inn som ei flun-
kande ny. På toppen av alt er det endå ein gong sendt ut
i media som nye tiltak, no på nyåret 2023, i form av den
mykje omtala tipunktslista med gammal politikk.

Resirkulering og gjenbruk er for så vidt bra, og næ-
ringsministeren skal få skryt for å leie an i den nye sirku-
lærøkonomien når det gjeld daglegvarepolitikk, men i
dette tilfellet er det ikkje nok. No må vi ha meir fram-
drift. No må skjerping av konkurranselova, forbod mot å
hindre konkurrentar i å bruke butikklokale, merkeord-
ninga for eigne merkevarer m.m. på plass – raskt. Ingen
av dei meir enn ti punkta Stortinget vedtok i mai 2022
for betre konkurranse i daglegvaremarkanden, er så
langt eg er kjend med, enno på plass og gjennomført. På
mange av punkta er utgreiingane no så vidt i gang, ni
månadar seinare.

Samtidig durar regjeringa på med nye tiltak som går
i stikk motsett retning. Regjeringa har m.a. varsla at dei
vil fjerne dei konkurransestimulerande tiltaka i meieri-
sektoren, og det står til og med i regjeringserklæringa.
Det vil gjere det vanskelegare for utfordrarar som
Synnøve Finden, Q-Meieriene og Rørosmeieriet å kon-
kurrere med giganten Tine, og det vil gje dårlegare utval
og høgare prisar på meieriprodukt ute i butikk. Både
Landbruksdirektoratet og Konkurransetilsynet seier ty-
deleg frå om at dette er ein veldig dårleg idé, og ein endå
verre idé enn vanleg i dei tidene vi no er inne i. Så når det
gjeld Senterpartiets kampsak om å beskytte Tine mot
plagsam konkurranse i meierisektoren, håpar eg at næ-
ringsministeren – som eg veit er oppriktig oppteken av
meir konkurranse, ikkje mindre – rett og slett kan setje
ned foten og seie stopp, dette gjer vi ikkje no. Første sjan-
se til å gjere det er i dag.

Eg ser fram til statsrådens svar og debatten vidare og
vil til slutt stille det spørsmålet som er utgangspunktet
for interpellasjonen: Kva er statsråden sin tidsplan for å
følgje opp Stortinget sine vedtak for å få ned prisane på
daglegvarer, og kva nye initiativ og politiske grep mei-
ner statsråden må til for å få ein betre fungerande dag-
legvaremarknad i Noreg?

Statsråd Jan Christian Vestre [13:18:40]: Pris-
veksten vi nå ser i hele økonomien, f.eks. på drivstoff,
strøm, mat og drikke, ser vi også i andre land. Prisøk-
ningene er særdeles krevende for mange mennesker, og
mange er bekymret for om de har råd til den maten de
trenger. Sånn skal vi ikke ha det i landet vårt.
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Det er imidlertid ikke myndighetene som bestem-
mer prisene. Myndighetene kan heller ikke vedta lavere
inflasjon, men vi kan gjennomføre en økonomisk poli-
tikk som bidrar til lavere kostnadsvekst. Det er flere fak-
torer som har betydning for prisøkningene, faktorer det
er vanskelig å påvirke fra kontorene i departementet. En
del av bildet handler likevel om forhold og strukturer i
Norge, bl.a. konkurranseforholdene i alle ledd i verdi-
kjeden for mat. Landbruks- og matministeren og jeg har
hatt møter med sentrale dagligvareaktører for å få mer
informasjon om årsakene til prisøkningene. Vi har vært
svært tydelige på at det er viktig at dagligvarebransjen,
både leverandører og butikker, er seg sitt samfunnsan-
svar bevisst og sørger for at prisene ut til forbrukerne
ikke øker mer enn absolutt nødvendig.

Dette er ikke noe «blame game». Vi har en konstruk-
tiv dialog. Vi er takknemlige for den jobben dagligvare-
markedet gjør for å gi arbeid til unge og arbeid til men-
nesker med hull i cv-en. De bygger lokalsamfunn, og de
bidrar til at du og jeg har tilgang til mat over hele landet
vårt. Det er bra, men det er også lov til å stille spørsmål
om hvordan alle aktørene bidrar til sunne konkurranse-
forhold i dette markedet.

Som ansvarlig for konkurransepolitikken er jeg
nettopp opptatt av at konkurransen i dagligvarebran-
sjen skal være så god som mulig. Det bidrar til bedre ut-
valg og lavere priser. Ikke minst når vi ser den store
prisstigningen, er det spesielt viktig å understreke be-
tydningen av fungerende konkurranse. Jeg kan forsikre
Stortinget om at dette har høy prioritet.

Allerede under et dagligvareseminar 10. mai 2022
varslet jeg fire større tiltak for å sikre bedre maktbalanse
i verdikjeden for mat. Det handlet om forslag om å forby
negative servitutter og eksklusive leieavtaler, utredning
om egne merkevarer og vertikal integrasjon, mulighete-
ne for regulering av prisdiskriminering og et helt nytt
markedsetterforskningsverktøy for Konkurransetilsy-
net. Den 31. mai 2022 fattet et bredt flertall på Stortin-
get, herunder regjeringspartiene, tolv vedtak knyttet til
dagligvarebransjen. Disse tiltakene omhandler i stor
grad de samme temaene som ble tatt opp under daglig-
vareseminaret. Flere av tiltakene har vi allerede fulgt
opp eller er i gang med å følge opp.

La meg gi noen eksempler: Den 5. juli 2022 sendte vi
på høring forslag om å forby negative servitutter og eks-
klusive leieavtaler som er egnet til å begrense konkur-
ransen, og høringsfristen var 5. oktober 2022. Den
25. oktober 2022 ble forslag til regulering av usaklig pris-
diskriminering sendt på høring, med høringsfrist
16. desember 2022. En foreløpig tilbakemelding på alle
disse forslagene sendte jeg til næringskomiteen før jul.

Jeg er glad for at det er tverrpolitisk engasjement for
dette arbeidet. Derfor vil jeg invitere næringskomiteen

til dialog om hvordan vi nå skal følge opp arbeidet vide-
re når det gjelder prisdiskriminering og negative servi-
tutter. Jeg vil gjerne møte næringskomiteen for å gjen-
nomgå de innspillene vi har mottatt i høringene, og dis-
kutere mulige veivalg. Hva gjør vi nå videre? Jeg mener
at saken er av en sånn viktighet at vi bør ta et felles an-
svar for å konkludere om dette i god tid før sommeren.
Jeg vil igjen understreke, som jeg har sagt tidligere, at vi
må vurdere dette grundig, gjøre det skikkelig og ikke ta
forhastede avgjørelser som kan ha motsatt effekt av det
vi faktisk ønsker å få til.

La meg nevne noen flere eksempler: Før jul lyste vi
ut et utredningsoppdrag for å finne ut mer om vertikale
bindinger og kjedenes egne merkevarer. Fristen for det
arbeidet er 1. juni 2023. Vi skal også gjøre en større ana-
lyse om de egne merkevarene og vertikal integrasjon,
som vi går i gang med nå i vinter. Disse utredningene vil
gi oss et godt kunnskapsgrunnlag for å vurdere hvilke til-
tak vi skal sette inn. Videre er vi i gang med å lage det nye
markedsetterforskningsverktøyet til Konkurransetilsy-
net, som i praksis betyr å senke terskelen for når Kon-
kurransetilsynet kan gripe inn, også der hvor det ikke
har skjedd lovbrudd. Tiltakene skal vi sende på egen hø-
ring i løpet av mars.

Vi setter også i gang ytterligere tiltak. Den 12. januar
varslet landbruks- og matministeren og jeg tre nye til-
tak. Det ene er en marginstudie for å undersøke hvilke
marginer de ulike delene av verdikjeden for dagligvarer
har. Hvor blir pengene av? At vi har såpass lite kunnskap
om det, uroer meg. Det andre er en undersøkelse av dag-
ligvareaktørenes prissignalisering før prisvinduene. Og
det tredje er en undersøkelse av hvordan prisdannelsen
i dagligvarebransjen skjer, med de etter hvert ganske
kjente prisvinduene. Dette fulgte vi opp i et konkret brev
til Konkurransetilsynet 1. februar, der jeg ba tilsynet om
å følge opp tiltakene. Jeg har full tillit til at de gjør det.

Å ta grep om konkurransesituasjonen i dagligvare-
bransjen er noe av det viktigste vi kan bidra med. Det er
komplekse og utfordrende spørsmål, men jeg tror vi alle
sammen er enige om at det trengs flere tiltak. Derfor ser
jeg fram til et videre konstruktivt samarbeid med Stor-
tinget om hvordan vi skal følge dette opp.

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:23:58]: Eg takkar statsrå-
den for svaret og for ein god gjennomgang av status for
mange av dei prosessane som Stortinget bad om å få
sparka i gang i fjor vår. Eg er glad for – og det vil eg seie
her og no – at statsråden stadfesta at der vi står no, per
1. februar, er vi i gang med oppfølging på dei aller fleste
punkta i det Stortinget har vore oppteke av, sjølv om eg
står fast på at vi snart må sjå til å få ut handfaste
endringar, eksempelvis på dette med negative servitutt
på næringsareal. Der må rett og slett dei nye reglane på
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plass. Eg stussar enno over at det tek over eit halvt år frå
Stortinget ber om å få sett i gang utgreiingar på viktige
område for å få ny kunnskap, før det faktisk blir lyst ut
eit oppdrag frå regjeringa til å gjere det, med fristar heilt
fram til neste sommar. Det gjer at det kanskje vil gå eitt
og eit halvt til to år før vi faktisk får ny politikk, som
kjem folk til gode, ut frå dei vedtaka som Stortinget
gjorde i mai. Men der er vi no. Det får så vere.

Den invitasjonen eg iallfall vil ta imot her og no frå
statsråden, er den invitasjonen til dialog og om å setje
seg ned, næringskomiteen og ministeren, for å diskutere
korleis vi saman kan følgje opp dei største og tyngste
områda her, og bli einige om ein felles kurs vidare. Det
synest eg er ein fin invitasjon statsråden kjem med. Den
tek iallfall eg på vegner av Venstre imot, og den jobben
trur eg vi må gjere saman.

Eit konkret spørsmål som eg vil utfordre statsråden
på i denne replikkrunden, før andre også får ordet, er
den nye prosessen som har kome inn frå sidelinja, og er
blitt sett i gang i etterkant, som går på framlegg om å be-
gynne å fjerne dei konkurransefremjande verkemidla i
meierisektoren. Det kan ikkje vere tvil om, ut frå den
rapporten som kom frå Landbruksdirektoratet rett før
jul, at dette vil verke i stikk motsett retning av alle dei
andre tiltaka vi no arbeider med for å få meir konkur-
ranse og lågare prisar i meierisektoren. Eg vil gjerne vite
vurderinga til næringsministeren av den prosessen som
no går føre seg der. Vi kan ikkje parallelt med alt arbei-
det vi no gjer for å få lågare prisar og meir konkurranse i
daglegvaremarknaden, køyre i gang ein prosess for å få
vekk konkurransefremjande tiltak på eit område som
står for så mykje som 15 pst. av den samla verdien på
handlekorga for folk flest. Det utfordrar eg næringsmi-
nisteren på. Det må sjåast i samanheng med dette, og
den prosessen håpar eg vi kan få stoppa.

Statsråd Jan Christian Vestre [13:27:08]: La meg
bare få understreke at dette ikke er et arbeid som er satt
i gang nå. Det er satt i gang historisk mange grep for å
bedre situasjonen i dagligvaremarkedet, fra mai i fjor,
og det har jeg nå redegjort for, både i salen i dag og i det
brevet jeg sendte til en samlet næringskomité før jul.
Jeg har vært opptatt av å holde næringskomiteen infor-
mert, både muntlig og skriftlig, rett og slett fordi jeg sy-
nes det er en styrke i norsk politikk at vi kan være enige
om noen viktige utfordringer og noen viktige oppgaver.
Jeg synes likevel at representanten må være litt ydmyk
på vegne av at han representerer et parti som har styrt
dette landet de siste åtte årene. Da kjenner han også til
litt av kompleksiteten i dette markedet.

Jeg er litt forundret over at en del av det vi nå har
jobbet med de siste månedene, foreligger det altfor lite
kunnskap, innsikt og fakta om. Da tar det litt tid å sette

inn riktige tiltak, rett og slett fordi vi må være trygge på
at det vi gjør, ikke bidrar til motsatt effekt. Jeg har ikke
lyst til å være næringsminister og ta ansvaret for at mat-
vareprisene øker, at konkurransen blir dårligere, og at
utvalget blir dårligere fordi vi i kampens hete bestem-
mer oss for å hasteinnføre tiltak uten at vi vet at de har
dokumentert effekt.

Jeg kan bekrefte for Stortinget at vi nå går veldig sys-
tematisk til verks. Vi setter våre beste folk på saken. Vi
jobber på tvers av etater – Konkurransetilsynet er med,
vi har styrket Dagligvaretilsynets budsjetter med 50 pst.
– og vi jobber nå veldig strategisk og systematisk for å
bedre denne situasjonen. Det er ingen kvikkfiks, men
jeg føler meg trygg på at summen av at vi nå setter inn
historisk mange grep for å bedre konkurransesitua-
sjonen, vil gi oss effekt. Det vil bidra til at flere aktører
kan komme seg inn på det norske markedet. Det vil bi-
dra til mer åpenhet og transparens, og det vil bidra til at
norske forbrukere, du og jeg, får bedre utvalg til lavere
priser.

Når det gjelder konkurranse i meierisektoren, står
det i vår regjeringsplattform at vi skal bevare prisutjev-
ningsordningen for melk, men gradvis fase ut de kon-
kurransepolitiske virkemidlene fra ordningen. Det er
gjennomført en utredning av dette. Det har Landbruks-
direktoratet gjort, med bistand fra våre dyktige konkur-
ransefolk i Konkurransetilsynet. Den kom 15. desember.
Utredningen ble sendt på umiddelbar høring, med frist
den 27. januar, og aktørene i prisutjevningsordningen
ble invitert til møter i forkant av høringsfristen for å leg-
ge fram sine synspunkter, og de møtene har blitt gjen-
nomført. Med basis i det som nå kommer inn i innspills-
rundene, vil regjeringen ta stilling til hvordan vi skal føl-
ge opp dette på en ordentlig og skikkelig og demokratisk
måte, til beste for folk i Norge.

Marie Sneve Martinussen (R) [13:30:24]: Jeg vil
først gå litt inn på hvorfor vi i det hele tatt snakker så
mye om dagligvarebransjen på Stortinget og i politiske
debatter. Det er fordi det er noe helt spesielt med mat:
Vi må ha det for å overleve. Vi kan ikke velge det bort og
heller kjøpe oss en ny datamaskin. Sånn situasjonen er i
Norge i dag, er det heller ikke mulig for oss å velge bort
de store kjedene. Vi kan ikke snu oss bort fra verken de
store leverandørene eller de store butikkjedene når vi
skal kjøpe mat. I tillegg er det sånn at siden mat er så
nødvendig, er det de som har aller dårligst råd, som tref-
fes hardest når prisene øker. De bruker en mye større
andel av inntekten sin på mat, og vi vet at spesielt det
siste året har mange brukt sparekniven så kraftig at det
ikke er mer å kutte i når prisene nå øker. Derfor er dette
også et eksistensielt spørsmål for mange. Og for det
tredje: Dagligvarebransjen er kanskje det drøyeste eks-
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emplet som finnes på Forskjells-Norge. Vi har altså
matkøer som vokser parallelt med at matmilliardærene
blir rikere.

Det er ikke første gang vi snakker om dagligvare-
bransjen – om konkurranse og problemene der. I 2011
kom det en NOU som heter Mat, makt og avmakt, der
man gikk gjennom mange av de problemene som vi
fortsatt ser i norsk dagligvarebransje. Dessverre har ut-
viklingen siden 2011 gått i feil retning. Hvis man ser på
teksten i matmaktutredningen, konkluderer man der
med at det er fire kjeder som kontrollerer 99 pst., og det
har gått ned fra fire til tre kjeder etter at ICA forsvant
som egen kjede.

Hvis vi ser på de rikeste matmilliardærene i Norge,
har formuene deres fra matmaktutredningen kom, økt –
fra 20 til 60 mrd. kr for Johan Johannson, som sitter
øverst i NorgesGruppen, og tilsvarende, altså fra 20 til
60 mrd. kr, for Reitan-familien. Så på ti tapte år innenfor
det feltet, og åtte av dem med en borgerlig regjering, har
utviklingen gått i feil retning, og veldig mye av det man
hadde i skuffen av mulige tiltak, har blitt liggende i skuff-
en altfor lenge.

I den anledning har Rødt den siste uken løftet enda
et forslag ut av skuffen som nettopp kommer fra mat-
maktutvalget. Det handler om å se på eierskapsbegrens-
ninger i dagligvarebransjen. Når vi har en aktør som
kontrollerer 44 pst. av en bransje som er eksistensielt
viktig for alle i Norge, og som vi, sammen med de andre
store kjedene, ikke kan velge bort, er det et problem. Det
er et problem som ikke nødvendigvis kan løses med pe-
kefinger – det er jo litt som å be tigeren om å slutte å ha
striper – for store selskaper har tenkt å tjene penger for
sine aksjonærer, sånn fungerer både aksjeloven og det
økonomiske systemet. Da mener Rødt vi må vurdere om
vi må ha noen litt hardere verktøy i kassa. Jeg vil under-
streke at Rødt har stått sammen med andre om alle de
forslagene som Stortinget har kommet med, og vi er gla-
de for hele den listen som næringsministeren nå jobber
med, men vi har altså plukket opp dette forslaget fra
skuffen, om også å se på eierskapsbegrensninger – altså
utrede hvordan det eventuelt burde gjøres.

Vi har gode regler som hindrer oppkjøp og konsoli-
dering, og så blir spørsmålet når oppkjøpene og konso-
lideringen allerede har skjedd, og integreringen både
vertikalt og horisontalt allerede har skjedd, om det
noen gang kommer til et punkt der konsentrasjonen
rett og slett er for stor. Vi har gått fra fire kjeder til tre.
Hva hvis vi går til to eller én? Hvor går grensen? Det er et
forslag som Rødt har fremmet i debatten, og som vi me-
ner er nødvendig å ha på bordet for rett og slett å ha
noen enda sterkere tiltak hvis det viser seg at de tiltake-
ne man nå har, ikke fungerer etter intensjonen.

Rasmus Hansson (MDG) [13:34:39]: I en tid da folk
i Norge for første gang – i hvert fall etter det jeg kan hus-
ke –står i matkø, er det mange som spisser ørene når
dagligvarekjeder som produserer milliardoverskudd og
har råd til å kaste 100 000 brød og veldig mye annet
hver dag, er nødt til å øke prisene med kanskje 10 pst.
Og man spisser selvfølgelig ørene enda mer når Kiwi,
en del av den største kjeden, ikke trenger å heve prisen
likevel. Det skyldes selvfølgelig at de har en svær kjede i
ryggen som kan hjelpe dem med å prøve å trekke kon-
kurransefordeler ut av situasjonen, men det sier altså
noe om hvordan norske forbrukeres hverdag blir styrt
av noen få kjeder.

Representanten Bjørlo har fullstendig rett i sin ka-
rakteristikk av dagligvarekjedenes makt og problemer
knyttet til dagligvarekjedenes makt over vår hverdag.
Vår kjære næringskomité uttalte enstemmig at kjede-
makten strider mot den norske samfunnsmodellen. Det
er ganske heftig at det blir uttalt noe slikt. Det peker på
en situasjon som vi stort sett ikke har ellers i det norske
samfunnet, og som vi rett og slett er nødt til å gjøre noe
med.

Det er interessant å høre på en debatt som har på-
gått veldig lenge, men der problemet ikke har endret seg
i det hele tatt, og indikasjonen er da sterk på at viljen til
å bruke de virkemidlene som vi trenger for å få gjort noe
med markedsmakten til dagligvarekjedene, hittil ikke
har vært så stor at man har fått det til. Det er oppmun-
trende å høre næringsministeren i kjent stil ramse opp
tiltak som er i farta, og jeg og Miljøpartiet De Grønne
skal heie på alle, i den grad de faktisk får effekt, men vi er
nødt til å innse at inkrementelle endringer har vært
prøvd lenge uten å ha den store effekten. Spørsmålet er
da om vi må se det i et litt større bilde, nemlig ved å gå
rett på, som Rødt for så vidt allerede har vært innom, og
bryte opp eiermakten, størrelsen på de store aktørene i
dagligvarebransjen, og ikke minst i leverandørkjeden,
som får leve litt behagelig i skyggen av dagligvarebran-
sjen, med til dels enda større overskudd.

Miljøpartiet de Grønne foreslo – jeg husker ikke ak-
kurat hvilket år, men rundt 2016 – begrensninger på ei-
erskap gjennom skattetiltak, som ville gjøre det mindre
økonomisk attraktivt å ha svært store markedsandeler.
Det ble nedstemt i Stortinget, men det er altså et virke-
middel som jeg mener vi bør se på igjen, og som jeg hå-
per at næringsministeren har i verktøykassa si.

Resultatet av å bryte opp eiermakten i dagligvare-
bransjen og i leverandørkjeden vil ikke nødvendigvis
være lavere priser – det vil komme sterke argumenter
om at det vil svekke den beinharde konkurransen som
er nå – men resultatet vil i hvert fall være større mang-
fold både for bransjen selv og for kundene, det vil gi flere
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muligheter, mer innovasjon og i hvert fall på en del om-
råder flere muligheter for varer til lave priser.

Jeg håper at vi nå får en debatt som ikke bare hand-
ler om justeringer av konkurransevilkår, men også om
det som alle sier de er opptatt av, nemlig å bryte ned de
aller største aktørene, slik at vi får mer mangfold og for-
nuftige konkurranse- og arbeidsvilkår i norsk dagligva-
rebransje og i leverandørkjeden.

Tobias Hangaard Linge (A) [13:39:06]: Jeg må si at
det rykker litt i øyebrynene når jeg hører representan-
ten Bjørlo beskylde næringsministeren for å sitte stille i
båten gjennom 2022 når det gjelder dagligvarepriser.
Da er det riktig å minne representanten om at hans par-
ti satt stille i båten i åtte år. De problemene vi ser i dag-
ligvarebransjen i dag, er ikke noe som har skjedd i løpet
av 2022 eller i starten av 2023, det er en problematikk
som har vart i mange, mange år, og som ingen har gjort
noe med.

Jeg husker selv at jeg så «Matvarekrigen» på Brenn-
punkt i 2015. Coop kjøpte opp ICA og Rimi i 2014/2015.
Hadde de tiltakene som næringsministeren nå har fore-
slått å jobbe med, vært på plass den gang representan-
tens parti styrte, hadde vi kanskje ikke stått her i dag
med de problemene vi nå står overfor.

Det er helt klart et problem når vi har en så stor
maktkonsentrasjon i en bransje vi alle er så utrolig av-
hengig av å bruke hver eneste dag. Jeg må også si at det er
provoserende å gå inn og se hvordan økonomien til de
største dagligvaregigantene har endret seg de siste åre-
ne. Jeg kan her referere til at det største dagligvarekon-
sernet i Norge hadde et driftsresultat på 2,8 mrd. kr i
2018. På tre år endret det seg til 5,2 mrd. kr. Da kan man,
i tråd med det næringsministeren påpeker, spørre seg
hvor pengene blir av.

Jeg må si at jeg er utrolig glad for at vi har en så aktiv
og proaktiv næringsminister, som faktisk tar tak i de
problemene som har ligget stille, gjemt langt inni en
skuff, i åtte år før han tok over regjeringskontorene.

Vi gjør ikke dette for å være kjipe eller vanskelige.
Det handler rett og slett om at det er vanlige folk som går
og legger igjen tusenvis av kroner hver måned i matbu-
tikkene. Da skulle det også bare mangle at vi faktisk ryd-
der opp når problemene har akkumulert til å bli så store
som de faktisk har blitt. Det handler om å sikre at det er
et godt utvalg og en riktig pris, og spesielt er det viktig i
en tid da vanlige folks økonomi er sterkt presset.

Jeg håper at vi med tiden vil klare å løse opp i de sto-
re problemene, og med det pågangsmotet som regjerin-
gen nå viser, er jeg sikker på at vi vil få det til.

Alfred Jens Bjørlo (V) [13:41:53]: Eg takkar for ein
god debatt, og eg takkar særskilt til dei partia som har
delteke i debatten om dette dagsaktuelle og viktige te-

maet. Ein kan vel òg merke seg kva parti som er veldig
høge og mørke i media, men faktisk ikkje deltek på
talarstolen når vi diskuterer dette spørsmålet frå Stor-
tingets talarstol. Dei om det – det får vi ikkje gjort noko
med.

Uansett: Det er mykje eg kunne tenkje meg å kom-
mentere når det gjeld utspelet frå Raudt. Eg er prinsipielt
einig med Raudt i at vi må vere villige til å ta i bruk tøffa-
re verkemiddel når det gjeld å få reell konkurranse. Det
har også Stortinget sagt, og det oppfattar eg at nærings-
ministeren òg er einig i: Vi er nøydde til å skjerpe regel-
verket – konkurranseregelverket og det heile – for å ha
sterkare musklar til å gjere det i dag.

Det er litt fascinerande med Raudt, som har heilt
klare løysingar på å splitte opp og lage fleire aktørar og
meir konkurranse, samtidig som ein står for eit ideolo-
gisk samfunnssyn der ein faktisk vil ha mindre privat ei-
garskap, mindre mangfald og meir statleg eigarskap, og
til sjuande og sist ein samfunnsmodell der staten skal
eige og kontrollere produksjonsmidla og dermed bryte
heilt med logikken i det som Raudt elles har. Å forhalde
seg til Raudt i næringspolitikken er mildt sagt krevjande,
når dei står for ein politikk der ein faktisk vil at nærings-
livet skal ha ei mindre rolle, og at mangfaldet dermed
også vil bli mindre.

Eg er einig i at det no omsider er mange gode initia-
tiv på gang, men eg er bekymra for tempoet og fram-
drifta i det. Eg er òg bekymra – og eg blei ikkje mindre
bekymra etter innlegget frå næringsministeren – for at
vi no står framfor mange prosessar som vil ta lang tid og
gje eventuelle positive effektar først på lang sikt, samti-
dig som det ligg ei heilt konkret sak på bordet til regje-
ringa om å fjerne dei konkurransefremjande tiltaka i
meierisektoren, noko regjeringa i regjeringserklæringa
faktisk har sagt at ein skal gjere. Så har ein no kome i ei
knipe fordi ein har fått ein grundig fagleg rapport som
tilrår å ikkje gjere det regjeringa i regjeringserklæringa
har lova at ein skal gjere.

Dersom regjeringa no står fast på likevel å fjerne dei
konkurranseregulerande verkemidla i meierisektoren,
har ein på ein måte med berre eitt knips gjort noko som
omgåande får negativ effekt for forbrukarar og prisar,
samtidig som ein har på gang ein haug med andre tiltak
som dreg ut, tek lang tid og vil verke langsiktig. Så akku-
rat no ser eg ikkje lyst på den samla situasjonen, viss re-
gjeringa går vidare med planen om å fjerne dei konkur-
ransefremjande tiltaka i meierisektoren. Det blir ei vik-
tig sak framover.

Iallfall: Mangfald er viktig. Vi er nøydde til å bli tøffa-
re i klypa, alle saman, for å sikre meir mangfald og meir
konkurranse. Der vil vi gje næringsministeren full opp-
bakking, og den jobben må vi gjere. (Presidenten klub-
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bar.) Vi må tore å stå opp mot maktkonsentrasjon på
alle sider av denne bransjen.

Presidenten [13:44:58]: Tida er ute.

Statsråd Jan Christian Vestre [13:45:07]: Takk for
en god debatt. Tverrpolitisk engasjement er bra, og for
å forsvare næringskomiteen litt: Jeg vet at det er andre
ting som også skjer i dag. Hvis ikke tror jeg alle partiene
gjerne hadde vært med i denne diskusjonen, og det er
bra.

Jeg håper at svaret mitt på spørsmålet viser tydelig
at vi jobber på, med pågangsmot, optimisme og engasje-
ment for å gjøre noe med konkurransesituasjonen. Jeg
understreker igjen at det er historisk mange grep vi gjen-
nomfører på én gang. Jeg vil også understreke at vi må
gjøre ting skikkelig og ordentlig.

Når det gjelder spørsmålet om regulering av prisdis-
kriminering, som har vært diskutert i Norge i en årrekke
uten at det har vært tatt initiativ til, fikk vi altså i løpet av
noen få uker tidlig i høst på plass et omfattende hø-
ringsnotat. Dette er veldig kompliserte juridiske spørs-
mål. Det er spørsmål der meningene spriker i alle muli-
ge retninger. Det var også over 50 høringsinnspill som
kom inn før jul. Vi gjennomgår dette nå hurtig og syste-
matisk og kommer tilbake til komiteen når vi har fått
gjort det. Så å si at det tar lang tid, og at det endelig skjer
noe, når man ser at det er bare ett av ti tiltak som nå
gjennomføres, synes jeg det ikke er dekning for. Jeg hå-
per at Stortinget kan være enig med meg i det.

Jeg er helt enig i at dette ikke handler om jussen i seg
selv, politikken i seg selv, servituttene i seg selv eller ver-
tikal integrasjon i seg selv, som jeg tror folk flest ikke er
opptatt av i det hele tatt. Det folk flest og de jeg snakker
med, er opptatt av, er at de skal få endene til å møtes.
Folk forteller at de er usikre på om de har råd til salami
på brødskiva til ungene sine. Sånn skal vi ikke ha det i
vårt land. Derfor er det så viktig at vi gjør noe med dette.

Vi kan ikke vedta oss bort fra inflasjonen. Det er rik-
tig at prisene har økt, også for produsentene og dagligva-
reaktørene. Men når landbruks- og matministeren og
jeg flere ganger har oppfordret til å ta samfunnsansvar
og til at aktørene ikke skal øke prisen med mer enn
1 øre, betyr ikke det at de ikke får lov til å øke prisen, for
ting har blitt dyrere. Vi er bare opptatt av at ingen skal
forsøke å sko seg på denne situasjonen. Vi har de siste
dagene sett flere av kommentatorene, de økonomiske
ekspertene og de som har fulgt denne bransjen lenge, si
at det alltid kan være en reell fare for det. La oss håpe at
det nå ikke skjer. Det er først i mars vi ser konsekvensene
og effektene av prisstigningene. Da har vi nye tall for
konsumprisindeksen. Det blir spennende å se hva som
skjer.

Jeg er optimist når det gjelder summen av disse ti til-
takene, når de blir gjennomført. Det kommer til å ta noe
tid, men det er ting på gang hver eneste måned fram-
over. Jeg kunne også nevnt at rett over ferien har vi på
tidsplanen at vi skal gå i gang med utredninger, analyser
og tiltak på grossistleddet. Der tror jeg også det er en del
vi kan finne. Når vi så har lagt et par år bak oss, er jeg sik-
ker på at vi kan si at vi har kommet et veldig langt stykke
videre for å bedre konkurransen i dagligvaremarkedet.

Presidenten [13:48:13]: Debatten i sak nr. 4 er av-
slutta.

S a k  n r .  5  [13:48:14]

Interpellasjon fra representanten Margret Hagerup
til arbeids- og inkluderingsministeren:

«Det er dessverre altfor mange mennesker med
utviklingshemming som står utenfor arbeidslivet. En stor
andel kan skyldes våre fordommer og manglende tro på
at andre kan gjøre et arbeid. At under tre prosent av
voksne med lett utviklingshemming er i ordinært arbeid,
viser at systemet er modent for en endring.

Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere
med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette, også i
ordinære virksomheter?»

Margret Hagerup (H) [13:48:55]: Den 15. januar
2019 var jeg invitert til Scandic i Stavanger for å feire
den første HELT MED-stillingen i Stavanger. Da var jeg
så heldig å få treffe Emily Riedel, som signerte arbeids-
kontrakten og ble en del av teamet i Scandic. Den dagen
var det ingen presse til stede, selv om de fleste var invi-
tert. Gleden og latteren satt allikevel løst, og det var en
stor dag for hovedpersonen selv, som pekte ut av vin-
duet og kunne fortelle at hun skulle feire med å gå en
tur rundt vannet, med musikken på full guffe. Jeg kan
ennå kjenne på stoltheten og gleden som var i det rom-
met. Vi var mange som den dagen fikk kjenne på hva
inkludering betyr for samfunnet.

Forrige uke var Emily gjest hos Lindmo, og mye har
skjedd siden denne januardagen for fire år siden. Siden
den gang har jeg blitt kjent med enda flere av dem som
har fått en fot innenfor arbeidslivet, sammen med Emi-
ly. HELT MED fikk velfortjent Ferds pris for årets sosiale
entreprenør på NHOs årskonferanse, og Emily kunne
danse av scenen til stor applaus fra de frammøtte.

Ambassadørene som går foran i inkluderingsdugna-
den sammen med Emily, er mange, og de inspirerer og
motiverer. Det betyr noe at noen tror på dem og gir dem
en sjanse. Det er dessverre for mange som står utenfor
arbeidslivet i dag. En stor andel skyldes våre fordommer
og manglende tro på at andre kan gjøre et arbeid. Det
kan også skyldes misforstått snillhet, både fra foreldre
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og lærere. At under 3 pst. av voksne med lett utviklings-
hemming er i ordinært arbeid, viser at systemet er mo-
dent for endring.

Regjeringen Solberg gjennomførte en kraftfull opp-
trapping av antall varig tilrettelagte arbeidsplasser gjen-
nom sine åtte år i regjering, men det er dessverre fortsatt
for store køer. Det er rett og slett for mange hull i system-
et og for lite skreddersøm, og det starter allerede i sko-
len.

For mange elever med utviklingshemming styres
mot studiespesialiserende og opplever dermed å mis-
lykkes nok en gang. Dette har de jobbet målrettet mot i
Østfold og Vestfold, hvor de har funnet gode alternative
modeller for at elever kan bli lærekandidater. Da får de
et kompetansebevis og står bedre rustet til å møte ar-
beidslivet. Høyre har nå bedt kunnskapsministeren sør-
ge for at enda flere får muligheten til å bli lærekandida-
ter og se på hvordan en kan heve statusen til lærekandi-
datene og gi dem en plass i utdanningssystemet og ar-
beidslivet.

Organisasjonen HELT MED er et banebrytende pro-
sjekt som regjeringen Solberg, i godt samarbeid med
Fremskrittspartiet, ga solid støtte til gjennom flere stats-
budsjett. Professor Karl Elling Ellingsen i Nasjonalt
kompetansemiljø om utviklingshemming omtaler
HELT MED som det viktigste som har skjedd på området
siden HVPU-reformen på 1990-tallet.

HELT MED jobber for at psykisk utviklingshemme-
de skal få jobb i ordinært arbeidsliv. De gjennomfører
ordinære søknadsprosesser, flere intervjurunder og har
god dialog med arbeidsgivere. Over 180 personer har så
langt fått jobb gjennom HELT MED, og suksessen fort-
setter inn i 2023. Aldri før har vel så mange arbeidsgivere
stått i kø for å delta, etter at den ene suksesshistorien et-
ter den andre er formidlet gjennom media.

Arbeidsgivere som Scandic, McDonalds, Avinor og
Kiwi har allerede inngått samarbeid. Det er gledelig å se
at kommuner også inngår samarbeid, hvor både skoler
og sykehjem er populære arbeidsgivere.

Tilbakemeldingene fra arbeidsgiverne er unisone:
Dette er en suksess. På sykehjemmene får de flere ansat-
te i uniform som kan delta i matservering og pleie. På
Scandic får de flere hotellverter som deltar i daglig drift,
og på McDonalds får de hjelp i en hektisk hverdag. Felles
for alle arbeidsgiverne er at de får verdiskaping tilbake,
de erfarer at mangfold lønner seg, og de møter persone-
ne bak diagnosene.

Arbeidsgiverne som samarbeider med HELT MED,
er viktige ambassadører for å rekruttere enda flere ar-
beidsgivere. For dem er det avgjørende at de ansatte får
god oppfølging, og at det er en person som følger hele
ansettelsesforholdet. Jobbspesialistene hos HELT MED
er derfor viktige, og de har et eget ansvar for å følge opp

både de ansatte og arbeidsgivere for å sikre at arbeids-
forholdet blir vellykket.

HELT MED har vist oss at potensialet er stort bare vi
tror på folk og gir dem muligheten til å følge sine drøm-
mer. Spørsmålet er: Hva vil statsråden gjøre for å sørge
for at enda flere med behov for varig tilrettelagt arbeid
får dette, også i ordinære virksomheter?

Presidenten [13:53:30]: Me tek pause i debatten for
å gå til votering kl. 14, og held fram med sak nr. 5 etterpå.

Votering

Etter at det var ringt til votering, sa

presidenten [14:05:26]: Då er me klare til å gå til vo-
tering.

Sak nr. 1 var utgreiing.

Votering i sak nr. 2, debattert 2. februar 2023
Innstilling fra næringskomiteen om Representant-

forslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og
Sofie Marhaug om strengere regulering av cruisenærin-
gen (Innst. 156 S (2022–2023), jf. Dokument 8:275 S
(2021–2022))

Presidenten: Under debatten er det sett fram i alt
fem forslag. Det er
– forslag nr. 1, frå Rasmus Hansson på vegner av

Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt og
Miljøpartiet Dei Grøne

– forslaga nr. 2 og 3, frå Rasmus Hansson på vegner av
Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Mil-
jøpartiet Dei Grøne

– forslaga nr. 4 og 5, frå Rasmus Hansson på vegner av
Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei
Grøne
Det vert votert over forslaga nr. 4 og 5, frå Sosialis-

tisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne.
Forslag nr. 4 lyder:

«Stortinget ber regjeringen innføre krav om
nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann
innen 2026.»
Forslag nr. 5 lyder:

«Stortinget ber regjeringen innføre krav om
nullutslipp for cruiserelatert turbussvirksomhet
innen 2026.»

V o t e r i n g :

Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Mil-
jøpartiet Dei Grøne vart med 85 mot 16 røyster ikkje
vedtekne.

(Voteringsutskrift kl. 14.05.58)
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Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 2 og 3,
frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpar-
tiet Dei Grøne.

Forslag nr. 2 lyder:
«Stortinget ber regjeringen fremme nødvendi-

ge forslag om å gi kommunestyrer direkte anled-
ning til å regulere cruisetrafikk. Disse forslagene skal
som et minimum inneholde mulighet til å regulere
antall anløp og antall passasjerer både pr. dag og pr.
sesong samt mulighet til å regulere minste liggetid
og maksimal størrelse på skipene.»
Forslag nr. 3 lyder:

«Stortinget ber regjeringen fremme nødvendi-
ge forslag om å gi kommunestyrer direkte anled-
ning til å stille miljø- og klimakrav til cruisetrafikk.
Disse forslagene skal som et minimum inneholde
mulighet til å kreve påkobling til landstrøm samt
mulighet til å kreve lav- eller nullutslippsskip.»
Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaga.

V o t e r i n g :

Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre
og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 80 mot 22 røyster
ikkje vedtekne.

(Voteringsutskrift kl. 14.06.15)

Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 1, frå
Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt og
Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til
Stortinget med tiltak for å begrense kabotasjekjø-
ring for utenlandske turbusser i Norge, etter modell
fra Danmark.»

V o t e r i n g :

Forslaget frå Framstegspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 73 mot
29 røyster ikkje vedteke.

(Voteringsutskrift kl. 14.06.31)

Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande

v e d t a k :

Dokument 8:275 S (2021–2022) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og So-
fie Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen
– vedtas ikke.

Presidenten: Framstegspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kriste-
leg Folkeparti har varsla at dei vil røysta imot.

Vo t e r i n g s t a v l e n e  viste at 67 representantar
hadde røysta for tilrådinga og 30 representantar imot.

(Voteringsutskrift kl. 14.06.59)

Bengt Rune Strifeldt (FrP) (fra salen): Fremskritts-
partiet skulle ikke stemme imot. Vi skal stemme for
innstillingen.

Presidenten: Då tek me voteringa over innstillinga
på nytt.

Presidenten forstår det då slik at det er Sosialistisk
Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og
Kristeleg Folkeparti som vil røysta imot.

V o t e r i n g :

Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 81 mot
21 røyster.

(Voteringsutskrift kl. 14.07.55)

Votering i sak nr. 3, debattert 2. februar 2023
Innstilling fra næringskomiteen om Representant-

forslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo,
André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og
Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, en-
treprenørskap og innovasjon i usikre tider (Innst. 157 S
(2022–2023), jf. Dokument 8:280 S (2021–2022))

Presidenten: Under debatten er det sett fram i alt 13
forslag. Det er
– forslaga nr. 1–3, frå Lene Westgaard-Halle på vegner

av Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Miljøpartiet
Dei Grøne

– forslag nr. 4, frå Lene Westgaard-Halle på vegner av
Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne

– forslaga nr. 5–8, frå Geir Jørgensen på vegner av
Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne

– forslag nr. 9, frå Geir Jørgensen på vegner av Sosialis-
tisk Venstreparti og Raudt

– forslaga nr. 10–13, frå Rasmus Hansson på vegner av
Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
Det vert votert over forslaga nr. 10–13, frå Venstre og

Miljøpartiet Dei Grøne.
Forslag nr. 10 lyder:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en
statlig risikokapitalreform, med sikte på å tette ka-
pitalgapet gjennom å styrke den tilgjengelige kapi-
taltilgangen for tidligfasebedrifter.»
Forslag nr. 11 lyder:

«Stortinget ber regjeringen om å utvide op-
sjonsordningen slik at flere nystartede vekstbedrif-
ter kan benytte opsjoner som virkemiddel for å
rekruttere og holde på kompetanse.»
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Forslag nr. 12 lyder:
«Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for

småbedrifter og gründerbedrifter å rekruttere ar-
beidskraft fra land utenfor EØS-området, blant an-
net gjennom enklere, mer samordnet og smidig
saksbehandling i Utlendingsdirektoratet, og ta ini-
tiativ til at det utarbeides en felles nordisk strategi
for å tiltrekke seg internasjonal arbeidskraft.»
Forslag nr. 13 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at Norge
har en strategi for å sikre at norske gründere og min-
dre bedrifter får økt tilgang på internasjonal kapital
for å skalere sine løsninger, blant annet gjennom å
sikre at det offentlige virkemiddelapparatet har til-
strekkelige ressurser og kompetanse til å bistå nors-
ke småbedrifter og gründere i mobilisering og
søknadsprosesser inn mot EUs investeringspro-
grammer rettet mot entreprenørskap og nye nærin-
ger.»

V o t e r i n g :

Forslaga frå Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart
med 95 mot 7 røyster ikkje vedtekne.

(Voteringsutskrift kl. 14.08.44)

Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 5–8,
frå Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.

Forslag nr. 5 lyder:
«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at

førstelinjetjenesten til gründere styrkes, og at man
har en tydelig målsetting om i størst mulig grad å
sørge for et sømløst virkemiddelapparat for gründe-
re på tvers av forvaltningsnivåer.»
Forslag nr. 6 lyder:

«Stortinget ber regjeringen legge fram en sak for
Stortinget med en vurdering av om kravene til per-
sonlig kausjon og egenkapital kan reduseres i statli-
ge finansieringsordninger for bedrifter i oppstarts-
og vekstfasen, bygd på gjennomført evaluering av
Innovasjon Norges oppstartsvirkemidler.»
Forslag nr. 7 lyder:

«Stortinget ber regjeringen utrede hvordan
man i større grad kan legge til rette for at personer
med lav inntekt og/eller løs arbeidslivstilknytning
skal få muligheter til å starte egen virksomhet, og at
egenetablering i større grad tas i bruk som arbeids-
inkluderingsverktøy.»
Forslag nr. 8 lyder:

«Stortinget ber regjeringen utrede lovfesting av
permisjonsrettigheter for ansatte som ønsker å ta
permisjon fra jobb for å starte egen virksomhet,
herunder også se på muligheten for å gradere per-
misjonen, og vurdere å utrede om det kan etableres

egne ordninger for å kompensere tap av lønnsinn-
tekt i perioden man etablerer egen virksomhet.»

V o t e r i n g :

Forslaga frå Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grø-
ne vart med 91 mot 11 røyster ikkje vedtekne.

(Voteringsutskrift kl. 14.08.59)

Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 9, frå
Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen foreta en full gjen-
nomgang av rettigheter og lovverk tilknyttet frilan-
sere i løpet av 2023 for å sikre et trygt og anstendig
arbeidsliv.»

V o t e r i n g :

Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt vart
med 86 mot 15 røyster ikkje vedteke.

(Voteringsutskrift kl. 14.09.13)

Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 4, frå
Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget ly-
der:

«Stortinget ber regjeringen utrede å etablere et
gründerpanel etter dansk modell. Panelet bør frem-
me forslag og anbefalinger til hvordan det kan gjø-
res enklere og mer attraktivt for gründere å starte ny
virksomhet, og hvordan flere nye virksomheter kan
vokse seg større.»
Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget frå Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grø-
ne vart med 72 mot 29 røyster ikkje vedteke.

(Voteringsutskrift kl. 14.09.30)

Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 1–3,
frå Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Miljøpartiet Dei
Grøne.

Forslag nr. 1 lyder:
«Stortinget ber regjeringen utrede effekten av å

utvide ordningen som gir skattefradrag for investo-
rer som investerer i nystartede bedrifter.»
Forslag nr. 2 lyder:

«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at
det blir enklere for småbedrifter og nystartede be-
drifter å få tilgang til kontrakter i offentlig sektor,
blant annet gjennom økt bruk av innovative an-
skaffelser i stat, fylkeskommuner og kommuner, og
å sette måltall for andel offentlige anskaffelser.»
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Forslag nr. 3 lyder:
«Stortinget ber regjeringen gjenoppta arbeidet

med å forenkle eksisterende regelverk som ble
igangsatt av forenklingsutvalget, med formål om å
sikre at næringslivet ikke påføres unødvendige byr-
der.»
Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaga.

V o t e r i n g :

Forslaga frå Høgre, Framstegspartiet, Venstre og
Miljøpartiet Dei Grøne vart med 60 mot 42 røyster ikkje
vedtekne.

(Voteringsutskrift kl. 14.09.47)

Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande

v e d t a k :

Dokument 8:280 S (2021–2022) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo,
André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og
Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, en-
treprenørskap og innovasjon i usikre tider – vedtas ikke.

Presidenten: Bak tilrådinga står Arbeidarpartiet og
Senterpartiet.

Raudt har varsla støtte til tilrådinga. Presidenten an-
tek difor at resten av partia vil røysta imot.

Torgeir Knag Fylkesnes (SV) (frå salen): SV støttar
tilrådinga.

Presidenten: Då forstår presidenten det slik at Ar-
beidarpartiet og Senterpartiet står bak tilrådinga, og at
Sosialistisk Venstreparti og Raudt støttar ho.

V o t e r i n g :

Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 60 mot
41 røyster.

(Voteringsutskrift kl. 14.10.44)

S a k  n r .  6  [14:10:54]

Referat
1. (188) Representantforslag fra stortingsrepresentan-

tene Rasmus Hansson, Kristoffer Robin Haug og Lan
Marie Nguyen Berg om å styrke norsk naturforvalt-
ning ved å flytte overordnet forvaltning av areal og
vilt tilbake til Klima- og miljødepartementet (Doku-
ment 8:109 S (2022–2023))

Presidenten: Presidenten føreslår at representant-
forslaget vert behandla etter forretningsordenen § 39

andre ledd bokstav e og ikkje vert teke under behand-
ling.

Representanten Rasmus Hansson har bedt om
ordet.

Rasmus Hansson (MDG) [14:11:26]: Miljøpartiet
De Grønne har fremmet forslag om å flytte overordnet
forvaltning av areal og vilt tilbake til Klima- og miljøde-
partementet fra henholdsvis Kommunal- og distrikts-
departementet og Landbruks- og matdepartementet.
Dette er et langt større spørsmål enn bare regjeringens
rett til å administrere sitt arbeid. Det er et svært avgjø-
rende spørsmål for betydningen og prioriteten av na-
turvern og naturhensyn i forvaltningen.

Jeg vil minne om at Stortinget har behandlet et
praktisk talt likelydende forslag tidligere, i Innst. 243 L
for 2010–2011. Den gangen sa presidentskapet ja til å
behandle saken i Stortinget, og saken fikk normal be-
handling. Derfor mener jeg at Stortinget også bør be-
handle Miljøpartiet De Grønnes forslag om å snu i den-
ne saken, slik Stortinget behandlet Høyres represen-
tantforslag som førte til nåværende situasjon. Jeg fore-
slår derfor at representantforslaget oversendes energi-
og miljøkomiteen.

Presidenten: Representanten Torgeir Knag Fylkes-
nes har bedt om ordet.

Torgeir Knag Fylkesnes (SV) [14:12:56]: Eg synest
Rasmus Hansson har eit godt poeng. Alle veit at det er
mykje politikk i akkurat denne saka, og eg synest vi skal
ha låg terskel for å behandle saker på Stortinget. Truleg
blir ikkje resultatet stort forskjellig, men eg vil tilrå
gruppa til Sosialistisk Venstreparti å støtte Rasmus
Hansson i denne saka.

Presidenten [14:13:16]: Det vert votert alternativt
mellom forslaget frå presidenten om behandling etter
forretningsordenen § 39 andre ledd bokstav e, altså å
ikkje ta representantforslaget til behandling, og forslag-
et frå representanten Rasmus Hansson om å ta det til be-
handling og senda det til energi- og miljøkomiteen.

V o t e r i n g :

Ved alternativ votering mellom forslaget frå presi-
denten og forslaget frå representanten Hansson vart for-
slaget frå presidenten vedteke med 85 mot 17 røyster.

(Voteringsutskrift kl. 14.13.35)

Vidare vart referert:
2. (189) Representantforslag fra stortingsrepresentan-

tene Terje Halleland, Marius Arion Nilsen og Erlend
Wiborg om forskning på trygg kjernekraft og opp-
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rettelse av en kjernekraftmyndighet (Dokument
8:107 S (2022–2023))

3. (190) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Ola Elvestuen, Guri Melby, Alfred Jens Bjørlo og
Ane Breivik om at kraft til Hammerfest LNG og Snø-
hvit må baseres på gasskraftverk med CO2-fangst og
-lagring (CCS) (Dokument 8:115 S (2022–2023))
Samr.: Nr. 2 og 3 vert sende energi- og miljøkomi-
teen.

4. (191) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Hans Andreas Limi og Silje Hjemdal om dis-
pensasjon fra toll- og avgiftsregelverk mv. som hind-
rer donasjon av mat til veldedige formål (Dokument
8:116 S (2022–2023))
Samr.: Vert sendt finanskomiteen.

5. (192) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Marian Hussein, Kirsti Bergstø, Freddy André
Øvstegård og Grete Wold om en verdig eldreomsorg
og et anstendig tilbud til brukere av hjemmetje-
nester og til beboere i sykehjem (Dokument 8:111 S
(2022–2023))
Samr.: Vert sendt helse- og omsorgskomiteen.

6. (193) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Bjørnar Moxnes, Marie Sneve Martinussen og
Geir Jørgensen om å støtte opprettelsen av et spesi-
altribunal for aggresjonsforbrytelsen mot Ukraina
(Dokument 8:110 S (2022–2023))
Samr.: Vert sendt justiskomiteen, som legg sitt
utkast til tilråding fram for utanriks- og forsvarsko-
miteen til fråsegn før tilråding vert gjeven.

7. (194) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Sylvi Listhaug, Erlend Wiborg, Per-Willy
Amundsen og Silje Hjemdal om fastsettelse av gjen-
nomføringstid for anmodningsvedtak om forbud
mot ekteskap mellom søskenbarn (Dokument
8:114 S (2022–2023))
Samr.: Vert sendt justiskomiteen.

8. (195) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Lan Marie Nguyen Berg, Dag-Inge Ulstein, Ing-
vild Wetrhus Thorsvik, Grete Wold og Tobias Drev-
land Lund om granskning av hvordan enslige mind-
reårige asylsøkere har forsvunnet asylmottak og
omsorgssentre (Dokument 8:117 S (2022–2023))
Samr.: Vert sendt kommunal- og forvaltingskomi-
teen.

9. (196) Myndighetenes samordning av arbeidet med
digital sikkerhet i sivil sektor (Dokument 3:7 (2022–
2023))
Samr.: Vert sendt kontroll- og konstitusjonskomi-
teen.

10. (197) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Torgeir Knag Fylkesnes, Audun Lysbakken og

Kirsti Bergstø om strakstiltak mot urimelige matva-
repriser (Dokument 8:108 S (2022–2023))

11. (198) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Lars Haltbrekken, Birgit Oline Kjerstad og Tor-
geir Knag Fylkesnes om opprydding av nedlagte og
forurensende gruver (Dokument 8:112 S (2022–
2023))
Samr.: Nr. 10 og 11 vert sende næringskomiteen.

12. (199) Årsrapporter fra Stortingets faste delegasjoner
til internasjonale parlamentariske forsamlinger for
2022 (Dokument 13 (2022–2023))

13. (200) Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Ingrid Fiskaa, Lars Haltbrekken, Marian Huss-
ein og Freddy André Øvstegård om ein ny Myan-
mar-strategi for frigjering og demokratisering
(Dokument 8:113 S (2022–2023))
Samr.: Nr. 12 og 13 vert sende utanriks- og forsvars-
komiteen.

Sak nr. 5 heldt fram [14:14:28]

Interpellasjon fra representanten Margret Hagerup
til arbeids- og inkluderingsministeren:

«Det er dessverre altfor mange mennesker med
utviklingshemming som står utenfor arbeidslivet. En stor
andel kan skyldes våre fordommer og manglende tro på
at andre kan gjøre et arbeid. At under 3 pst. av voksne
med lett utviklingshemming er i ordinært arbeid, viser at
systemet er modent for en endring.

Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere
med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette, også i
ordinære virksomheter?»

Presidenten [14:14:30]: Stortinget går då tilbake til
behandlinga av sak nr. 5, og neste talar er statsråd Marte
Mjøs Persen.

Statsråd Marte Mjøs Persen [14:15:03]: Jeg vil tak-
ke representanten Hagerup for at hun tar opp et viktig
spørsmål. Arbeid til alle i et inkluderende arbeidsliv er
en hovedoppgave for regjeringen, og dette gjennomsy-
rer alt vi gjør på arbeidslivsfeltet. Jeg har også lyst til å
takke representanten Hagerup for at hun fra denne ta-
lerstolen viser gleden over å møte mange av deltakerne
i varig tilrettelagt arbeid, VTA. Jeg deler den gleden, og
jeg har også hatt gleden av å besøke flere av dem som
jobber i varig tilrettelagt arbeid, både i tilrettelagt be-
drift og også i ordinært arbeid.

Statistisk sentralbyrå har en årlig undersøkelse om
funksjonshemmedes stilling på arbeidsmarkedet. Ifølge
denne er bare 37 pst. av de funksjonshemmede mellom
18 og 66 år i arbeid. Til sammenligning gjelder det
78 pst. av hele befolkningen i denne aldersgruppen. Det
er ikke tall som vi kan være fornøyd med. Når det gjelder
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gruppen utviklingshemmede, tyder de fleste undersø-
kelser på at bare én av fire er i arbeid. I de fleste tilfeller
er det da snakk om tilrettelagt arbeid.

Jeg er enig i at det er behov for å øke antallet tilrette-
lagte arbeidsplasser. I regjeringens forslag til statsbud-
sjett ble det lagt fram anslag over behovet for VTA-plas-
ser som klart viser at det er behov for å styrke tiltaket.
Dette må bl.a. ses på bakgrunn av at antallet unge uføre
vokser. Regjeringen tar dette på alvor, men samtidig må
behovet for VTA-plasser også veies opp mot andre be-
hov. I år har det vært særlig krevende å finne rom for nye
tiltaksplasser. Norges Bank har økt styringsrenten for å
bremse inflasjonen, og pengepolitikken og finanspoli-
tikken må spille sammen. Gjennom budsjettforliket for
2023 er det likevel lagt opp til å øke antall plasser i VTA
med 250 plasser. Så må vi komme tilbake til muligheten
for flere VTA-plasser i senere budsjetter.

Jeg deler ønsket om at flere uføretrygdede kan være
i arbeid i ordinære virksomheter. I dag er det ca. 3 000
som jobber i ordinære bedrifter i tilrettelagt arbeid gjen-
nom Nav og ca. 180 gjennom HELT MED. Regjeringen
følger opp Stortingets anmodningsvedtak om å sørge
for bedre modeller for oppfølging av VTA i ordinær virk-
somhet. Arbeids- og inkluderingsdepartementet er i
dialog med Arbeids- og velferdsdirektoratet om en for-
søksordning med tettere oppfølging av deltakerne i VTA
i ordinær virksomhet. Det tas sikte på både å styrke for-
beredelsene før brukeren blir tilsatt i VTA i ordinær virk-
somhet og å styrke oppfølgingen av deltakerne på ar-
beidsplassene etter tilsetting.

Arbeidet med å utvikle forsøkene pågår fremdeles.
Stortinget har gitt en del føringer for forsøket. Arbeids-
og velferdsdirektoratet og Arbeids- og inkluderingsde-
partementet vurderer nå hvordan disse signalene skal
omsettes i praksis. Forsøket vil bli gjennomført i to til tre
fylker og vare i tre til fire år. I tråd med anmodningsved-
taket vil andre aktører enn Nav kunne få ansvar for opp-
følgingen, men forsøket tar også sikte på å utvikle denne
typen oppfølgingskompetanse hos Navs egne ansatte.
En slik kompetanse i Nav vil være særlig viktig der antall
brukere er for få til at det er interessant for andre aktører
å tilby en slik tjeneste.

Forsøket vil også gi et bedre kunnskapsgrunnlag for
å utvikle arbeidstilbudet til utviklingshemmede og and-
re med behov for tilrettelagt arbeid. Målet er at flere skal
få bruke sin arbeidsevne gjennom god og riktig tilpas-
ning og tilrettelegging.

Margret Hagerup (H) [14:19:09]: Jeg vil takke ar-
beidsministeren for engasjementet og at hun deler gle-
den ved å besøke dem som er i varig tilrettelagt arbeid,
men noe av problemstillingen for disse menneskene er
jo at det ikke hjelper at en deler gleden og synes det er

flotte tiltak. Som arbeidsministeren selv sier, har en
veid behovet for antallet varig tilrettelagte arbeidsplas-
ser opp mot andre behov, og det er en kjensgjerning og
et faktum at det var takket være SV at en økte med 250
varig tilrettelagte arbeidsplasser. Jeg legger også merke
til at ministeren ikke nevnte HELT MED i sitt innlegg,
og det kan kanskje henge sammen med at det var tak-
ket være SV at HELT MED fikk støtte til å gjøre det ar-
beidet de har gjort.

Det jeg synes er litt påtakelig, er hvor mange av re-
gjeringens representanter som reiser rundt i Norges
land og skryter av hvor flott det er å se de personene som
får seg jobb i ordinært arbeidsliv. Jonas Gahr Støre be-
søkte Adrian og Robert på Scandic. Da sa han:

«Det gjør rett og slett veldig inntrykk på meg. De
har en arbeidsstolthet og innsats som er inspireren-
de.»
At Jonas Gahr Støre sier det, hjelper dessverre ikke

disse personene til å komme seg ut i arbeidslivet.
Johannes Tveitnes og Adam Berge var i fjor på Slot-

tet og hadde invitert seg selv til kongen for å snakke om
viktigheten av inkludering og det å få en jobb. Jeg tror
det var første gangen noen hadde fått audiens for å snak-
ke om inkluderende arbeidsliv med kongen.

Det endte opp med at Jonas Gahr Støre nevnte HELT
MED i nyttårstalen. Da sa han:

«Mange som står utenfor arbeid både vil og kan
arbeide. Det skal vi hjelpe til med.»
Næringsministeren delte ut prisen for årets sosiale

entreprenør til HELT MED, fordi det de driver med, er
sosial innovasjon og en nytenkning som vi aldri har hatt
på dette området. Under en debatt i Arendalsuka var
Torbjørn Vereide, som selv sitter i arbeids- og sosialko-
miteen, ganske tydelig på at han skulle ønske at ministe-
ren så behovet for ikke å ha et prøveprosjekt, når en ser
at det fungerer så godt som det gjør.

Prøveprosjektet er vel og bra, men det tar utgangs-
punkt i at Nav skal ha oppfølgingen, og HELT MED har
allerede holdt på i en del år. Det er mange ting som tilsi-
er at det de gjør, er sosial innovasjon som gjør at langt
flere kommer seg ut i ordinært arbeidsliv. I dag er det
sånn at Nav gir en sum til bedriftene for at de skal passe
på dem som har varig tilrettelagt arbeid i ordinære virk-
somheter, noe en har prøvd i veldig mange år, men som
ikke fungerer. Litt av utfordringen for HELT MED nå er at
selv om statsministeren, næringsministeren, arbeidsmi-
nisteren, kunnskapsministeren og veldig mange går og
skryter av dette, evner de ikke å endre systemet fordi de
setter systemet foran menneskene.

Spørsmålet blir: Hvorfor insisterer arbeidsmi-
nisteren på å ha et prøveprosjekt når alle regjeringens
representanter skryter av hvor bra arbeidet til HELT
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MED er, og det trengs mer av det for å inkludere enda fle-
re?

Statsråd Marte Mjøs Persen [14:22:25]: Først har
jeg lyst til å understreke at det ikke er noen motsetning
mellom inkludering og verdiskaping. Gleden ved å
være en del av et større arbeidsfellesskap og føle seg in-
kludert og likestilt i samfunnet kan heller ikke måles i
penger. At vi har varig tilrettelagt arbeid, bygger på en
erkjennelse av at arbeidet og arbeidsplassen har flere
sosiale funksjoner. Arbeid er viktig, bl.a. for å skape me-
ning og identitet, tilby sosialt fellesskap og gi hverda-
gen rammer og kultur.

Det er også en forutsetning at arbeid gjennom VTA
må og skal være reelt verdiskapende arbeid. Jeg tror at
veldig mange flere uføretrygdede enn i dag kan være i ar-
beid og bidra til verdiskapingen i samfunnet. Utfordrin-
gen er at arbeidslivet i for liten grad er tilrettelagt for ak-
kurat det. Jeg har besøkt flere mennesker med utvik-
lingshemning på jobb, både i ordinær og i skjermet virk-
somhet, og det finnes ulike måter å drive med oppføl-
ging og tilrettelegging på. Det er noe vi skal lære mer av
gjennom forsøket med tettere oppfølging i VTA i ordi-
nært arbeidsliv. Som jeg sa i mitt forrige innlegg, handler
dette bl.a. om at det kan være steder i dette landet der
det er for få deltakere til at det er hensiktsmessig med
andre sosiale entreprenører som utfører denne tilrette-
leggingen, og at det da er Nav som må gjøre det og har
den kompetansen.

For ordens skyld vil jeg si at jeg faktisk nevnte HELT
MED i mitt forrige innlegg. Det er et viktig tilbud for de
ca. 180 deltakerne som er der i dag. Jeg håper for all del
at de kan være en viktig deltaker i dette i framtiden, men
det er også andre og langt flere oppgaver som skal løses
med tanke på å få alle disse menneskene i arbeid.

For ikke så lenge siden besøkte jeg en av dagens
VTA-arrangører, nemlig Grønneviken i Bergen. Det var
et flott møte med mange engasjerte og flinke ansatte, og
jeg fikk bl.a. møte noen av dem som jobber på monte-
ringsavdelingen i Grønneviken. De har ansvar for å sette
sammen deler for Corvus Energy, som er en stor batteri-
fabrikk i Bergen. De produserer batteripakker til skip
med elektrisk drift rundt i hele verden. Det ble helt klart
for meg under dette møtet at det er et komplisert arbeid
med svært høy nytteverdi for samfunnet.

Andelen unge som mottar uføretrygd, er doblet i lø-
pet av de siste ti årene. Det er en fallitterklæring og et
tegn på at vi trenger å jobbe langt bedre og mer intensivt
med å følge opp denne gruppen. Vi har ikke for mange i
arbeid i Norge. Vi trenger flere, ikke minst med tanke på
at andelen eldre øker og færre arbeidstakere dermed
skal forsørge flere eldre. Da må vi legge til rette for at alle
får mulighet til å jobbe.

Kari-Anne Jønnes (H) [14:25:43]: Takk til interpel-
lanten for at hun setter et veldig viktig verdispørsmål
på dagsordenen. Den største verdien vi har i samfunnet
vårt, er verdien av menneskene som bor her. Norge er
et rikt land. Vi har både penger på bok og store na-
turressurser. Det vi har for lite av, er folk. Folk er rett og
slett en knapphetsressurs i dag, og den utfordringen vil
bli mye større i årene som kommer. Utgangspunktet for
oss som samfunn må være at vi til enhver tid forvalter
ressursene våre klokt. Det betyr at vi må se verdien av
menneskene – det er summen av alle innbyggere, men
enda viktigere er det å ta utgangspunkt i at hvert enkelt
menneske er verdifullt og viktig for oss som samfunn.
Gjør vi det på en klok måte, øker vi kapitalen vi har å
forvalte, og vi kan oppnå bedre resultater, både for
hvert enkelt menneske og også for oss som samfunn.

Vi snakker ofte om å gi folk en sjanse i arbeidslivet.
Jeg synes det er på tide å prate om at vi skal gi arbeidsli-
vet en sjanse. Det finnes veldig mange gode eksempler
på arbeidsgivere som har fått sine mest engasjerte, posi-
tive og ærekjære medarbeidere gjennom å se mulighet-
er framfor begrensninger. Det sier litt når bare 3 pst. av
voksne med lettere psykisk utviklingshemming har et
arbeid å gå til. Bak tallet 97 pst., som er alle dem som
ikke er inkludert i dagens arbeidsliv, gjemmer det seg
mange positive, flinke, arbeidsvillige folk som drømmer
om en plass i arbeidslivet, som ville gledet seg til å ha en
jobb å gå til, og som ville bidratt positivt inn i arbeids-
miljøet på mange arbeidsplasser.

Jeg tror vi bare må erkjenne at det er mange fordom-
mer i samfunnet, og at det ikke hjelper med tomme ord
og floskler. Det må politisk vilje og gjennomføringskraft
til. Når jeg snakker med bedrifter, er det gjennomgåen-
de et behov for mer arbeidskraft. Det er også vilje til å
ansette et mangfold av mennesker. Det de sier, er at det
vil være behov for en viss grad av oppfølging, og at den
må komme utenfra.

I Høyre setter vi enkeltmennesket først – alltid. Vi
mener mangfold er en stor verdi, og vi ser en mulighet.
Vi mener at alle skal få like muligheter til å lykkes i vårt
samfunn, og ikke minst mener vi at det er vi som politi-
kere som må sørge for at mulighetene blir reelle. Høyre
fremmet i fjor et forslag om videregående skole for voks-
ne. Dersom fullføringsreformen skal bli en reell mulig-
het for å fullføre videregående skole, må skolegangen til-
passes ulike voksne i alle aldre og livssituasjoner. Dess-
verre fikk vi ikke flertall for forslaget vårt. Regjeringspar-
tiene mener at voksne skal tilpasse seg skolen, og ikke
det motsatte. Det er fullstendig feil tankegang. Dersom
videregående skole blir bedre tilpasset voksnes hverdag,
ville flere, også mennesker med lettere psykisk utvik-
lingshemming, kunne fullføre et planlagt løp i videregå-
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ende skole. Det ville åpnet dørene til arbeidslivet på en
helt annen måte.

Vi Høyre-folk gir oss ikke så lett, så vi prøver igjen. Vi
har nemlig klokkertro på mangfold og muligheter for al-
le. Derfor har vi nå fremmet et forslag om utvidelse av
lærekandidatordningen. Vi er overbevist om at veldig
mange voksne med lett psykisk utviklingshemming vil-
le klart seg godt gjennom et planlagt løp i videregående
skole. De ville gått ut med kompetansebevis og mulighe-
ter for innpass i arbeidslivet i ulike assistentstillinger.
Som samfunn har vi ikke råd til ikke å investere i men-
neskers kunnskap og legge til rette for at flere får innpass
i arbeidslivet.

Vi er helt nødt til å se på alle mennesker som en res-
surs. Vi må se muligheter og ikke begrensninger. Vi må
legge til rette for flere varig tilrettelagte arbeidsplasser.
Vi må stille krav til offentlige arbeidsplasser om at de føl-
ger etter det private næringslivet og ser ethvert enkelt-
menneske, hvilken kompetanse de har, og hva de kan bi-
dra med på den enkelte arbeidsplass. Det er mangel på
arbeidskraft i hele landet, i nesten alle bransjer, og jeg
forventer at regjeringen nå ser hvilke muligheter det er
for å gi flere arbeidsplasser muligheter til å ansette noen
med lettere psykisk utviklingshemming.

Vi har en regjering som sier én ting og gjør noe an-
net. Regjeringen setter systemet foran enkeltmennesket.
Statsråden sier én ting, og jeg opplever at både hun og
hennes kollegaer gjør noe helt annet. Vi ønsker flere vei-
er inn i arbeidslivet, og vi ønsker flere muligheter for fle-
re mennesker. Det regjeringen gjør, er å lage færre veier
inn i arbeidslivet, mindre mangfold i hvem som skal få
tilby tjenester, og det betyr færre arbeidsplasser for folk
som trenger tilrettelegging.

I n g r i d  F i s k a a  hadde her teke over president-
plassen.

Cato Brunvand Ellingsen (SV) [14:30:59]: Vi er nok
alle enige om at arbeid, meningsfulle aktiviteter og
gode relasjoner er viktige faktorer for å ha et godt liv.
Det er ingen grunn til å tro at utviklingshemmede me-
ner noe annet. Likevel er det forskning som antyder,
bl.a. gjengitt i regjeringens egen stortingsmelding som
nå er til behandling i Stortinget, at kanskje så mange
som halvparten av alle utviklingshemmede mangler
jobb eller annet dagtilbud. Dette er dypt problematisk.
Det er problematisk for den enkelte, for samfunnet og
selvsagt for vår evne til å utnytte menneskelige ressurs-
er til beste for oss alle.

Funksjonshemming oppstår når individuelle forutset-
ninger møter barrierer i samfunnet. Det er mange grunner
til at utviklingshemmede står utenfor arbeidslivet. Én vik-
tig grunn er våre holdninger og fordommer, som bygger
funksjonshemmende barrierer – vår manglende tro på at

utviklingshemmede kan gjøre en fullverdig jobb i ordinær
virksomhet. Utviklingshemmede får ofte mangelfull sko-
legang og opplæring, og de får nesten automatisk uføre-
trygd. En annen viktig grunn er vår manglende evne til å
bygge et inkluderende arbeidsliv – vår manglende evne til
å sikre god nok oppfølging og tilrettelegging.

Varig tilrettelagt arbeid i både skjermet og ordinær
virksomhet er svært viktig for mange. Regjeringen slår
selv fast at det trengs nærmere 1 000 nye VTA-plasser
hvert år for å imøtekomme behovet. Likevel var det kun
gjennom budsjettforhandlinger med SV at det var mulig
å få til en liten økning i antall plasser i 2023. Det kan ikke
være sånn at utviklingshemmede skal stå til ansvar for
presset i økonomien, sånn som det kan synes som om
statsråden antyder.

De siste årene har stiftelsen HELT MED sikret at nes-
ten 200 personer med utviklingshemming har fått jobb
i ordinære virksomheter. Dette er en liten revolusjon på
feltet. Arbeidet får stor oppmerksomhet fra fagfolk, fors-
kere, folk som er opptatt av sosial innovasjon, og av ut-
viklingshemmede selv. Regjeringen trekker fram ord-
ningen i nevnte stortingsmelding, og i statsministerens
nyttårstale ble HELT MED særskilt framhevet. Modellen
de har utviklet, har stort potensial. Mange så det også i
programmet Lindmo.

Jeg er glad for at representanten Hagerup har tatt
opp dette temaet i dag, og jeg er også veldig glad for et
storting som er opptatt av arbeid for utviklingshemme-
de. Vi står sammen med Høyre om et ønske om en for-
sterket innsats. Stortinget ba i fjor regjeringen om å ut-
vikle nye modeller for varig tilrettelagt arbeid i ordinær
virksomhet. Det er med undring vi ser at regjeringen til
nå ikke har klart å følge opp dette vedtaket etter det vi
mener er en god nok måte.

For mange er varig oppfølging viktig, og det er avgjø-
rende viktig at vi politikere ikke nok en gang har for lave
ambisjoner, og at vi ikke nok en gang bygger funksjons-
hemmende barrierer. Utviklingshemmede er lei av prø-
veprosjekter. Utviklingshemmede vil ha handling fra
denne salen nå.

På ingen andre områder enn i diskusjonen om ar-
beid for utviklingshemmede får vi tydeligere fram hvor
problematisk en brutal arbeidslinje er for mange.
Utviklingshemmede har aktivt blitt stengt utenfor ar-
beid av holdninger og manglende politisk vilje til å fin-
ne gode ordninger. Hvordan står det seg å si i møte med
Idil, som ikke har fått en god nok skolegang, ikke fått
muligheten til å prøve seg i jobb, aldri fått den nødven-
dige oppfølgingen, at det skal lønne seg å jobbe?

Vi politikere kan mye bedre enn det vi har klart på
dette feltet til nå, på samme måte som utviklingshem-
mede kan mye bedre enn det de har fått muligheten til å
vise oss andre. Denne sal skal forhåpentligvis vedta nes-
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te år at CRPD, funksjonsevnekonvensjonen, skal inn i
norsk menneskerettslov. Den setter forpliktelser: for-
pliktelser for at alle skal ha rett til arbeid på lik linje med
alle andre, og forpliktelser til oss i denne sal og til myn-
dighetene om at vi skal gjøre det vi kan for at folk skal få
arbeid på lik linje med andre.

Torbjørn Vereide (A) [14:35:47]: Eg har fått gleda av
å besøke ganske mange VTA-bedrifter etter kvart og òg
nokon VTO-bedrifter. For å begynne med VTO og Helt
Med, som har vore eit tema i denne debatten, og som eg er
glad for at er eit tema i denne debatten, så trur eg det etter
kvart er få personar eg har møtt oftare enn Adam og Jo-
hannes. For å seie det sånn: Dei har jo vore og møtt kon-
gen, og eg trur òg det er mogleg å slå fast at Johannes kan-
skje er eit av dei arbeidarpartimedlemane som har møtt
flest statsrådar i løpet av det siste året. Eg synest i alle fall
det har vore ganske fint å sjå kor stor interesse det har
vore frå veldig store delar av den norske offentlegheita for
å lære av det dei har oppnådd, og det dei får til. Enn så
utolmodig eg er, er eg faktisk optimistisk på at vi er på rik-
tig veg, sjølv om det av og til kan følast som at ting ikkje
går fort nok. Vi er gjerne litt sånn som menneske alle sa-
man, vi skulle ønske at ting gjerne var på plass i går.

Satsinga på VTA har heller ikkje vore så utruleg gale
som det nokon skal ha det til. Faktisk er kanskje det ni-
vået vi har av VTA-plassar no, det høgaste nivået som
har vore nokosinne, i heile historia. Betyr det at vi er for-
nøgde? Nei, vi er jo ikkje det. Vi skulle ønskje at vi hadde
kome endå lenger, men la oss i alle fall vere glade for det
vi har fått til så langt, på tvers av partifargane, og så heller
jobbe litt for at vi skal få til endå meir i tida som kjem.

Eg er sjølv så heldig at eg får lov til å vere saksordførar
på det som er Meld. St. 8 for 2022–2023, Menneskerettar
for personar med utviklingshemming. Dette heng litt sa-
man. Etter den høyringa vi hadde no, tek ein på ein måte
inn ærefrykt over kor komplekst dette er, og kor mange
område som heng saman. Ja, VTA og VTO er ei side av dette
her, men utdanningsmoglegheiter, fridom i kvardagen,
tvang, verje, økonomi, reisemoglegheiter – alle desse tinga
heng òg saman med kva liv og kva framtidsmoglegheiter
folk med utviklingshemming kan vente seg å ha.

Denne stortingsmeldinga er jo litt tufta på CRPD og
implementeringa av den konvensjonen. Ein ting eg
merka meg og synest er litt rart, er at Høgre, som borti-
mot einaste parti, allereie no har gjort ei prinsippvurde-
ring om at han ikkje bør kome inn i menneskerettslova.
La det vere sagt at vi sjølv framleis ikkje veit 100 pst. sik-
kert kvar dette landar, men det å avskrive ei plassering i
menneskerettslova så tidleg, trur eg det er ganske mange
i dei ulike funkismiljøa som stussar litt på.

Men la det vere. Eg er eigentleg begynt å bli ganske op-
timistisk. Eit sånt enkelteksempel som gjorde meg meir

optimistisk, og som handlar om utdanning, var då eg til mi
store forbanning – beklagar viss det er uparlamentarisk –
las i VG at Ask, som har Downs, ikkje fekk vurdering. Berre
ein og ein halv dag seinare blei det oppslag i VG, der Tonje
Brenna, kunnskapsministeren vår, tok seg tid til å møte
han og sa at dette er ikkje bra nok, dette må vi berre få ord-
na opp i, sånn at Ask og alle dei andre som er i den same si-
tuasjonen, får moglegheita til å få ei vurdering, eit slags be-
vis som dei kan ta med seg vidare i arbeidslivet.

Kvifor er dette viktig, og kvifor heng dette saman
med VTA/VTO-debatten? Jo, det handlar om nettopp
det som er utgangspunktet for denne interpellasjonen,
nemleg at uansett om ein har noko bagasje med seg i li-
vet eller er litt annleis, så har ein jo framleis utruleg mas-
se å bidra med. Ein kan slite med sosiale ting, ein kan sli-
te med motorikk, ein kan slite med kva enn det måtte
vere, men folk blomstrar jo berre dei får den mogleghei-
ta til å delta, og av og til er det berre bitte litt tilretteleg-
ging som skal til.

Det er eit alvorleg bakteppe at ingen parti har kome
lenger, og at det har vore som det har vore i så mange år,
men eg trur at vi no begynner å kome oss i riktig retning.
Sjølv om vegen framleis er lang, skal vi få til dette saman.

Margret Hagerup (H) [14:40:37]: Jeg vil takke alle
som har deltatt i denne debatten. Det er ingen tvil om
at det er en viktig debatt. Det er litt morsomt at repre-
sentanten Vereide sier at det har vært stillstand på det-
te området, at det er godt at det begynner å skje noe. Ja,
før vi kom i regjering, var det stillstand på dette områ-
det, og representanter fra ASVL har nylig sagt at det er
stillstand igjen – hadde det ikke vært for at SV var med
og økte varig tilrettelagte arbeidsplasser.

Vereide har også besøkt mange VTA-bedrifter og
VTA-O-bedrifter. Det er egentlig ingen motsetning mel-
lom det, for det er i dag slik at også tiltaksbedrifter kan
ha varig tilrettelagt arbeid i ordinære virksomheter,
men oppfølgingen slutter ganske fort når en kommer i
de ordinære virksomhetene. Det er nettopp der vi har
bedt arbeidsministeren om å ta grep, for VTA-O benyt-
tes i liten grad til utviklingshemmede og i større grad til
personer som har mindre oppfølgingsbehov.

Oxford Research har slått dette fast i en bestilling de
har, og de har også slått fast i den samme rapporten at
VTA-O har lav prioritet hos Nav, både når det gjelder re-
kruttering av arbeidsgivere og ønske om grad av oppføl-
ging hos den enkelte VTA-O-arbeidstaker. Det er jo nett-
opp det vi nå ber om at en må endre i systemet.

Da statsministeren besøkte Adrian og Robert, var
direktøren ved Scandic, Asle Prestegard, veldig tydelig
på hva som var viktig. Han sa:

«Den solide oppfølgingen gjennom HELT MED-
ordningen, gjennom hele yrkeskarrieren til den en-
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kelte, har vært helt avgjørende for at Scandic ville
inngå et slikt samarbeid.»
Det er egentlig den oppfølgingen regjeringen nå unn-

later å ta grep for at de skal få også i ordinære virksomhe-
ter, og det gjør at mange av de arbeidsgiverne som nå står
i kø for å være med i dette arbeidet, kanskje stopper opp,
for de er prisgitt at SV klarer å forhandle inn mer penger
til HELT MED gjennom budsjettvedtakene.

Hege Gjertsen, Line Melbøe og Hans A. Hauge har
skrevet en bok om arbeidsinkludering for personer med
utviklingshemming. Den anbefaler jeg både Vereide og
arbeidsministeren å lese grundig, for der står det ganske
mange viktige poeng om hvorfor HELT MED gjør noe
som er bra. Det de sier, er at

«HELT MED har også en forretningsidé, basert på
samfunnsøkonomisk lønnsomhet: Det koster min-
dre å etablere jobber i det ordinære arbeidslivet enn
i skjermede virksomheter eller kommunale aktivi-
tetstilbud, og som arbeidstakere bidrar personer
med utviklingshemming til produktivitet for
arbeidsgivere og skatteinntekter for staten. Dessu-
ten kan arbeid gi bedre livskvalitet og redusere
behovet for helse- og sosialtjenester».
HELT MED viser at sosiale entreprenører kan moti-

vere maktsterke aktører til å samarbeide om å endre
praksis for arbeidsinkludering. Det burde egentlig være
nok ammunisjon for regjeringen til å gå i gang og sette
dette arbeidet i verk. Det hjelper dessverre ikke Johan-
nes, Adam og Emily at Vereide og andre snakker om
hvor viktig dette er fra denne talerstolen, eller hvor ofte
de møter en Arbeiderparti-politiker. Nå må jeg spørre
for siste gang: Vil ministeren sette ord bak handling og
sørge for at enda flere kan følge i Emilys fotspor, og sørge
for en bedre inkludering også i ordinært arbeidsliv?

Statsråd Marte Mjøs Persen [14:43:56]: Først av alt
vil jeg takke for en interpellasjonsdebatt som tar opp et
veldig viktig tema. Jeg deler interpellantens ønske om
bedre tilgang til tiltaksplasser, tilrettelagt arbeid for
uføretrygdede og ikke minst flere plasser i ordinært ar-
beidsliv. Ikke minst gjelder det tilbudet til personer
med utviklingshemming.

Nå har det blitt mye snakk om HELT MED her, og
det er berettiget nettopp fordi det har blitt mye fokusert
på det de driver med. Det stiftelsen HELT MED arbeider
med, er å inkludere personer med utviklingshemming i
ordinært arbeid. De inngår avtaler om opprettelse av ar-
beidsplasser for utviklingshemmede hos lokale aktører
i både offentlig og privat sektor. De tar seg av stillingsut-

lysninger, intervjuer, referansesjekk og alt annet i re-
krutteringsprosessen, og det er arbeidsgiverne som be-
stemmer hvilken kandidat de ønsker å gå videre med.
Etter fire ukers arbeidspraksis er målet at kandidaten får
tilbud om Fast Med. Så følges de opp på arbeidsplassen,
og det er det som er hele nøkkelen her. HELT MED driver
ikke oppfølgingen selv, men de kjøper oppfølging som
en tjeneste fra andre aktører. Som regel kjøpes tjenesten
fra vekst- eller attføringsbedrifter.

På 1990-tallet ble det gjennomført et forsøk med
oppfølging av utviklingshemmede. Det forsøket var
tidsavgrenset. Erfaringen fra den gang viser at mange falt
ut av arbeid når oppfølgingen stoppet. Det er en viktig
lærdom som vi må ta med oss når vi nå skal sette i gang
forsøk med tettere oppfølging. Det skal bl.a. samle erfar-
ing om hvordan en oppfølging som har varig karakter,
kan organiseres i praksis, og hvor tett den oppfølgingen
må være i ulike faser av arbeidsforholdet.

Selv om forsøkene legger opp til varig oppfølging,
må det også tas høyde for at brukernes behov for oppføl-
ging kan variere over tid. Generelle erfaringer med opp-
følgingsmetodikk viser at behovet for tett oppfølging er
størst i den første tiden etter ansettelse.

Jeg mener det er viktig at vi får fram at arbeidsgiver
fremdeles skal ha ansvar for den daglige oppfølgingen
gjennom en fadderordning slik som i dag, og oppfølging
i forsøket skal ikke erstatte, men supplere og støtte fad-
derordningen gjennom veiledning og støtte til brukeren
og bedriften.

HELT MED oppgir i dag at ett årsverks oppfølging
skal kunne dekke oppfølgingsbehovet til opptil
30 deltakere. Det er vesentlig mindre enn for VTA i for-
håndsgodkjente virksomheter. Det er imidlertid et gjen-
nomsnitt, og i den første tiden etter ansettelse bruker
HELT MED større oppfølgingsressurser enn dette.

Alt dette er viktige erfaringer som vi er nødt til å ta
med, og jeg har bare lyst til å si at vi gjør mye mer. Vi sat-
ser på en ungdomsgaranti. Vi satser på varig tilrettelagt
arbeid. Og vi satser også nå på en ny ordning med ar-
beidsorientert uføretrygd for uføre under 30 år, som en
del av en aktivitetsreform for nye mottakere av arbeids-
avklaringspenger og uføretrygd. Dette er viktig arbeid
som jeg er glad vi står sammen om.

Presidenten [14:47:04]: Debatten i sak nr. 5 er der-
med ferdig.

Sakene på dagens kart er òg ferdigbehandla. For-
langar nokon ordet før møtet vert heva? – Møtet er heva.

Møtet slutt kl. 14.48.
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	Mona Fagerås (SV) [10:05:57]: Jeg vil på vegne av representantene Freddy André Øvstegård, Lars Haltbrekken, Kathy Lie, Ingrid Fiskaa, Kirsti Bergstø og meg selv framsette et representantforslag om å stoppe forfallet på norsk jernbane.
	Presidenten [10:06:14]: Representanten Abid Raja vil framsette et representantforslag.
	Abid Raja (V) [10:06:25]: På vegne av representantene Guri Melby, Ingvild Wetrhus Thorsvik og meg selv har jeg gleden av å legge fram et representantforslag om utdanningsmuligheter for afghanske kvinner, gjennom både studentvisum, stipendordning og b
	Presidenten [10:06:41]: Representanten Kathy Lie vil framsette et representantforslag.
	Kathy Lie (SV) [10:06:59]: På vegne av representanten Cato Brunvand Ellingsen og meg selv vil jeg fremme et representantforslag om inkludering av barn og unge i idretten.
	Presidenten [10:07:08]: Forslagene vil bli behandlet på reglementsmessig måte.
	Sak nr. 1 [10:07:17]
	Redegjørelse av statsministeren om krigen i Ukraina og dens følger (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)
	Statsminister Jonas Gahr Støre [10:07:40]: Vi nærmer oss årsdagen for Russlands angrep på Ukraina – et skjebneår med krig og krigsforbrytelser, ødeleggelser og drap i et omfang vi ikke har sett på vårt kontinent siden annen verdenskrig.
	Krigen i Ukraina har forandret verden, forandret Europa og forandret vår hverdag, men mest av alt har den minnet om hvilken dyp menneskelig tragedie krig er. Så mange millioner har mistet sitt hjem og er drevet på flukt, så mange uskyldige har mi...
	Russland har gjennom året som er gått, svart på vår og verdenssamfunnets fordømmelse og på egne nederlag med enda mer ødeleggelse, mer krig og enda mer brutalitet. Det har ført til et dypt skille mellom oss som støtter Ukrainas legitime fors...
	Et jernteppe har på nytt senket seg i Europa og delt Europa i to. Slik er vi et mer splittet Europa enn før, men vi er også mer samlet. Krigen har samlet allierte, samlet demokratiene. Den har forent partiene her på Stortinget, og jeg opplever at...
	I fire foregående redegjørelser for Stortinget om krigen i Ukraina har jeg varslet at denne krigen med stor sannsynlighet vil vare i lang tid, og at de menneskelige lidelsene kan bli enda verre. Det er også status i dag. Russlands mål er et okkup...
	Det vi har sett, er det totalitære Russlands iboende svakheter i året som er gått. Vi har sett korrupsjon på mange nivåer i det russiske samfunnet, mistilliten internt i det russiske forsvaret, dårlig kompetanse og svak motivasjon blant soldate...
	Vi skal likevel ikke undervurdere Russlands militære kapasitet. De kan mobilisere et stort antall soldater, de har en omfattende industri som kan produsere store mengder våpen, og de har store lagre med ammunisjon og militært utstyr, som stridsvogner
	Vi venter, og Ukraina venter, nye russiske militære offensiver. De kan være nært forestående. Hvis Russland vil, kan de holde denne krigen gående i lang tid, ja, i årevis. Det er dette vi nå ser ved frontlinjene. De russiske styrkene har gravd...
	I denne tiden er det viktig å bevare troen på at mennesker og land kan bedre enn krig, og at det vil komme en tid for rettferdige forhandlinger, fred og gjenoppbygging av Ukraina. Regjeringen er i tett kontakt med det ukrainske lederskapet og europ...
	Vi er nødt til å forholde oss til det russiske regimet, snakke med dem. Selv midt i en ødeleggende krig er det viktig, slik Ukraina legger opp til, å ha kontakt for å finne løsninger om korneksport, utveksling av krigsfanger, atomsikkerhet og m...
	24. februar 2022 var et tidsskille for vårt kontinent. Jeg beskrev det slik fra denne talerstolen allerede dager etter invasjonen. Der vi tidligere snakket om en verdensorden under press, må vi nå forholde oss til en verdensorden under angrep – ...
	For Norge er dette alvorlig. Det angår oss. Folkeretten er vår førstelinje. Vår sikkerhet, vår velstand og vår handlefrihet er tuftet på en regelstyrt verden: at samkvem mellom stater følger lovens makt og ikke maktens lov, at man ikke skille...
	Russlands angrepskrig mot Ukraina bryter med alle disse prinsippene som er så avgjørende for Norge og våre nasjonale interesser. Russland er en kjent trussel mot Norge på områder som etterretning, cyber og kritisk infrastruktur. Vi har skjerpet ...
	Når det gjelder den konvensjonelle militære trusselen mot Norge, er trusselbildet ikke endret siden forrige redegjørelse. Likevel vil jeg understreke hvor viktig det prinsipielle er for Norge og vår sikkerhet. Russland forsøker å tvinge fram et...
	Russland har gått til krig i troen på at maktbruk, militært overfall, overfor en annen suveren stat kan tjene egne interesser. Lærdommen Russland trakk fra Georgia i 2008 og fra Donbas og Krym i Ukraina i 2014 kan ikke gjenta seg nå. Vi må stil...
	Dette er bakgrunnen for at regjeringen og et bredt flertall i denne sal støtter Ukrainas forsvarskamp. Sammen med allierte har vi innført historisk omfattende sanksjoner som over tid vil svekke regimets evne til å finansiere den russiske krigsmask...
	Nå trapper vi opp denne støtten. Før jul orienterte jeg partiene på Stortinget om arbeidet med et større og mer langvarig Ukraina-program. De parlamentariske lederne uttrykte et ønske om å bli involvert i arbeidet før det legges endelig fram ...
	Jeg ønsker at vi i denne saken kan samle oss på tvers av partiene, på en måte som gjenspeiler den brede støtten til Ukraina i det norske folk. Jeg vet at det vil bli verdsatt i Ukraina og av de mange ukrainske flyktningene som nå er kommet til ...
	Jeg vil også understreke behovet for at en slik støtte er langvarig. Krigen vil kunne vare lenge, og etter den får vi håpe at den følges av en omfattende gjenoppbygging av et ødelagt Ukraina som har rett til å leve i fred og frihet. Det er ogs...
	Det ukrainske lederskapet har derfor flere ganger bedt om at viktige allierte, som Norge, viser vei i opptakten til årsdagen for invasjonen 24. februar. Internasjonale partnere, som FN, EU, Røde Kors og andre felleseuropeiske institusjoner, trenger...
	Derfor foreslår vi at Ukraina-programmet blir langvarig, og det må finansiere både militær og sivil støtte. Vi skal bidra enda mer til reparasjon og gjenoppbygging av ødelagt infrastruktur, slik vi har startet med å gjøre. Vi skal fortsette. ...
	Det mest akutte behovet nå er likevel militær støtte. Det er det ukrainske lederskapets syn. Økt militær støtte er nødvendig for å gjøre Ukraina i stand til å forsvare seg, vinne tilbake tapt land og stå imot Russland, som bruker storslegg...
	Det siste året har det vært en betydelig utvikling i type militært materiell vi og andre vestlige land har donert til Ukraina. Vi har gått fra å donere panservernraketter i krigens tidlige fase, via støtte til luftvern og artilleri, til forrige...
	Vi har erfart at det ukrainske forsvaret har vist at de kan lære nye våpensystemer, hvordan de virker, veldig raskt og profesjonelt. De har samvittighetsfullt forholdt seg til avtaler vedrørende bruk, selv i en situasjon hvor landet er under konst...
	Jeg vil likevel understreke at Ukraina-programmet må innrettes på en måte som minimerer risikoen for korrupsjon. Det er Norge opptatt av, og det er også våre allierte opptatt av å påse. Jeg opplever også at det ukrainske lederskapet har dette...
	Dette er ikke en konkurranse om å gi mest mulig på kortest mulig tid. Den norske hjelpen må bygges opp over tid og utvikles i tett kontakt med internasjonale partnere, med mål om å styrke demokratiske institusjoner og rettsstaten i Ukraina, inkl...
	Norge skal være blant dem som ser både behovene i Ukraina og de store behovene som økt inflasjon, særlig på mat, har ført med seg i noen av verdens fattigste land. Vi vil derfor på toppen av det vedtatte bistandsbudsjettet for 2023 foreslå en...
	Jeg forstår at noen mot denne bakgrunn vil spørre: Burde ikke noe av dette heller vært brukt i Norge, kommet nordmenn som sliter med økte regninger, til gode? De er mange i dag. Jeg synes ikke det er noe galt i å stille det spørsmålet og ta de...
	Det er klart at Ukraina-programmet vil innebære en midlertidig økning i oljepengebruken. Det mener vi er forsvarlig i en skjerpet sikkerhetspolitisk situasjon. Det er i vår nasjonale interesse at Ukraina ikke taper denne krigen, og vi er i en situ...
	Men denne innsatsen skal ikke – og jeg gjentar ikke – handle om å føre mer oljepenger inn i norsk økonomi. Ukraina-programmet skal ikke føre til økt rente eller inflasjon i Norge, noe som vil forverre situasjonen for folk. Den veien skal vi ...
	La meg gå tilbake til der jeg begynte, til krigen i Ukraina som et tidsskille og betydningen det har hatt i året som har gått. Det er viktig at vi i denne sal diskuterer disse utfordringene, ikke bare fra dag til dag, men også ser hva dette betyr...
	Konsekvensene har kommet tett på her hjemme. Krigens ringvirkninger er merkbare for alle. Vi har fått en kraftig prisvekst på varer og tjenester. Det har vært krevende for folk og næringsliv, og krigen er en viktig forklaring her. Russlands mani...
	Regjeringens svar har da vært – og jeg opplever at vi har hatt bred støtte til det – å bidra til at selskapene på norsk sokkel har kunnet maksimere den norske gassproduksjonen. Det igjen har bidratt til å øke tilgangen på energi og dempe p...
	Her hjemme har vi innført en omfattende strømstøtteordning til strømkundene. Vi har fått på plass et fastprisopplegg for bedriftene, der prisene på kontrakter er på vei ned. Vi har utarbeidet en styringsmekanisme som trygger forsyningssikkerh...
	Vi er klare til å treffe nye tiltak for å sikre at strømsalgselskapene driver videre med nettopp det – salg av strøm, med avtaler som veileder og ikke villeder. Vi har ført en ansvarlig og rettferdig finanspolitikk for å beskytte vanlige folk...
	Siden februar 2022 har vi mottatt et historisk høyt antall flyktninger fra Ukraina. I 2022 kom det over 40 000 asylsøkere til Norge, de aller fleste fra Ukraina. Det har satt utlendingsforvaltningen og alle landets kommuner under press, men vi kan ...
	Nå går vi altså mot krigens andre år. Regjeringen har gitt beskjed om at kommunene må være forberedt på at det kan komme et høyt antall flyktninger også i år. Tallene er usikre, men prognosene tilsier at det kan komme ytterligere 40 000 fra...
	Vi arbeider med planer for å håndtere dette på en trygg og smidig måte. I den nære dialogen med kommunene får vi klare meldinger om at noe av det mest krevende blir å finne egnede boliger, og at situasjonen medfører stort press på kommunale ...
	Vi forbereder oss på at de som kommer direkte fra krigen på andre året, også vil være mer preget av krigføringen. Dette vil kreve enda mer av kommunene og av oss som fellesskap i året som kommer. La oss fortsatt stå samlet som land og folk i ...
	Krigen har endret vår sikkerhetssituasjon. Regulær russisk militær aktivitet i våre nærområder finner nå sted mot et uvanlig alvorlig bakteppe. Med dette har usikkerheten økt. Vi erfarer en spenning med opphav utenfor nordområdene, men som f...
	Russland fortsetter med fordekt virkemiddelbruk, digitale angrep og omfattende etterretningsvirksomhet også mot Norge. Dette framkommer med all tydelighet i de åpne trusselvurderingene fra våre tjenester. Vårt svar har vært økte bevilgninger ti...
	Det er vår vurdering at i en slik tid vi gjennomlever nå, stilles det to tydelige krav til oss: Vi må håndtere oppgavene og utfordringene som møter oss her og nå, og vi må løfte blikket og se framover. Vi må grundig vurdere hvordan vi best m...
	Krigføringen etterlater en dyp usikkerhet om framtiden, om russiske intensjoner, om Russlands stabilitet og om veien videre for Russlands forhold til sine mange naboer. Det har mange konsekvenser som hver for seg er viktige for Norge, og la meg gå ...
	For det første har vi fått en klarere og tydeligere grense mellom øst og vest i Europa. Det er naturlig å si «igjen», men det er det som skjer: et nytt jernteppe, en ny hard grense, mer militarisert og med færre forbindelser og kontaktflater, ...
	Det ser vi også ved vår egen grense mot Russland. Grensepasseringene over Storskog har vært et interessant barometer for forholdet mellom øst og vest. Det har gått fra nesten ingen grensepasseringer over Storskog i 1990, så opp i over 300 000 u...
	Dette, sammen med sanksjonene, har negative konsekvenser for deler av norsk nærings- og samfunnsliv, ikke minst i Nord-Norge. For flere virksomheter vil det kreve omstilling mot nye markeder, noe jeg fikk bekreftet i møtet med næringsliv i Tromsø...
	Forholdet til Russland kan ikke bli det samme, for Russland har ansvar for sine handlinger.
	Samtidig står dette fast, og jeg vil tillegge det stor vekt: Vi velger ikke vår geografi. Vi må forholde oss til Russland, nå og i framtiden, slik vi har gjort i fortiden.
	Vi skal fortsatt gjøre vårt for å bidra til ryddige forhold. Vi skal bidra til lav spenning ved grensen, på land og i havet. Vi skal behandle det russiske folk med den respekt som alle mennesker fortjener. Russere bosatt i Norge skal føle tryggh...
	Vi ønsker kontakt og praktisk samarbeid om bl.a. grenseforhold, sjøredning og fiskeriforvaltning. Det er fortsatt viktig for oss, det er viktig for Russland, og det er viktig for Europa.
	Den andre dype og langvarige konsekvensen av krigen er at det i økt grad fokuseres på sikkerhet og beredskap, som må tilpasses vår tid.
	Etter pandemien og ett år inn i en storkrig i Europa ser vi betydningen av å være forberedt på store kriser, og det er slik at den neste krisen sjelden er lik den forrige. Vi har fått en ny kriseforståelse. Vi har siden den kalde krigens slutt ...
	Prisen for å være bedre forsikret mot kriser, samfunnets forsikringspremie, går nå opp på mange områder. Som samfunn må vi bruke mer av våre ressurser på forsvar og beredskap. Det vil prege budsjettdiskusjonen i alle demokratier i årene som...
	Vi har fulgt opp dette med betydelige økninger i Forsvarsdepartementets budsjett, i både 2022 og 2023. Vi har nedsatt to uavhengige kommisjoner som skal se på videreutvikling av det norske forsvaret, men også av totalberedskapen. Kommisjonene bid...
	Så til den tredje konsekvensen, og det er at verdien av dype partnerskap og alliansevalg har økt. Om ikke de var viktige før, ser vi betydningen for alvor nå.
	I en mer utrygg verden trenger særlig vi, som et lite land med en åpen økonomi, nære og tillitsfulle allierte. Vi kjenner nå på tryggheten som NATO-fellesskapet gir i en urolig tid. Vi har en omfattende og tillitsfull relasjon til vår ledende ...
	Finlands og Sveriges søknad om medlemskap er det tydeligste uttrykket for akkurat det samme. De søkte mot det sikkerhetsfellesskapet som har vært så avgjørende for oss helt siden 1949, i visshet om at det er blitt mye vanskeligere å stå utenfor.
	Med ett unntak støttet alle partier på Stortinget deres NATO-søknad. Vi forventer nå at samtlige NATO- medlemmer følger opp enigheten fra fjorårets toppmøte i Madrid og formaliserer medlemskapet til Sverige og Finland. Det er på høy tid.
	Krigen understreker betydningen av å forvalte våre bånd til Europa og USA med klokskap.
	Vi fører en gjenkjennelig politikk. Vi står opp for våre interesser, våre verdier og våre prioriteringer, slik vi kan og bør.
	Dette er også en tid hvor allierte og venner skal gjenkjenne hverandre som nettopp det – som allierte og venner som står ved inngåtte avtaler, ikke bare avtalens bokstav, men også avtalens ånd.
	Det vi har sett, gjennom disse månedene, er at flere har lært å kjenne viktige sider ved Norge i denne krisen. De ser nå at Norge er Europas ledende leverandør av gass. Land i Europa kunne fylle opp sine gasslagre i høst fordi selskapene på no...
	Vi støtter tiltak for å stabilisere energimarkedene i Europa. Vi spiller en aktiv og viktig rolle for raskt å bygge ut mer fornybar energi, som havvind.
	Norge har soldater i Litauen for å trygge våre baltiske allierte. Norge har også en forsvarsindustri som leverer verdensledende teknologi, bl.a. avansert luftvern og ammunisjon. Dette fikk jeg grundig demonstrert under mitt besøk til Kongsberg Gr...
	Samtidig ser landene rundt oss at Norge har store inntekter fra olje og gass. Dette har gitt oss et særlig ansvar for å være det som nå er omtalen av Norge i Europa, nemlig «en partner til å stole på», på energiområdet, men også innenfor N...
	Vi skal være en partner man kan stole på fordi vi, i ytterste konsekvens, er så avhengig av å kunne stole på våre allierte. Det er i vår langsiktige interesse, for å trygge Norge og vår egen sikkerhet, men også for å sikre markedsadgang fo...
	Under koronapandemien så vi verdien av partnere i Europa da vi trengte vaksiner. Nå under energikrisen er det i vår interesse at høye strømpriser, som vi deler med mange land, finner sine løsninger sammen med og ikke mot våre europeiske partnere.
	En fjerde varig konsekvens av krigen er en ny epoke i nordisk sikkerhetspolitikk.
	Sveriges og Finlands søknad om medlemskap i NATO representerer en av de største endringene i vår del av verden siden slutten av 1940-tallet. Østersjøen blir nå vårt nærområde, og vi vil framover se Nord-Atlanteren, Barentshavet og Østersjø...
	Vi har tett politisk kontakt for å diskutere mulighetene som ligger i dette i Norden, men kanskje særlig mellom Norge, Sverige og Finland. Her starter vi ikke på bar bakke. Samarbeid om forsvars- og sikkerhetspolitikk har utviklet seg mye de siste...
	Den femte konsekvensen jeg vil trekke fram, knytter seg til betydningen av norsk gass og framtiden for europeisk energipolitikk.
	Vi ser i dag at energikrisen har vært en vekker for alle land i Europa, og mange har grunn til å gå gjennom valg de tok de siste 10–15 årene. Forsyningssikkerhet blir mye viktigere i lang tid framover. Pålitelige leveranser fra pålitelige kun...
	Det betyr at norsk gass vil forbli etterspurt, og for å møte denne etterspørselen må vi videreutvikle norsk sokkel. Det gir store muligheter, også fordi den norske gassen er klimavennlig sammenlignet med alternativet for europeiske importører, ...
	Det understreker betydningen av at Norge fortsatt sprer kunnskap og sikrer oppslutning om CCUS – fangst, bruk og lagring av CO2 – slik vi har vist i praksis på Sleipner i Nordsjøen og Snøhvit-feltet i Barentshavet.
	Samtidig ser vi at den grønne omstillingen nå skyter fart. Det er et av denne krigens virkelig store paradokser: Krigen leder til raskere utbygging av fornybar kraft, som er nødvendig for å nå våre klimamål og for å klare en historisk energio...
	I nær sagt alle disse sammenhengene er Norge en viktig samarbeidspartner og bidragsyter. Her ligger det store industrielle muligheter for norsk næringsliv og industri, for norske arbeidsplasser og industriell lokal utvikling.
	Vi har fått på plass ambisiøse avtaler om tettere industrisamarbeid med Tyskland og med EU. Det er blitt enda mer avgjørende for norsk industri som har Europa som sitt viktigste marked. Dette kommer til å oppta oss måned for måned utover i 2023.
	I luftlinje er det langt fra slagmarken i Ukraina til livet vi lever i Norge. Likevel føles det som nå skjer, nært. Det skyldes den brede dekningen i medier av alle slag og ikke minst de sterke vitnesbyrdene fra ukrainske flyktninger mange møter ...
	For egen del kommer jeg ofte tilbake til møtet med beboerne i landsbyen Jahidne, ca. 100 kilometer nord for Kyiv. Det var helt i slutten av juni i fjor. De jeg møtte, hadde overlevd en måned innesperret i en trang og fuktig murkjeller under en sko...
	Da jeg traff dem, var vi på en solfylt plass i skogen etter at de russiske soldatene hadde trukket seg tilbake. Noen av dem jeg møtte, gråt, og mange smilte, men aller best husker jeg – og det sitter sterkt i meg – den frykten mange av dem fø...
	I sitt Nobel-foredrag i 2009 sa president Obama at krigens instrumenter har en rolle i å bevare freden. Han argumenterte da for at militær maktbruk under visse omstendigheter er både lov, påkrevd og moralsk riktig.
	Å støtte Ukraina i deres forsvarskamp er å stille seg på lag med beboerne i Jahidne, de som lever med minnene fra kjelleren og med frykten for at soldatene kan komme tilbake med ødeleggelse og tortur.
	Å hjelpe andre til å forsvare seg er lov, påkrevd og moralsk riktig. Samtidig kan – og må – vi legge til, som Obama også gjorde, at krig, rettmessig eller ei, under alle omstendigheter er en umenneskelig tragedie.
	Det er en umenneskelig tragedie som utspiller seg på vårt kontinent nå. Det er en tragedie for vårt kontinent at krigen i Ukraina har pågått i snart ett år. Vi ønsker at den skal ta slutt, men på betingelser definert av den som er angrepet, ...
	Begrepene «folkemord» og «forbrytelse mot menneskeheten», to av grunnpilarene i den moderne internasjonale strafferetten, ble faktisk utviklet av to jurister som begge studerte i byen Lviv i dagens Ukraina, vest i landet ved grensen til Polen
	Juristene og humanistene Raphael Lemkin og Hersch Lauterpacht var begge direkte rammet av nazistenes forbrytelser. De brukte sine dyrekjøpte erfaringer for å skape en bedre verden, en mer human verden uten straffrihet for de største forbrytelsene.
	Vår visjon må være som deres: en verden med regler, og verdighet og trygghet for individ og folk.
	Presidenten [10:43:52]: Takk til statsministeren for redegjørelsen.
	Presidenten vil nå, i henhold til Stortingets forretningsorden § 45, åpne for en kommentarrunde, begrenset til ett innlegg på inntil 5 minutter fra hver partigruppe og avsluttende innlegg fra statsministeren.
	Rigmor Aasrud (A) [10:44:21]: Takk til statsministeren for nok en grundig redegjørelse, og for at Stortinget holdes jevnlig orientert og involvert. Takk også for et tydelig lederskap og politisk retning i den veldig krevende situasjonen vi er i. Jeg e
	Den sikkerhetspolitiske situasjonen i Europa fortsetter å være svært alvorlig. Den uprovoserte og ulovlige angrepskrigen som Russland har ført mot Ukraina i snart ett år, har endret Europa for alltid. Lenge trodde vi at de kalde frontene og vind...
	Det brutale regimet under Putin er ikke bare en trussel mot Ukrainas suverenitet, men også en trussel mot stabiliteten i Europa. Nå betaler ukrainerne den høyeste prisen for å kjempe sin frihetskamp. Men vi må ikke glemme at de også kjemper den...
	Arbeiderpartiet, Senterpartiet og SV har i budsjettforliket signalisert at vi vil trappe opp støtten til Ukraina. Statsministeren har nå invitert til et bredt forlik i Stortinget om en støttepakke. Støtten skal være forpliktende, langvarig og be...
	Noen politiske stemmer – heldigvis er det få – mener at Norge skal fremme det de kaller forhandlingssporet. Det er villedende å kalle det det, for det er ikke forhandlinger. Tanken deres er at man skal kunne presse Ukraina til forhandlingsborde...
	Det internasjonale samfunnet kunne selvsagt forsøkt å presse Ukraina til forhandlingsbordet ved å ikke gi dem støtte i sin motstandskamp. Da hadde vi akseptert en ny verdensorden og nye spilleregler for det internasjonale samfunnet. Det kan vi al...
	Russland bærer det fulle og hele ansvaret for lidelsene som nå påføres det ukrainske folk. Og som statsministeren sa: Så lenge Ukraina ønsker å slåss for sin frihet, vil vi støtte dem. La det ikke være tvil om at Putin ønsker å skape spli...
	Det er når det røyner på at verdiene våre testes for alvor. I møte med et brutalt og radikalisert Russland har Europa valgt solidaritet med Ukraina. Det koster i kroner og øre, og det koster i politisk mot og vilje. Men vi har ikke råd til å ...
	Erna Solberg (H) [10:49:31]: La meg begynne med å få takke for redegjørelsen.
	Jeg mener det er viktig at Stortinget holdes orientert, at regjeringen kommer til Stortinget for å konsultere på en åpen måte, for dette er den største krisen også vårt land står overfor for øyeblikket. For en krise og en krig i Europa er ik...
	Det er viktig nå, når vi nærmer oss ettårsdagen for invasjonen og angrepet på Ukraina, å huske at vi trenger å ha langsiktighet med oss i dette arbeidet, å huske at dette ikke er noe som går over, og kanskje også huske hvilke feil vi har gj...
	Det er selvfølgelig etterpåklokskap, men det er viktig at vi nå, med den bakgrunnen, minner oss selv om at dette kommer til å være langsiktig, vi må ha utholdenhet, og vi må ikke være de som bidrar til at vi lager dårlige løsninger for det ...
	Nå, inn mot ettårsdagen, vet vi at dette er en krig som kommer til å fortsette med uforminsket styrke. Vi så i løpet av høsten at brutaliteten gir oss bilder som minner om de bildene vi så etter annen verdenskrig: ødelagte hus, store menneske...
	Derfor er det viktig at vi også er langsiktige i den hjelpepakken og det arbeidet vi skal gjøre fremover. I det arbeidet er det viktig at vi stiller opp økonomisk, at vi har en god koordinering med våre allierte og partnere, og at vi samarbeider ...
	Våre store inntekter gir oss også en forpliktelse til å kunne bidra ekstra mye. Derfor er vi glad for at vi er blitt invitert av regjeringen til å delta i videre samtaler om innretningen av en stor pakke, med et langsiktig perspektiv. Det har Hø...
	For vi kommer til å få utfordringer også i norsk økonomi via de utfordringene krigen gir oss. Vi har et statsbudsjett som ikke har tatt høyde for det statsministeren nå sier, at det kan komme 40 000 flyktninger. Der er det lagt til grunn 10 000...
	Marit Arnstad (Sp) [10:55:00]: Russlands krigføring i Ukraina er brutal, og som statsministeren sa, har krigen forandret verden, Europa og folks hverdag. Forfatteren Stefan Zweig skrev en bok som heter Verden av i går, og det er nesten så en sitter m
	For Norge har det vært viktig å støtte det ukrainske folk, og totalt har vi brukt over 10 mrd. kr i sivil og militær støtte så langt. Det har også vært viktig å stå sammen med våre allierte. Det har vi lyktes med, og Senterpartiet er overb...
	Samtidig skal vi ikke glemme de pågående krisene i det globale sør, der tørke og krig i Europas kornlager har skapt en veldig utfordrende situasjon. Det må også være en del av de samlede drøftingene, og fra Senterpartiets side er vi særlig o...
	Krigen i Ukraina har endret det sikkerhetspolitiske bildet i Europa. Foreløpig er det uvisst hva de langsiktige konsekvensene blir, men både Sveriges og Finlands NATO-søknader, store utfordringer for forsyningskjedene for korn, gjødsel, olje og g...
	Gjennom krigen har det også for alvor blitt satt søkelys på europeiske lands avhengighet av russiske energileveranser. Norge er en viktig gassleverandør til det europeiske energimarkedet, og det må vi fortsette å være, men det gjør oss også ...
	Som også statsministeren gjør, er det grunn til å understreke den formidable innsatsen som nå gjøres i kommuner og lokalsamfunn over hele landet for å ta imot flyktninger, og det kommer til å komme mange i inneværende år og kanskje også i ...
	Statsministeren sa at vi ikke velger vår geografi. Nei, vi gjør ikke det. Vi må forholde oss til Russland, både nå og framover, uansett hvilken situasjon vi er oppe i, men vi har fått noen nye harde grenser i Europa. Vi har fått en ny hard gre...
	Sylvi Listhaug (FrP) [10:59:16]: Takk til statsministeren for redegjørelsen. Det er nå nesten ett år med lidelser, død, adskillelse og forferdelige bilder fra Ukraina. Det som også er et faktum, er at ukrainerne har en utrolig kampmoral, som det er
	Jeg er enig med statsministeren i at det som skjer nå, er at vi har fått et jernteppe i Europa. Nå handler det om at det jernteppet ikke skal bre seg videre. Det er en påminnelse om at frihet ikke kan tas for gitt. Det er den kampen vi står i.
	Fremskrittspartiet mener det er viktig at vi fortsetter å støtte Ukraina humanitært, at vi tar imot flyktninger, at vi hjelper i nærområdene. Jeg er også glad for å høre at statsministeren tar på alvor de utfordringene som kommunene melder om.
	Fremskrittspartiet støtter også våpendonasjoner til Ukraina og mener det er helt nødvendig for at de skal ha sjanse til å stå imot den russiske krigsmaskinen. Dette er et viktig bidrag vi kan gjøre for Ukrainas frihetskamp. Vi legger til grunn...
	Vi er utålmodige når det gjelder anskaffelse av nye stridsvogner, som Stortinget har vedtatt. Det ble signalisert at inngåelse av kontrakt skulle skje før jul i 2022. Forsvarsmateriell sendte sin anbefaling om hvilken stridsvogn Norge bør kjøpe...
	Så er det viktig med en ytterligere opprustning av Forsvaret, der er også Fremskrittspartiet utålmodig.
	Jeg synes det er svært bra å se at Ukrainas president, Zelenskyj, tar arbeidet mot korrupsjon på alvor. Mange har mistet sine posisjoner i det ukrainske systemet, og flere står for tur. Det er veldig viktig og tillitvekkende. Vi vet at korrupsjon...
	Det er selvsagt ingenting som kan sammenlignes med den lidelsen som foregår i Ukraina – for alle oss andre. Men det er et faktum at krigen i Ukraina også gjør livet til mange innbyggere i Norge vanskelig. Vi ser at folk sliter med å få endene ...
	Vi ser også på strøm. Det hadde vært mulighet til å gjøre mer, tilbakebetale mer av den overprisen som folk betaler, og gjøre noe med drivstoffavgiftene, noe som i sum ville bidratt til å dempe inflasjonen.
	Jeg håper at statsministeren kan høre på sine partikollegaer i LO i denne saken. Som vi har sett, har de vært ute og sagt at staten burde bidra i lønnsoppgjøret til å dempe det gjennom å forbedre kjøpekraften på andre vis. Fremskrittspartie...
	Audun Lysbakken (SV) [11:04:35]: Jeg vil takke statsministeren for en god, alvorstung redegjørelse.
	Situasjonen for ukrainerne er desperat. Nesten åtte millioner mennesker har flyktet til andre europeiske land. Den ukrainske økonomien knuses av krigen. Det er tall som nesten ikke er til å fatte: En tredjedel av bruttonasjonalproduktet gikk tapt ...
	SVs støtte til Ukraina, også våpenstøtte, er i tråd med venstresidens beste tradisjoner. Vår antiimperialisme har alltid handlet om å stå opp for mennesker som kjemper for frihet og for nasjonalt selvstyre. Ofte har det historisk brakt oss i ...
	Fred er målet, men fred er ikke bare fravær av krig. En løsning som utløser undertrykking, overgrep og okkupasjon, er ikke fred, og at stormakter skulle kunne true seg til territoriell gevinst med raketter og atomtrusler, er en logikk som er livs...
	Krigen er det fremste eksemplet på et nytt dominerende trekk ved den verden vi lever i – en verden som ikke bare kan forstås i form av tradisjonell blokkpolitikk, men der den voldsomme autoritære frammarsjen i deler av verden også skaper konfli...
	Ut av budsjettavtalen før jul kom en felles invitasjon fra regjeringen og SV til å lage en historisk bistandsavtale her i Stortinget. Det handler om å støtte Ukraina med alt det vi trenger for å sette dem i stand til å løse sine humanitære kr...
	Derfor er det et viktig mål for SV i de forhandlingene vi nå skal ha i Stortinget, at Norge kan nå målet om 1 pst. av bruttonasjonalinntekt til bistand i 2023, og at vi kan holde det målet i årene som kommer. Det skal også være en åpning for...
	Det er viktig at Norge nå sender et signal ut i verden om at det trengs mer solidaritet, ikke mindre, og at den solidariteten må rettes mot landet som utsettes for krig, og land og områder som utsettes for krigens ringvirkninger. For å få til de...
	Bjørnar Moxnes (R) [11:10:06]: Russlands folkerettsstridige angrepskrig mot Ukraina påfører befolkningen enorme lidelser og ødeleggelser, som vi må bidra til å bøte på. Den brutale krigføringen øker også behovet for humanitær og økonomisk h
	FN har kartlagt de humanitære behovene, og de viser at antall mennesker som trenger humanitær bistand, vil øke til 339 millioner i 2023. I fjor la FN konkrete planer for å hjelpe 183 millioner mennesker, men dessverre ble bare halvparten av finan...
	I en slik situasjon må vi øke støtten til både Ukraina og resten av verden, og Norge har råd til det. Som konsekvens av krigen mottar Norge rekordstore inntekter for olje, gass og strøm som vi selger til utlandet. Mens det i 2022 manglet 170 mr...
	Rødt har siden Russlands invasjon tatt til orde for å øke støtten til Ukraina og de mest berørte nabolandene og samtidig sikre at minst 1 pst. av Norges bruttonasjonalinntekt gis i bistand til resten av verden. Det gir mulighet til å være soli...
	Som kjent pågår det en debatt i Rødt om våpenstøtte til Ukraina. Den debatten har jeg ønsket velkommen. For et parti som er imot imperialisme, er det viktig å ta på alvor hvordan vi best stiller opp for et land som utsettes for nettopp imperi...
	Det som ikke er oppe til diskusjon, er Rødts entydige fordømmelse av Russlands folkerettsstridige angrepskrig, støtten til historisk strenge straffereaksjoner mot Russland, og heller ikke den politiske, økonomiske og humanitære støtten til Ukra...
	Ingen skal presse Ukraina til noe forhandlingsbord på angriperens premisser. Samtidig innebærer også Zelenskyjs fredsplan signering av en fredsavtale. Norge bør både støtte ukrainernes rett til å forsvare seg og søke diplomatiske initiativ.
	Rødt hegner om både nasjonal suverenitet og internasjonal solidaritet. Derfor ønsker vi at Norge skal øke støtten til Ukraina og samtidig sikre 1 pst. av BNI som bistand til verden. Et bredt bistandsforlik må sikre at hjelpen fortsetter også n...
	Guri Melby (V) [11:15:12]: Takk til statsministeren for redegjørelsen. Jeg er glad for at regjeringen tar initiativ til en langsiktig og forpliktende plan til støtte for Ukraina. Det er noe vi har etterlyst lenge, og på det tidspunktet vi er nå, er 
	Situasjonen i Ukraina ser vi alle på med stor bekymring. Samtidig er det viktig at vi beholder troen på det ukrainske folket. Russland har på mange måter vist inkompetanse, men samtidig er det, som statsministeren advarte mot, farlig å undervurd...
	Europas, NATOs og Norges rolle er å støtte dem hver eneste meter de presser seg framover. Det betyr også at støtten må komme så raskt som mulig. Det er ingen tvil om at Ukraina fortsatt trenger donasjoner av militært materiell, og vi vet at be...
	Ukraina må vinne for at ideene om frihet, likeverd og ethvert lands suverene rett til å velge sin demokratiske vei skal være verdt papiret det er skrevet på. Ukraina må også vinne for at ikke ethvert naboland til Russland skal leve i frykt for ...
	Støtten til Ukraina handler om våpendonasjoner og penger til sivil støtte, men det handler også om ord. Jeg mener vi ikke skal undervurdere hvor mye kommunikasjon betyr i denne konflikten, altså hva ordene og handlingene våre kommuniserer til R...
	Samtidig er det, som flere her har minnet om, viktig at vi ikke glemmer resten av verden i denne kampen mot Russland. Hvis det er noe vi kan være sikre på, er det at det er noen andre som ikke vil glemme resten av verden, f.eks. Russlands nære par...
	På hjemmebane må vi forvente at Russland fortsetter å benytte seg av hybride virkemidler for å svekke den folkelige oppslutningen om vestlige sanksjoner mot Russland. Det har vi sett mange eksempler på så langt i denne krigen. Her er det viktig...
	Venstre har hele veien vært tydelig på at Norge har både et ansvar for og en mulighet til å ta en lederrolle på noen områder når det gjelder støtte til Ukraina. Vi er unikt posisjonert gjennom de høye energiprisene, som er et resultat av kri...
	Bare for å være veldig tydelig: Venstre er positiv til at det inngås et forlik. Vi ser fram til å se regjeringens konkrete framlegg. Vi forventer at dette har både en tydelig langsiktig forpliktelse og et høyt ambisjonsnivå, først og fremst f...
	Et siste poeng: Europa vil ikke gjøre seg avhengig av russisk gass igjen, sa statsministeren. Men, som han også sa, er vi i en ny sikkerhetspolitisk situasjon, og den neste krisen vil ikke se lik ut som dagens. Det er også andre varer enn energien...
	Lan Marie Nguyen Berg (MDG) [11:20:38]: Først vil jeg takke statsministeren for redegjørelsen. Vi som sitter her i denne sal, har et viktig ansvar: å hjelpe Ukraina og landene som rammes av ringvirkningene av krigen, så godt vi kan. Jeg tillater meg
	Behovene i verden er rekordstore. 100 millioner mennesker er på flukt. 800 millioner mennesker sulter. Fattige land sliter med å komme seg etter pandemien; de rammes hardt av ringvirkningene av krigen i Ukraina og stadig eskalerende klimaendringer....
	Norge er et av få land som tjener store penger på Putins krigføring. I 2022 og 2023 er det beregnet at vi til sammen vil tjene 2 000 mrd. kr mer enn vi pleier på grunn av de høye gass- og oljeprisene. Disse har regjeringen til nå satt rett inn ...
	For første gang på 50 år valgte regjeringen å ikke oppfylle målet om å gi 1 pst. av bruttonasjonalinntekt til bistand i årets budsjett. Som et absolutt minimum må nå bistandsprosenten møtes med minst 14 mrd. kr mer på bordet. Noe annet vil...
	Global utvikling og humanitær hjelp er kraftig underfinansiert. I bistandsbudsjettet for 2023 kuttet regjeringen i midler til helse, utdanning og likestilling og gir bare 0,75 pst. i bistand. Jeg blir derfor bekymret når statsministeren understreke...
	Da regjeringen la fram sitt statsbudsjett i fjor, påsto de at det var umulig å nå bistandsprosenten. Å gi 1 pst. i bistand ville føre til inflasjon i Norge, sa de, selv om både Finansdepartementet og samfunnsøkonomiske analyser for lengst hadd...
	Statsministeren har ved flere anledninger uttalt at han tar avstand fra bruken av ordet krigsprofitt. I standardverket Warhogs: A History of War Profits in America bruker Stuart Brandes følgende definisjon: En krigsprofitør er en person eller organ...
	Krigsprofitten vi tjener, gir oss i denne sal et moralsk ansvar. Derfor har en rekke statsledere, bistandsorganisasjoner og næringslivstopper uttalt at Norge har et særskilt ansvar for å gi mer. Flere har tatt til orde for lignende beløp som Milj...
	Krigsprofitten er ikke vår alene. Den tilhører Ukraina, som bombes sønder og sammen, den tilhører Europa, som betaler de skyhøye gassprisene, og den tilhører de fattige landene som rammes av krigens ringvirkninger. Derfor mener Miljøpartiet De...
	En enorm sparekonto alene sikrer ikke at folk får det godt også i framtiden. Å investere i å hjelpe andre land i krise vil sikre stabilitet og velferd i verden også på sikt. Det er i Norges interesse.
	Olaug Vervik Bollestad (KrF) [11:25:50]: Jeg vil takke statsministeren for en god redegjørelse.
	Globalt skaper krigen økonomisk uro og en sultkrise av ufattelige dimensjoner. Behovet for nødhjelp har økt med 25 pst. bare siden i fjor. 339 millioner trenger nødhjelp for å overleve. Det er mer enn hele USAs befolkning. Det er ufattelige tall.
	Krigen gir oss også sikkerhetspolitiske utfordringer. For det første må vi støtte Ukraina der vi kan, med norske bidrag gjennom mottak og inkludering av flyktninger, humanitær hjelp og støtte til gjenoppbygging eller gjennom sårt tiltrengt for...
	For det andre må vi sikre vår egen beredskap og sikkerhet gjennom et tettere samarbeid i NATO og med våre nærmeste allierte. Her kreves også økte ressurser til norsk forsvar.
	I en tid hvor Norge tjener enormt med ekstra penger på grunn av krig og energikrise, må vi for det tredje bidra med mer til internasjonal solidaritet, bistand og livreddende nødhjelp også utenfor Ukraina.
	Arbeidet med et rammeverk for et flerårig bidrag til Ukraina samt økt nødhjelp og bistand til land som rammes av krigens ringvirkninger, er et godt initiativ. Vi i Kristelig Folkeparti vil bidra konstruktivt for å få det til best mulig, raskest ...
	For det første må formålet med norsk bistand – å redusere fattigdom – stå fast og ikke utvannes. For det andre må humanitær nødhjelp og våpenstøtte ikke blandes sammen. Jeg tror vår statsminister, med sin bakgrunn, er det ansvaret bevi...
	Når det gis store midler over kort tid til land som er i krig, og som over tid har vært gjennomsyret av korrupsjon, er det krevende. Faren for at noen av pengene kan bli misbrukt, er stor, men vi må gjøre alt vi kan for at pengene kommer der de s...
	For det fjerde må prinsippet om 1 pst. av BNI, som også Arbeiderpartiet gikk i spissen for i 2016, fortsatt stå fast. Det må ikke bli slik med flyktningarbeidet at vi med den ene hånden gir til humanitær hjelp og bistand i sør i forbindelse me...
	Statsminister Jonas Gahr Støre [11:30:48]: Jeg vil takke for veldig gode innlegg fra partiene, som understreker betydningen av konsultasjon og nær kontakt med Stortinget. Det er viktig for regjeringen. Jeg merker en grunntone i tilnærmingen her som b
	Støtten vår til Ukraina skal være langsiktig. Den skal være fleksibel fordi det er en situasjon som er i endring, og vi må ta oss tid til å være trygge for hvert steg vi tar. Vi har også god koordinering med våre allierte.
	Jeg er enig med Erna Solberg, jeg synes det er en god formulering: Vi skal ha særnorsk innsats, men ikke særnorske løsninger. De må samordnes godt, både med Ukrainas behov og med dem vi står opp sammen med.
	Det er stilt spørsmål om dette med kontroll med materiell som leveres. Det er et godt og viktig spørsmål, og som jeg sa i min redegjørelse: Vi har til nå gode erfaringer med Ukrainas håndtering. Vi har en tett internasjonal koordinering med he...
	Så vil jeg få referere til det Marit Arnstad sa om kommunenes situasjon her i Norge knyttet til flyktninger som kommer: Vi i regjeringen er klar over den utfordringen de har. Jeg refererte til boligsituasjonen, til det at vi får flyktninger med ka...
	Videre vil jeg takke SV som budsjettpartner, og Audun Lysbakken sa dette på en god måte. Det er en ekstraordinær situasjon, og det kreves altså ekstraordinære tiltak, og jeg merker at det er en bred vilje her til å stå sammen.
	Jeg må igjen få gjøre en referanse til Rødt, som her gir uttrykk for egentlig veldig gode målsettinger, som jeg tror fanger bred støtte. Vi må øke støtten til Ukraina, og vi må være solidariske med Ukraina. Ukraina fører en legitim forsva...
	Jeg håper at vi samler bred støtte rundt dette langsiktige norske engasjementet, som altså har et Ukraina- program som er humanitært, økonomisk og militært. Det er viktig å si at denne komponenten, det militære, kan vi ikke se bort fra. Den m...
	To ting til slutt: Jeg vil bare gjenta til Miljøpartiet De Grønne at jeg tar sterkt avstand fra begrepet «krigsprofitt». Norge setter ikke energiprisene. Vi har ikke gjort det på 50 år når vi selger olje og gass, men vi tar ansvar for at vi er...
	La meg si avslutningsvis at representanten Bollestad hadde gode formål da hun trakk opp rammen for hvordan vi skal tenke. Vi skal bidra til å redusere fattigdom. Nå blir fattigdommen utløst av krigen. Den fører til ikke bare matvareutfordringer,...
	Det er viktig å ikke lage kompliserte, parallelle strukturer til bistand. Vi har et sterkt bistandsfaglig miljø i Norge. Vi kommer til å trenge en del nye prosesser, også for å kunne rettes inn mot Ukraina.
	Det er riktig at Arbeiderpartiet er tydelig på énprosentmålet. Vi har det i vårt program, vi har det i Hurdalsplattformens program. Vi lever også i en tid da norsk BNP går opp og ned på måter som svinger, som fra år til annet kan gi oss utfo...
	Det jeg tar med meg fra denne debatten, er at vi har utsikt til en bred enighet om støtten til Ukraina. Jeg vil understreke hvor viktig dette er å kommunisere til Ukraina, hvor viktig det er for ukrainere som er i Norge, og hvor viktig det er for a...
	Morten Wold hadde her overtatt presidentplassen.

	Presidenten [11:35:50]: Kommentarrunden er dermed avsluttet, og presidenten vil foreslå at statsministerens redegjørelse om krigen i Ukraina og dens følger vedlegges protokollen. – Det anses vedtatt.
	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og Sofie Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen (Innst. 156 S (2022–2023), jf. Dokument 8:275 S (2021– 2022))

	Presidenten [11:36:19]: Etter ønske fra næringskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får en taletid på inntil ...
	Rasmus Hansson (MDG) [11:36:55] (ordfører for saken): Takk til mine kolleger i næringskomiteen for godt arbeid med denne saken.
	Cruisenæringen skaper arbeidsplasser og aktivitet på kysten, men den skaper også debatt om hvor mye næringen egentlig bidrar med, og hvor mye den ødelegger. Utgangspunktet for denne innstillingen er et representantforslag fra Rødt om å reguler...
	Innstillingen endte opp med fem forslag, men ingen av de forslagene får flertall. Først og fremst foreslår SV, Rødt og Miljøpartiet De Grønne at regjeringen skal kreve nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann innen 2026 og nullutslipp f...
	Cruiseturisme uten klimakrav legger igjen lite penger og mye forurensning per turist sammenlignet med annen turisme. Det er et argument for å regulere denne næringen bedre. Forrige uke var jeg på Vestlandet og snakket med mange aktører i skipsfar...
	Cruisenæringen er en luksusnæring. Den skaper sin profitt og sine arbeidsplasser på å selge ren luft og vakker natur. Cruisenæringen er udiskutabelt en førstekandidat til å pålegges å gjennomføre nødvendige klima- og miljøkrav. Hvis ikke ...
	Cruiseskip uten klimaløsning truer med å utebli fra Norge hvis de blir pålagt å være utslippsfrie. Selvsagt gjør de det, men er det troverdig? Og uansett: Skal vi likevel virkelig la oss true av cruisenæringen til å svekke klimatiltak som er ...
	Da ser jeg fram til en god debatt, og jeg tar opp de forslag Miljøpartiet De Grønne er en del av.
	Presidenten: Da har representanten Rasmus Hansson tatt opp de forslagene han refererte til.
	Karianne B. Bråthen (A) [11:40:21]: Cruisenæringen er en viktig del av reiselivet i Norge. Langs kysten får tusenvis av utenlandske og norske turister oppleve en unik del av landet vårt – storslått natur, byer og små lokalsamfunn – og jo lenge
	På vegne av Arbeiderpartiet og Senterpartiet kan jeg si at vi har et klart mål om at cruisenæringen skal utvikle seg videre, skape økte verdier, gi flere mennesker i reiselivet en helårs arbeidsplass og bidra til at vi også om 20 år kan vise f...
	Arbeiderparti–Senterparti-regjeringen vil ha en grønnere, mer bærekraftig cruiseturisme. Samtidig må vi være realistiske i våre krav og forventninger. Cruiseflåten består i hovedsak av større skip, og full elektrifisering i norske farvann e...
	Vi står fast på de vedtakene Stortinget tidligere har fattet. De miljøkravene vi har fattet for verdensarvfjordene, bidrar til å skape etterspørsel etter nødvendig miljøteknologi. Verdensarvfjordene våre er blant verdens mest ettertraktede tu...
	Denne regjeringen er teknologioptimister. Vi mener at framtidens cruisenæring vil være grønn, og at de funksjonene den benytter seg av, som f.eks. turbusser, vil være elektrifisert. Men vi tjener ingenting på å sette urealistiske krav som ikke ...
	Olve Grotle (H) [11:43:16]: Cruisenæringa er ei viktig næring for mange reiselivskommunar, særleg i Distrikts-Noreg. Ho gjev ulike former for aktivitet og er i nokre kommunar ein svært viktig del av det totale reiselivstilbodet. Samtidig bidrar crui
	Sjøfartsdirektoratet har no kome med forslaga sine til forskrift når det gjeld innretninga av nullutsleppkravet i verdsarvfjordane. Dette arbeidet viser at det er vanskeleg å nå måla i stortingsvedtaket, og eg er òg kjend med at f.eks. Aurland ...
	Når det gjeld dei to forslaga om større rett for kommunar til å regulere cruisenæringa m.m., kan Høgre vere positiv til intensjonen bak delar av dette. Samtidig meiner vi at spørsmålet reiser så mange rettslege og andre typar spørsmål at de...
	Når det gjeld tiltak for å avgrense kabotasjekøyring for utanlandske turbusser i Noreg, legg Høgre til grunn at Samferdselsdepartementet vil følgje utviklinga i EU- kommisjonens og ESAs saker mot Danmark og Island og vurdere ein norsk definisjon...
	Bengt Rune Strifeldt (FrP) [11:46:20]: Vi behandler et representantforslag fra Rødt om strengere regulering av cruisenæringen. Forslagsstillerne foreslår bl.a. å innføre krav om nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann innen 2026.
	Cruisetrafikken i Norge har økt betydelig siden årtusenskiftet. Antall anløp nærmer seg en tredobling, mens antall passasjerer er mangedoblet fordi skipene stadig blir større. Det bidrar til sysselsetting, verdiskaping og bosetting langs hele no...
	Næringskomiteen behandlet for to år siden et representantforslag fra Fremskrittspartiet om utsettelse av kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene fra 2026. Det ble fremmet følgende representantforslag, uten å få flertall ved behandlingen:
	«Stortinget ber regjeringen utsette kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene til 2030. Utsettelsen bør gjelde for all skipsfart i norske fjorder.»

	Vi begrunnet forslaget den gang med at kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene innen 2026 ville ramme cruiserederier, tilknyttet næringsliv og turistlokasjoner, hardt fordi tilfredsstillende ny teknologi ikke var forventet utviklet innen 2026. De...
	«Få cruiseskip går per i dag på nullutslippsteknologi, og omstillingen vil ta tid da det er etterslep i dette segmentet. Cruiseflåten består av større skip, hvor elektrifisering kan bli en utfordring.»

	I behandlingen av en slik sak er det viktig å ta inn over seg høringsinnspillet fra Cruise Norway, CLIA Norway og European Cruise Services, som advarer om at innføring av et krav om nullutslipp i verdensarvfjordene fra 2026 vil føre til en betyde...
	Rødts forslag om å innføre krav om nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann innen 2026 vil medføre at det i praksis blir nesten umulig å drive cruisevirksomhet i Norge, og det vil ha alvorlige økonomiske konsekvenser for mange lokalsamf...
	Fremskrittspartiet vil ikke støtte andre forslag enn dem vi står inne i, og mener tiden er moden til å utnytte handlingsrommet i EØS-avtalen med tanke på kabotasjeregler for turbuss. Her sitter dessverre regjeringen også på gjerdet og avventer...
	Torgeir Knag Fylkesnes (SV) [11:49:42]: Cruisetrafikk er kanskje den delen av norsk reiseliv som gir minst verdiskaping i Noreg, og som har størst klima- og miljøpåverknad. Det trur eg er relativt udiskutabelt. Kva bør ein da gjere? Tidlegare har SV
	Eg har møtt austerrikske guidar i Kautokeino som har kome med eigne bussar frå cruisebåtar langs kysten av Nord-Noreg. Dei har stått og fortalt om samisk kultur og historie, og etter å ha tjuvlytta litt på det har eg oppdaga at det var berre tu...
	Vi har løfta ein idé om å stille nokre krav i ei konsesjonsordning for cruisenæringa, bl.a. at ein del av maten som blir servert, må vere norsk og lokalprodusert, ein må bruke norske guidar, skal ein få ulike typar opplevingar, må ein bruke n...
	Vi meiner også at eit slikt konsesjonssystem vil vere ein måte å dimensjonere cruisebåttrafikken på, slik at vi får ei avgrensa mengd cruisetrafikk. Det er openbert at i store delar av landet og opp mot Svalbard er det ein for stor påverknad o...
	Høgre seier at nullutsleppskrav frå 2026 vil bety at det vil vere umogleg å drive, fordi teknologien ikkje finst. Teknologien finst, men han blir berre ikkje tatt i bruk på dette området. Framstegspartiet seier at det må utsetjast til 2030 ford...
	Sofie Marhaug (R) [11:53:05]: For snart tre år siden foreslo Arbeiderpartiet og Senterpartiet følgende:
	«Stortinget ber regjeringen styrke kommunenes adgang til å regulere cruiseskip og cruiseturisme.»

	Det forslaget fikk ikke flertall. De samme partiene som stemte for dette forslaget i 2020, har i dag flertall på Stortinget, så hvis vi fortsatt vil, kan vi i dag gi lokalsamfunn muligheten til å ta kontrollen tilbake.
	Høyre har en lang tradisjon for å sette næringsinteresser først, så at de stemmer imot, er kanskje ikke så veldig overraskende. Men det overrasker meg faktisk at regjeringspartiene har snudd. Hva er det egentlig som har endret seg siden 2020? C...
	Norge er en av verdens største reisemål for cruise, og det har faktisk noe å si globalt hva vi gjør i Norge. Da bør også lokaldemokratiet få mulighet til å bidra til å løse klimaproblemene lokalt. I flere byer og kommuner er folk også lei....
	Det er ingen hemmelighet at Rødt er kritisk til å satse på internasjonal cruisetrafikk. Denne næringen er dårlig butikk for Norge, men det er ikke bare det forslagene fra Rødt handler om. Forslagene handler også om å styrke lokaldemokratiet. ...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [11:56:17]: Av og til er politikk mest skrivebordsøvingar og symbolmarkeringar, men politikk er på sitt kjekkaste og viktigaste når det faktisk kan vere med på å forandre verda. Det kan faktisk Noreg i klimapolitikken når d
	På det maritime området har Noreg klart å flytte teknologiutviklinga i heile verda og er i gang med eit løp der som det er ekstremt viktig at rullar vidare i eit så høgt tempo som mogleg i åra framover. Vi er no komne ekstremt langt på ferje,...
	Ein fjerdedel av alle cruiseskip i verda er innom Vestlandet og Bergen i løpet av eitt år. Vi er ei stormakt på cruise. Den politikken Noreg fører når det gjeld miljø- og klimakrav for cruisenæringa, kan – dersom han blir ført rett – vere...
	Då meiner Venstre det ikkje er rett å fatte eit skrivebordsvedtak her over bordet, utan dialog med bransjen, om 2026. Det vil føre i stikk motsett retning. Det skal kome tøffare krav, og dei skal kome raskt, men dei må utformast i samråd med br...
	Difor er ikkje Venstre med på punkta 1 og 2 i representantforslaget. Men vi skil lag med regjeringspartia og Høgre på eitt punkt, og det gjeld framlegga frå Raudt om å gje kommunane og lokaldemokratiet meir kontroll og større moglegheit til å ...
	Statsråd Espen Barth Eide [11:59:28]: La meg begynne med å si at det er helt riktig som både forslagsstillerne og flertallet er inne på i innstillingen og innlegg her, at det knapt finnes en transportform som er verre for klima og miljø enn cruise.
	Det er ikke det samme som å si at vi nå skal hoppe rett på dette forslaget om å innføre endelige krav innen 2026. Som flere har sagt, og som også representanten Bjørlo var inne på, er det viktig at dette skjer i samspill med både denne næri...
	Enova har vært tungt inne i å legge til rette for både produksjon, distribusjon og bruk av hydrogen og ammoniakk, i tillegg til f.eks. støtte til landstrøm i sentrale havner. Vi har nå nettopp sammen med næringsministeren, som sitter her, lans...
	Så har Stortinget fattet et veldig viktig vedtak om nullutslipp i verdensarvfjordene. Det er viktig og riktig. Jeg er veldig stolt og glad for at det står fast, og at vi er enige om å holde på det. Det sender et tydelig signal, men det er altså ...
	Presidenten: Det blir replikkordskifte.
	Sofie Marhaug (R) [12:02:50]: Statsråden kommenterte vel egentlig bare ett av forslagene. Det er helt riktig at et sånt nullutslippskrav vil gi mindre cruisetrafikk, og det er kanskje noe av poenget; forbruket må ned hvis vi skal kutte utslipp. Men j
	Statsråd Espen Barth Eide [12:03:52]: For i hvert fall å snakke for min del av regjeringen: Vi har ikke snudd når det gjelder synet på kommunalt selvstyre og at det er viktig, men det viser seg altså at det er ganske betydelig adgang til å gjøre 
	Sofie Marhaug (R) [12:04:57]: Jeg skal bruke et autoritetsargument. Jeg har vært lokalpolitiker i Bergen i ti år, og jeg opplever ikke at lokalpolitikere har så stort handlingsrom. Tvert imot har vi ofte prøvd å legge begrensninger, og det som skje
	Statsråd Espen Barth Eide [12:05:59]: Jeg vil først si at jeg deler den delen av virkelighetsbeskrivelsen som handler om at mange kommuner ønsker å gjøre noe med det. Det forstår jeg. Det gjelder både klima- og miljøhensyn og den samlede belastn
	Som jeg nevnte i mitt hovedinnlegg, opplever vi nå at maritim sektor er interessert i en utvikling i en mer bærekraftig retning. Derfor har vi lagt oss på det sporet at vi setter oss ned med berørte næringer og snakker med dem om summen av virke...
	Frank Edvard Sve (FrP) [12:07:17]: Eg kjem tilfeldigvis frå eit av verdsarvområda, Geirangerfjorden, og eg bit meg merke i noko statsråden skriv i svaret til saka:
	«De eksisterende miljøkravene i verdensarvfjordene bidrar til å skape etterspørsel etter miljøvennlig teknologi, uten at det lammer cruisetrafikken.»

	Eg sit også i hamnestyret lokalt. Det vi opplever i vår destinasjon, er at det er null bestillingar på skip i 2026. Det er ingenting som tilseier at ein kan få skip i 2026. Dette går for å vere ein av dei største destinasjonane i Noreg. 220 av...
	Statsråd Espen Barth Eide [12:08:22]: For det første er jeg veldig glad for at et helt samlet, eller et tilnærmet samlet, storting fattet det vedtaket, at Stortinget står fast ved det, og at man ved flere anledninger har nedstemt forsøk på å unde
	Jeg er kjent med at det er noen midlertidige utfordringer i noen av destinasjonene. Jeg snakker med dem, jeg hører det, jeg forstår det. Nå har Sjøfartsdirektoratet på oppdrag fra oss kommet med et svar på dette og sier at en løsning i en over...
	Frank Edvard Sve (FrP) [12:09:28]: Eg er kjend med det som er kome frå Sjøfartsdirektoratet, men eg er også kjend med at sjølv om ein skulle ha slike føresetnader, ville ein få eit svært avgrensa antal skip i ganske lang tid framover, for det er 
	Vi er ikkje mot det i vår destinasjon, og eg trur heller ikkje at næringa er mot å omstille seg, men det som er utfordringa vår, er takta og korleis dette rammar små lokalsamfunn, som næringsmessig rett og slett kan knekkje ryggen på det om ei...
	Statsråd Espen Barth Eide [12:10:30]: En mulig løsning, som jeg vet diskuteres, er å seile det store cruiseskipet til et annet punkt, og så gjør man det til en egen attraksjon for turistene å tilby å seile inn f.eks. den siste biten på et elektr
	Vi har bestemt tverrpolitisk at vi skal bruke nettopp verdensarvrollen til disse fjordene til å være et foregangsland. Det kommer til å drive både teknologiutvikling, tilpasning av kjent teknologi, som ammoniakk og hydrogen faktisk er, og naturli...
	Rasmus Hansson (MDG) [12:11:44]: Regjeringen ligger foreløpig ikke an til å klare å oppfylle sine egne klimamålsettinger, og det skyldes selvfølgelig at summen av de tiltakene regjeringen har igangsatt, ikke til sammen gir de kuttene i klimagassuts
	Er ikke statsråden enig i at akkurat cruisenæringen er et godt eksempel og en god kandidat for strengere og raskere klimakrav enn det vi har nå, slik at regjeringen kan komme litt nærmere å oppnå sine egne klimamål?
	Statsråd Espen Barth Eide [12:12:48]: Jeg mener absolutt at svaret på det er ja. Cruisenæringen er en kandidat til å ta en ledende rolle i grønn omstilling, nettopp av de grunner som representanten Hansson sier. Det stemmer at det går an å lage s
	Rasmus Hansson (MDG) [12:13:51]: Jeg takker for svaret. Det kan høres ut som statsråden sier at miljøkrav ikke skal implementeres skikkelig før vi er sikre på at all teknologi, alle komponenter og en hel verdikjede er på plass. Den motsatte tilnæ
	Statsråd Espen Barth Eide [12:14:27]: Jeg svarte nettopp at cruisenæringen også må være med. Jeg mener det er helt riktig at vi i den strukturerte dialogen som vi kaller klimapartnerskap, opp mot næringer som maritim sektor nettopp jobber for å i
	Presidenten [12:15:33]: Replikkordskiftet er omme.
	De talere som heretter får ordet, har også en taletid på inntil 3 minutter.
	Ahmed Lindov (A) [12:15:54]: Representantforslaget som behandles nå, har fem punkter hvor det foreslås å regulere cruisenæringen strengere i Norge i framtiden. Innledningsvis vil jeg si at miljøspørsmålene er noen av de viktigste vi har til behan
	Jeg vil i mitt innlegg kort gi mine kommentarer i hovedsak til representantforslagets punkt 2. I dette punktet foreslår forslagsstillerne å innføre et krav om nullutslipp fra cruiserelatert turbussvirksomhet fra 2026. Ved å se på dette forslaget...
	Avslutningsvis vil jeg bare løfte opp en tanke om hvorvidt et forbud mot klimautslipp i denne bransjen slik det er foreslått, vil medføre en forbedring av det globale miljøet. Grunnen til det – som ikke blir tatt opp i forslaget, i hvert fall i...
	Geir Jørgensen (R) [12:19:00]: Reiseliv og turisme består av noen få enkeltkomponenter som er like enten man er turist på Svalbard eller i Sahara. Det er reisen, det er overnattingen, det er måltidet, og så er det aktiviteten og opplevelsen. Ingen
	Det er jo ikke slik at vi i Rødt vil forby cruisenæringen. Nei, vi vil ha kontroll på denne næringen og hjelpe dem til å ha de standardene som vi mener er nødvendige for framtiden. Vi har 3 500 anløp av cruiseskip i dette landet, viser tallene...
	Jeg registrerer at statsråd Barth Eide er enig i retningen, og det er vi glad for. Vi begynner jo å få litt erfaring med regjeringen om at når vi i Rødt foreslår noe, blir det i første runde kanskje gitt tommel ned, men så dukker det opp i en...
	Helt til slutt må jeg også si at de elementene som ligger i forslagene som handler om lokalt selvstyre og demokrati, synes vi virkelig at flere partier kunne vært med og støtte. Havnestyrene er oppnevnt politisk, men det er i all hovedsak kommuna...
	Mímir Kristjánsson (R) [12:22:12]: Jeg står egentlig ikke her først og fremst som representant for Rødt i dag, men som en representant for velgerne i Stavanger kommune. I Stavanger har vi hatt en eksplosjon i cruisetrafikk over lengre tid, og det h
	I forkant av lokalvalget i 2019 lovte samtlige partier å flytte cruiseskipene ut av Vågen. For dem som ikke kjenner det, er det det innerste området i Stavanger, der cruiseskipene altså ligger – midt i byen – som flytende åtte- og tietasjes ...
	Spørsmålet jeg vil stille til alle dem som stemmer ned disse siste forslagene om lokalt selvstyre, er: Hva er det lokalpolitikerne i Stavanger skal fortelle velgerne – innbyggerne i byen – når de går til valg til høsten? Det de skal si, er: ...
	Jeg vil oppfordre de partiene som kanskje nå vil stemme ned dette forslaget, til å se nøyere på disse punktene, fordi vi har alle i denne sal – enten man er for cruisenæringen eller mot cruisenæringen – interesse av at folk tror på folkest...
	Frank Edvard Sve (FrP) [12:25:27]: Kva privat næringsliv er det som skor seg så veldig på cruisenæringa? Geiranger og Geiranger-samfunnet er bygd opp på reiseliv, på cruiseindustri. Det er vanlege folk, det er heile bygdesamfunnet. Det er heller i
	Statsråden sa at det var eit breitt fleirtal og eit stort sett samla storting som sa ja til nullutslepp. Det er ikkje riktig. Det var mot Framstegspartiets stemmer, og det var mot Senterpartiets stemmer – som sa nei til det og ville ha det trekt u...
	Det som er viktig i samband med cruisekrava som no kjem, med nullutsleppsfartøy, som er pålagde i Geirangerfjorden, er at både det eine og det andre fagmiljøet seier at ein må vente til 2030, 2035, kanskje seinare, for å få dette heilskapleg. ...
	Realiteten er at ein er nøydd til å ha eit system som gjev ei overgangsordning, som gjer at ein kan tilpasse dette. Det er ikkje sånn at verken hamnestyret eller andre er imot at ein skal ha nye krav til miljø og klima for cruiseindustrien. Eg tr...
	I dag var det eit lesarinnlegg i lokalavisa frå ein aktør som har jobba i Geiranger i mange, mange tiår, også innan reiseliv, som ropar varsku om at det her er enormt store konsekvensar. Eg håpar verkeleg at regjeringa og statsråden brukar sitt...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [12:28:37]: Dialog med lokalsamfunna i Aurland, Flåm, Stranda og Geiranger er eg einig med representanten Sve i at det er viktig å ha, og det føreset eg at regjeringa og klimaministeren også vil ha i tida framover, for å fin
	Det eg tok ordet for, er at eg synest det er interessant å høyre innlegg frå representantar for partiet Raudt i debattar som har med næringspolitikk å gjere. I dette tilfellet tenkjer eg ikkje på representanten Kristjánsson, som snakka om beho...
	Dette litt overordna resonnementet høyrer ein gong på gong frå partiet Raudt i debattar om næringspolitikk. Ein er imot akkurat den næringa som blir debattert der og då, intenst imot, og synest det er ein styggedom, anten det er olje, oppdrett,...
	Problemet er at dette heng ikkje saman. Det er ikkje plass til distriktshotella og dei lokale matbedriftene i politikken til partiet Raudt. Dei står for ein skatte- og avgiftspolitikk som vil gjere at ikkje eit einaste distriktshotell har ein sjanse...
	Dette er eg lei av. Eg vil ikkje la det bli ståande uimotsagt at partiet Raudt gong på gong kan stå i ein debatt og skjelle ut ei enkelt næring og seie at då skal vi gjere det bra for alle dei andre. Det er berre å lese statsbudsjetta til parti...
	Frank Edvard Sve (FrP) [12:31:28]: Det var ein god del ting frå Raudt som eg ikkje fekk tid til å kommentere, og som gjorde meg veldig undrande. Eg har sete mange tiår i kommunestyret i Stranda. Eg har vore ordførar i kommunen i fleire periodar. Eg 
	Det er ikkje noko problem å styre dette frå kommunen, og det har vi gjort grundig. Vi styrer trafikken i Geiranger og på Hellesylt, vi har ein hamnesjef som er aktivt inne og styrer kor mange anløp vi har per dag og kor stor tonnasje vi skal ha p...
	Det er heilt rett, det som også representanten Bjørlo var inne på: Det er ein realitet at med Raudts forslag vil ein fjerne desse 3 000 cruiseanløpa i Noreg med eit pennestrok, viss ein skal ha nullutslepp frå 2026. Det er null skip som vil kome...
	Det er 100 pst. rett, det representanten Bjørlo sa: Ein må hugse at Raudt ønskjer ikkje dette næringslivet, dei ønskjer ikkje utvikling – tydelegvis. Viss ein skulle stemme for dei framlegga som Raudt har fremja her i dag, ville det verte kata...
	Det aller viktigaste å hugse på er at dette er bygdesamfunn, lokalsamfunn, som er nokre av dei flottaste vi har her i Noreg og i verda, og som er avhengige av sunn fornuft og økonomisk berekraft. Det må også vere miljømessig berekraft, det må ...
	Statsråd Espen Barth Eide [12:34:39]: Bare kort til det overordnede: Jeg opplever at selv om det er ulike syn i salen på hva vi skal vedta, er det bred enighet om at retningen må være at cruisetrafikken deltar proaktivt i et arbeid for å få utslip
	Egentlig tok jeg ordet igjen for å svare og bekrefte, med tanke på Frank Sves innlegg, at det definitivt må være en dialog med havnemyndighetene og kommunene som er berørt av det eksisterende kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene. Kravet bl...
	Da jeg viste til den brede enigheten, viste jeg til det opprinnelige forslaget da kravet om nullutslipp i verdensarvfjordene opprinnelig ble vedtatt. Der var det altså et svært bredt flertall – jeg mener å huske at det var nesten enstemmig, men ...
	Geir Jørgensen (R) [12:36:37]: Jeg kan vel ikke hjelpe representanten Bjørlo i fall han er i ferd med å gå lei av Rødt og Rødts næringspolitikk. Dette kan jo fort bli verre – og det kan bli mer av det. Hvis en leser Rødts budsjetter, Rødts pl
	Jeg vil bare oppfordre til å lese Rødts næringspolitikk godt, så er jeg ganske sikker på at representanten Bjørlo og representanten Sve kommer til å finne mye fint der.
	Presidenten [12:38:03]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 2.
	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, entreprenørskap og innovasjon i usikre t...

	Presidenten [12:38:29]: Etter ønske fra næringskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på i...
	Geir Jørgensen (R) [12:38:56] (ordfører for saken): Jeg vil innledningsvis få takke næringskomiteen og høringspartnerne for jobben som er gjort.
	Vi har til behandling et representantforslag fra Venstre om et krafttak for gründerskap, entreprenørskap og innovasjon i usikre tider. Det er en samlet komité som merker seg bekymringen som er kommet fra flere, men kanskje spesielt fra Innovasjon ...
	Komiteen registrerer også at NHO i sitt skriftlige innspill til komiteen legger vekt på at de generelle rammebetingelsene for næringslivet må være gode.
	Det blir under behandlingen framsatt til sammen tolv forslag, som jeg regner med at forslagsstillerne redegjør for selv. Og med det ønsker jeg en god debatt og tar til slutt opp de forslag Rødt har alene eller sammen med andre.
	Presidenten [12:40:21]: Da har representanten Geir Jørgensen tatt opp de forslagene har refererte til.
	Solveig Vitanza (A) [12:40:43]: Jeg vil takke forslagsstillerne for å ha fremmet denne saken.
	For Arbeiderpartiet og Senterpartiet er det viktig at gründere, innovatører og entreprenører skal ha gode rammevilkår for å drive sin virksomhet.
	Vi lever i en usikker tid, der samfunnet og økonomien preges av en rekke utfordringer som trenger nye løsninger. På kort tid skal vi omstille næringslivet for å nå målet om kutt i klimagassutslipp med 55 pst. Her er det behov for gründerskap ...
	Vi har en sterk gründerkultur i Norge, og vår jobb er å sikre at nytt næringsliv har best mulige vilkår for å bidra til vekst, nye arbeidsplasser og verdiskaping for hele landet. Vi mener at vi i sum har gode forutsetninger for å tilrettelegge...
	Noe av det vi i Stortinget bidrar med for oppstartsbedrifter, er god tilgang til rådgivning og risikokapital gjennom det norske og internasjonale virkemiddelapparatet. Derfor har regjeringen igangsatt flere initiativ for å forenkle og bedre brukerv...
	Det er gjennomført en bred evaluering av oppstartsfinansieringen i Innovasjon Norge, som bl.a. peker på at gapet mellom Norge og de øvrige skandinaviske landene når det gjelder kapital i de tidlige fasene, har blitt stadig mindre de siste årene....
	Forslagsstillerne fremmer også et forslag om at regjeringen skal legge til rette for at det blir enklere for småbedrifter og nystartede bedrifter å få tilgang til kontrakter i offentlig sektor, bl.a. gjennom økt bruk av innovative anskaffelser. ...
	Vi i Arbeiderpartiet og Senterpartiet er glade for at også opposisjonen er opptatt av å tilrettelegge for at norsk næringsliv skal utvikles framover. Regjeringspartiene har god kontakt med gründere i hele landet, i tillegg til virkemiddelapparate...
	Lene Westgaard-Halle (H) [12:43:47]: Mennesker som våger å satse på egne ideer og skaperkraft, fortjener en politikk som fokuserer på deres behov og deres muligheter. At de lykkes, skaper arbeidsplasser, tjener penger og betaler skatt, er viktig for
	Dessverre fører regjeringen en politikk for det motsatte. Med plutselige og uforutsigbare skatteendringer har de skapt en politisk risiko norsk næringsliv må betale for, og som vi ikke har opplevd på lenge, som f.eks. den nye arbeidsgiveravgiften...
	Forslag om forenkling er også viktig. Mange gründere opplever at administrasjon og rapportering tar tid og ressurser fra utvikling og drift av bedriften. Vi vil at Norge skal være et attraktivt gründerland både for gründere her hjemme og utenfr...
	Selv om det ikke generelt sett, normalt sett, er kapitalmangel i Norge, kan nyetablerte bedrifter oppleve mangel på nødvendig kapital for å realisere sine prosjekter og vokse. Nettopp derfor mener vi at effekten av å utvide ordningen med skattefr...
	Jeg må innrømme at jeg er skuffet, men ikke veldig overrasket, over at regjeringens defensive holdning generelt i denne saken og til SMB-er generelt står seg. Jeg håper regjeringen snart begynner å lytte til næringslivet, for akkurat nå roper ...
	Jeg løfter også forslagene nr. 1–4, som Høyre er en del av.
	Presidenten [12:46:39]: Da har representanten Lene Westgaard-Halle tatt opp de forslagene hun refererte til.
	Sivert Bjørnstad (FrP) [12:47:02]: Takk til saksordføreren, og takk til Venstre for et godt og veldig relevant forslag. «Et krafttak for gründerskap, entreprenørskap og innovasjon i usikre tider» er overskriften, og det er virkelig usikre tider n
	Men det er også sånn at regjeringen har gjort de usikre tidene enda mer usikre for mange små og mellomstore bedrifter. Eierbeskatningen er økt, den er nær doblet på litt over et år. Når norsk eierskap da har blitt dyrere, har forskjellen mell...
	Økt arbeidsgiveravgift for høykompetent arbeidskraft i en tid hvor det er mangelvare, og hvor man i praksis oppfordrer til outsourcing av den type arbeidskraft ut av landet, bidrar også til usikkerhet. Et vanskeligere og mer rigid regelverk for in...
	Det siste eksempelet er en tristesse som har foregått den siste uken, hvor leder i finanskomiteen, Geir Pollestad, for en liten uke siden gikk ut og sa at man kunne forvente store endringer i lakseskatten. Han snakket opp selskaper på Oslo Børs me...
	Det aller beste hadde vært å behandle disse forslagene i en stortingsmelding om vilkårene til små og mellomstore bedrifter. Det er det tid for nå, rett og slett på grunn av den krevende tiden vi står i. Det foreslo vi, sammen med en del andre ...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [12:50:14]: Dette representantframlegget la Venstre fram faktisk heilt tilbake i juni 2022 fordi vi meinte det var viktig og relevant då. Men av og til er ein så heldig, og kanskje i dette tilfellet uheldig, å vere forut for s
	Eg besøkte næringsforeininga i Bergen sist veke og såg tala dei hadde, som gjeld Vestlandet frå Haugalandet og opp til Sogn og Fjordane, og dei er urovekkjande når det gjeld tilliten bedriftene har til sentrale myndigheiter. Det er dramatisk, de...
	Eg har i ein annan samanheng sagt at no har vi, iallfall når det gjeld næringspolitikk, fått ei regjering for dei store få, ikkje for dei mange små. Nå kokar det på grasrota i Småbedrifts-Noreg. Det er grunnen til at Venstre her har sett fram...
	Eg er glad for at vi har fått støtte for mange av desse forslaga frå fleire parti i opposisjonen, men det seier sitt, og det seier vel eigentleg det meste, når regjeringspartia, Arbeidarpartiet og Senterpartiet, ikkje har funne å kunne støtte e...
	Rasmus Hansson (MDG) [12:53:39]: Takk til Venstre for å løfte viktig politikk for gründere og for oss alle.
	Vi har fått en innstilling med mange gode forslag. Miljøpartiet De Grønne støtter mange av de forslagene, men debatten som helhet blir jo preget av den vanlige mekanikken i Stortinget, der posisjonen sier nei uansett. Denne mekanikken får norsk ...
	Tiltak for å forenkle regelverk, for å gjøre det enklere for småbedrifter og nyoppstartede bedrifter å få kontrakter i offentlig sektor og for å gjøre det enklere for småbedrifter å hente kompetanse utenfor EØS-området osv. er opplagt vik...
	Jeg vil minne om at det er en elefant i rommet, og Miljøpartiet De Grønne mener at elefanter bør man være oppmerksomme på. Rapporten Kompetanse- og kunnskapsbehov for det grønne skiftet fra Oslo Economics har vurdert framtiden for de grønne n...
	Når vi snakker varmt om gründerskap og grønt skifte, må vi også være ærlige på forutsetningene vi lager. Vi får de næringene vi investerer i. Regjeringens løfte har vært at det grønne skiftet skal vokse fram på skuldrene til oljenæring...
	Et norsk grønt skifte trenger mange av de forslagene som er lagt fram i denne saken. Men som med alt man mener virkelig alvor med, trenger vi framfor alt at vi prioriterer det grønne skiftet i praksis, også i det store bildet.
	Jeg tar opp de forslagene Miljøpartiet De Grønne er en del av.
	Presidenten [12:56:46]: Representanten Rasmus Hansson har tatt opp de forslagene han refererte til.
	Det refereres stadig til at det er 12 forslag i saken. Presidenten gjør oppmerksom på at det er faktisk 13.
	Statsråd Jan Christian Vestre [12:57:07]: Verden er på vei ut av den største pandemien siden spanskesyken, vi er midt i den største krigen i Europa siden annen verdenskrig, vi står overfor den største inflasjonen siden jappetiden på 1980-tallet, 
	Nei, det kan ikke være tvil om at vi er i usikre tider. Samtidig skal vi ikke miste av syne de lange perspektivene. I næringspolitikken har regjeringen fire viktige omstillingsmål: Vi skal bidra til at det skapes flere private grønne, lønnsomme ...
	Når næringslivet skal være med på omstilling, trengs to ting: Det trengs gode rammevilkår, og det trengs rettede ordninger når det er hensiktsmessig og kan begrunnes. Det skal vi holde fast på og videreutvikle, også i krevende og usikre tider.
	Forslagene i dette representantforslaget spenner vidt, men en fellesnevner for dem er et engasjement for nyetableringer og vekstbedrifter. Det er vi helt enige om. Nyetablerte bedrifter og gründerselskaper har og skal ha en viktig plass i den omstil...
	Jeg er positiv til flere av forslagene, og det er ikke så rart, for mange av disse forslagene har regjeringen allerede gått i gang med å gjennomføre for lang tid siden. Vi er i gang med gründerpanel, og vi har allerede lansert «Virkemiddelappar...
	Vi har store planer for den videre næringsomstillingen – det haster – og derfor gleder jeg meg til å jobbe videre med Stortinget om oppfølging. Vi merker oss komiteens vurderinger om hvordan vi kan gjøre det enda enklere å legge til rette fo...
	Presidenten [13:00:09]: Det blir replikkordskifte.
	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:00:26]: Takk for tilbakemeldingane frå ministeren på at – så vidt eg tolkar det – regjeringspartia ikkje stemmer for ein del av desse forslaga fordi ein allereie er i full gang med å gjennomføre det vi føreslår. De
	Eit punkt som vi må gå litt meir til kjernen i, handlar om det forenklingsarbeidet og den enorme ambisjonen for forenkling og avbyråkratisering som statsråden kjem med.
	Eg har lyst til å spørje: Kor langt er regjeringa no komen med å kartleggje den meirbelastinga i form av arbeid og arbeidstimar for norsk næringsliv i samband med framlegget om å innføre ei differensiert ekstra arbeidsgjevaravgift på løn over...
	Nils T. Bjørke hadde her teke over presidentplassen.

	Statsråd Jan Christian Vestre [13:01:30]: Vi skal forenkle for norske bedrifter for 11 mrd. kr fram til 2025. Det innebærer bl.a. å digitalisere alt det vi kan digitalisere, ta bort unødvendige rapporteringer, fjerne unødvendig dobbeltarbeid og et 
	Vi jobber tett sammen med partene i arbeidslivet i dette forenklingsarbeidet. Vi har satt ned en interdepartemental «task force» med dedikerte ressurser fra berørte departementer, som jobber for at vi skal ha tett oppfølging. Det er identifisert ...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:02:32]: Eg takkar for det svaret, som for så vidt var interessant, sjølv om det ikkje var eit svar på det eg spurde om. Så difor gjentek eg spørsmålet mitt: Kva veit departementet og statsråden no om ekstrakostnadene f
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:03:03]: Med respekt for nasjonalforsamlingen svarer jeg på det saken handler om, og det er et representantforslag om tiltak som er å slå inn åpne dører, for det er tiltak som allerede er varslet i Hurdalsplattform
	Når det gjelder midlertidig økning av arbeidsgiveravgiften, er det et situasjonsbestemt tiltak som var nødvendig i en situasjon der vi møtte på den største inflasjonen siden jappetiden. Vi måtte se over finansieringsdugnaden en gang til. Vi kj...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:04:06]: Då trur eg at eg gjev meg på det temaet. Eg har no gjort to forsøk på å få svar på eit ganske enkelt spørsmål, nemleg kva som er det samla meirbyråkratiet i form av arbeidstimar som følgje av forslaget om e
	Men så sa statsråden at framlegga våre er å slå inn opne dører. Eg har nokre framlegg her som eg lurer på om statsråden kan utdjupe litt i det perspektivet. Det går særleg på moglegheita for kapitaltilgang for å starte nye bedrifter. Vi h...
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:05:10]: Ja, og det er også derfor vi er i gang med å gjennomgå og forbedre finansieringstilbudene våre. Vi peker på at staten kan bidra med både lån, garantier, egenkapital og tilskudd. Det har vært gjennomfør
	Presidenten [13:06:10]: Replikkordskiftet er avslutta.
	Dei talarane som heretter får ordet, har òg ei taletid på inntil 3 minutt.
	Guro Angell Gimse (H) [13:06:30]: Jeg slutter meg til alle takksigelser til Venstre, som har fremmet dette gode forslaget.
	Jeg skal snakke om offentlige innkjøp, som også er et forslag i dokumentet. For å få til raskere innovasjon i grønn retning og mer innovasjon i helse og velferd er offentlige innkjøp veldig viktig. Offentlige virksomheter omsetter nå, som vi v...
	De fleste på kommunalt og fylkeskommunalt nivå og i statlige virksomheter har strategier for dette. De ønsker også eksempelvis å bruke lokale gründere. Likevel: Når det kommer til stykket, skjer det lite eller ingenting.
	Jeg har møtt mange små og mellomstore bedrifter og gründere som har gode ideer og løsninger, men som opplever at de kommer til kort i offentlige anbud, bl.a. fordi det bare er pris som vurderes. Det er et eller annet som gjør at det offentlige k...
	I Trøndelag har en bedrift som heter Overhalla Hus, gått ut i avisene og oppfordret både private og offentlige virksomheter til å stille klima- og miljøkrav i sine anbud. Dette gjør Overhalla Hus fordi de ønsker å bli mer sirkulære, men hvis...
	Flere bedrifter sier at de i stedet for å satse på Norge nå heller satser i utlandet, og at det er enklere å nå igjennom i markedet der enn i Norge. Vi vet at den internasjonale konkurransen skyter fart, spesielt opp mot grønne løsninger. Nå ...
	Derfor har vi i Høyre blitt med Venstre, Fremskrittspartiet og Miljøpartiet De Grønne på et forslag om at vi må legge mer til rette for at bl.a. småbedrifter kan få tilgang til offentlige kontrakter, og at det skal skje gjennom innovative ansk...
	Vi tror at det er mulig til å få til et grønt paradigmeskifte, og at det er mulig å løse framtidens utfordringer i helse og velferd, men da må alle gode krefter få bidra – også slike som de små gründerne.
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:09:41]: Takk for et godt innlegg. Jeg er helt enig i veldig mye av det siste taler, representanten Gimse, sa. Jeg vil bare understreke det vi allerede er i gang med på dette området, og også gjerne invitere Storting
	Noe av det vi har gjort, er å sende på høring forslag til endringer i anskaffelsesreglene som innebærer at miljø skal vektes med 30 pst. eller høyere der det er relevant. Det forslaget er nå på høring. Vi er selvfølgelig spent på hva høri...
	Jeg tror salen er klar over at vi alle, og jeg også, har vært mye rundt og møtt norske bedrifter over hele landet. Det mange forteller meg, er at anskaffelsesregelverket er så komplisert å forholde seg til at det ofte er en grunn til at spesielt...
	Det er grunnen til at regjeringen har satt i gang et arbeid med å fornye hele anskaffelsesregelverket. Det kommer to utredninger på dette. Vi tar sikte på å lage et nytt regelverk fra bunnen av, der forenkling, digitalisering, klima, bærekraft o...
	Vi kan også gjøre noe selv. I tildelingsbrevene og oppdragsbrevene til alle de underliggende etatene i Nærings- og fiskeridepartementet har jeg i år gitt en tydelig forventning: Virksomhetene oppfordres til og bes om å bruke innkjøpspolitikken ...
	Vi er med på mange spennende prosjekter sammen med leverandørutviklingsprogrammet LUP. Jeg var nylig selv med dem da de lanserte portalen Finn løsninger, som nettopp er en digital plattform som skal vise fram konkrete resultater av innovative ansk...
	Dette er vi i gang med, og dette kommer til å bli særdeles viktig for å bygge omstillingskraften i norsk næringsliv i årene framover. Hvis Stortinget har nye forslag å komme med, skal jeg love at regjeringen veldig gjerne vil diskutere det.
	Presidenten [13:12:41]: Fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 3.
	Interpellasjon fra representanten Alfred Jens Bjørlo til næringsministeren:
	«Prisane på daglegvarer har auka kraftig det siste året, og det er venta ein ytterlegare prisauke i tida framover. Stortinget vedtok våren 2022 ei lang rad tiltak for å få ned matprisane og styrke konkurransen i daglegvaremarknaden. Per januar ...
	Kva er statsråden sin tidsplan for å følgje opp Stortinget sine vedtak for å få ned prisane på daglegvarer, og kva nye initiativ og politiske grep meiner statsråden må til for å få ein betre fungerande daglegvaremarknad i Noreg?»

	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:13:25]: «Makt korrumperer, og absolutt makt korrumperer absolutt», sa den britiske politikaren Lord Acton i 1877. Oversett til klarspråk: Når for mykje makt er samla på for få hender, må vi sørgje for å spreie makt o
	Eg trur alle i denne salen er einige om at det sitatet frå 1877 er ei ganske treffande skildring av norsk daglegvaremarknad i 2023. Daglegvaremarknaden er ikkje ein kva som helst slags marknad. Det handlar om dagleglivet til folk flest – som namne...
	Vi snakkar om ein bransje der nokon seier at konkurransen er beinhard mellom dei tre store kjedene, samtidig som vi veit at dei tre kjedene har fått varsel frå Konkurransetilsynet om gebyr på svimlande 21 mrd. kr for å ha eit prissamarbeid som if...
	Dette er sjølvsagt ikkje dagen og forumet for å avgjere kven som har rett i denne pågåande tvisten mellom Konkurransetilsynet og dei tre store dagligvarekjedene, men uansett er det eit uomtvisteleg faktum at prisane går kraftig opp, seinast i de...
	No har folk flest fått nok. Slik kan vi ikkje ha det lenger. Venstre meiner at dersom vi skal gje folk meir å rutte med i ei krevjande tid, må vi få sunnare konkurranse – og meir konkurranse – i daglegvaremarknaden. Makt avlar makt. Meir makt...
	Eg merka meg den tipunktslista næringsministeren har lansert, opptil fleire gonger den siste veka, for meir konkurranse i daglegvaremarknaden. Eg vil først av alt seie at det er mange gode punkt der, punkt som eg og Venstre er einig i, men det er o...
	Resirkulering og gjenbruk er for så vidt bra, og næringsministeren skal få skryt for å leie an i den nye sirkulærøkonomien når det gjeld daglegvarepolitikk, men i dette tilfellet er det ikkje nok. No må vi ha meir framdrift. No må skjerping ...
	Samtidig durar regjeringa på med nye tiltak som går i stikk motsett retning. Regjeringa har m.a. varsla at dei vil fjerne dei konkurransestimulerande tiltaka i meierisektoren, og det står til og med i regjeringserklæringa. Det vil gjere det vansk...
	Eg ser fram til statsrådens svar og debatten vidare og vil til slutt stille det spørsmålet som er utgangspunktet for interpellasjonen: Kva er statsråden sin tidsplan for å følgje opp Stortinget sine vedtak for å få ned prisane på daglegvarer...
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:18:40]: Prisveksten vi nå ser i hele økonomien, f.eks. på drivstoff, strøm, mat og drikke, ser vi også i andre land. Prisøkningene er særdeles krevende for mange mennesker, og mange er bekymret for om de har rå
	Det er imidlertid ikke myndighetene som bestemmer prisene. Myndighetene kan heller ikke vedta lavere inflasjon, men vi kan gjennomføre en økonomisk politikk som bidrar til lavere kostnadsvekst. Det er flere faktorer som har betydning for prisøknin...
	Dette er ikke noe «blame game». Vi har en konstruktiv dialog. Vi er takknemlige for den jobben dagligvaremarkedet gjør for å gi arbeid til unge og arbeid til mennesker med hull i cv-en. De bygger lokalsamfunn, og de bidrar til at du og jeg har ti...
	Som ansvarlig for konkurransepolitikken er jeg nettopp opptatt av at konkurransen i dagligvarebransjen skal være så god som mulig. Det bidrar til bedre utvalg og lavere priser. Ikke minst når vi ser den store prisstigningen, er det spesielt viktig...
	Allerede under et dagligvareseminar 10. mai 2022 varslet jeg fire større tiltak for å sikre bedre maktbalanse i verdikjeden for mat. Det handlet om forslag om å forby negative servitutter og eksklusive leieavtaler, utredning om egne merkevarer og ...
	La meg gi noen eksempler: Den 5. juli 2022 sendte vi på høring forslag om å forby negative servitutter og eksklusive leieavtaler som er egnet til å begrense konkurransen, og høringsfristen var 5. oktober 2022. Den 25. oktober 2022 ble forslag ti...
	Jeg er glad for at det er tverrpolitisk engasjement for dette arbeidet. Derfor vil jeg invitere næringskomiteen til dialog om hvordan vi nå skal følge opp arbeidet videre når det gjelder prisdiskriminering og negative servitutter. Jeg vil gjerne ...
	La meg nevne noen flere eksempler: Før jul lyste vi ut et utredningsoppdrag for å finne ut mer om vertikale bindinger og kjedenes egne merkevarer. Fristen for det arbeidet er 1. juni 2023. Vi skal også gjøre en større analyse om de egne merkevar...
	Vi setter også i gang ytterligere tiltak. Den 12. januar varslet landbruks- og matministeren og jeg tre nye tiltak. Det ene er en marginstudie for å undersøke hvilke marginer de ulike delene av verdikjeden for dagligvarer har. Hvor blir pengene av...
	Å ta grep om konkurransesituasjonen i dagligvarebransjen er noe av det viktigste vi kan bidra med. Det er komplekse og utfordrende spørsmål, men jeg tror vi alle sammen er enige om at det trengs flere tiltak. Derfor ser jeg fram til et videre kons...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:23:58]: Eg takkar statsråden for svaret og for ein god gjennomgang av status for mange av dei prosessane som Stortinget bad om å få sparka i gang i fjor vår. Eg er glad for – og det vil eg seie her og no – at statsrå
	Den invitasjonen eg iallfall vil ta imot her og no frå statsråden, er den invitasjonen til dialog og om å setje seg ned, næringskomiteen og ministeren, for å diskutere korleis vi saman kan følgje opp dei største og tyngste områda her, og bli ...
	Eit konkret spørsmål som eg vil utfordre statsråden på i denne replikkrunden, før andre også får ordet, er den nye prosessen som har kome inn frå sidelinja, og er blitt sett i gang i etterkant, som går på framlegg om å begynne å fjerne de...
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:27:08]: La meg bare få understreke at dette ikke er et arbeid som er satt i gang nå. Det er satt i gang historisk mange grep for å bedre situasjonen i dagligvaremarkedet, fra mai i fjor, og det har jeg nå redegjort
	Jeg er litt forundret over at en del av det vi nå har jobbet med de siste månedene, foreligger det altfor lite kunnskap, innsikt og fakta om. Da tar det litt tid å sette inn riktige tiltak, rett og slett fordi vi må være trygge på at det vi gj...
	Jeg kan bekrefte for Stortinget at vi nå går veldig systematisk til verks. Vi setter våre beste folk på saken. Vi jobber på tvers av etater – Konkurransetilsynet er med, vi har styrket Dagligvaretilsynets budsjetter med 50 pst. – og vi jobbe...
	Når det gjelder konkurranse i meierisektoren, står det i vår regjeringsplattform at vi skal bevare prisutjevningsordningen for melk, men gradvis fase ut de konkurransepolitiske virkemidlene fra ordningen. Det er gjennomført en utredning av dette....
	Marie Sneve Martinussen (R) [13:30:24]: Jeg vil først gå litt inn på hvorfor vi i det hele tatt snakker så mye om dagligvarebransjen på Stortinget og i politiske debatter. Det er fordi det er noe helt spesielt med mat: Vi må ha det for å overleve
	Det er ikke første gang vi snakker om dagligvarebransjen – om konkurranse og problemene der. I 2011 kom det en NOU som heter Mat, makt og avmakt, der man gikk gjennom mange av de problemene som vi fortsatt ser i norsk dagligvarebransje. Dessverre ...
	Hvis vi ser på de rikeste matmilliardærene i Norge, har formuene deres fra matmaktutredningen kom, økt – fra 20 til 60 mrd. kr for Johan Johannson, som sitter øverst i NorgesGruppen, og tilsvarende, altså fra 20 til 60 mrd. kr, for Reitan-fami...
	I den anledning har Rødt den siste uken løftet enda et forslag ut av skuffen som nettopp kommer fra matmaktutvalget. Det handler om å se på eierskapsbegrensninger i dagligvarebransjen. Når vi har en aktør som kontrollerer 44 pst. av en bransje ...
	Vi har gode regler som hindrer oppkjøp og konsolidering, og så blir spørsmålet når oppkjøpene og konsolideringen allerede har skjedd, og integreringen både vertikalt og horisontalt allerede har skjedd, om det noen gang kommer til et punkt der ...
	Rasmus Hansson (MDG) [13:34:39]: I en tid da folk i Norge for første gang – i hvert fall etter det jeg kan huske –står i matkø, er det mange som spisser ørene når dagligvarekjeder som produserer milliardoverskudd og har råd til å kaste 100 00
	Representanten Bjørlo har fullstendig rett i sin karakteristikk av dagligvarekjedenes makt og problemer knyttet til dagligvarekjedenes makt over vår hverdag. Vår kjære næringskomité uttalte enstemmig at kjedemakten strider mot den norske samfun...
	Det er interessant å høre på en debatt som har pågått veldig lenge, men der problemet ikke har endret seg i det hele tatt, og indikasjonen er da sterk på at viljen til å bruke de virkemidlene som vi trenger for å få gjort noe med markedsmakt...
	Miljøpartiet de Grønne foreslo – jeg husker ikke akkurat hvilket år, men rundt 2016 – begrensninger på eierskap gjennom skattetiltak, som ville gjøre det mindre økonomisk attraktivt å ha svært store markedsandeler. Det ble nedstemt i Stor...
	Resultatet av å bryte opp eiermakten i dagligvarebransjen og i leverandørkjeden vil ikke nødvendigvis være lavere priser – det vil komme sterke argumenter om at det vil svekke den beinharde konkurransen som er nå – men resultatet vil i hvert...
	Jeg håper at vi nå får en debatt som ikke bare handler om justeringer av konkurransevilkår, men også om det som alle sier de er opptatt av, nemlig å bryte ned de aller største aktørene, slik at vi får mer mangfold og fornuftige konkurranse- ...
	Tobias Hangaard Linge (A) [13:39:06]: Jeg må si at det rykker litt i øyebrynene når jeg hører representanten Bjørlo beskylde næringsministeren for å sitte stille i båten gjennom 2022 når det gjelder dagligvarepriser. Da er det riktig å minne r
	Jeg husker selv at jeg så «Matvarekrigen» på Brennpunkt i 2015. Coop kjøpte opp ICA og Rimi i 2014/2015. Hadde de tiltakene som næringsministeren nå har foreslått å jobbe med, vært på plass den gang representantens parti styrte, hadde vi k...
	Det er helt klart et problem når vi har en så stor maktkonsentrasjon i en bransje vi alle er så utrolig avhengig av å bruke hver eneste dag. Jeg må også si at det er provoserende å gå inn og se hvordan økonomien til de største dagligvaregig...
	Jeg må si at jeg er utrolig glad for at vi har en så aktiv og proaktiv næringsminister, som faktisk tar tak i de problemene som har ligget stille, gjemt langt inni en skuff, i åtte år før han tok over regjeringskontorene.
	Vi gjør ikke dette for å være kjipe eller vanskelige. Det handler rett og slett om at det er vanlige folk som går og legger igjen tusenvis av kroner hver måned i matbutikkene. Da skulle det også bare mangle at vi faktisk rydder opp når problem...
	Jeg håper at vi med tiden vil klare å løse opp i de store problemene, og med det pågangsmotet som regjeringen nå viser, er jeg sikker på at vi vil få det til.
	Alfred Jens Bjørlo (V) [13:41:53]: Eg takkar for ein god debatt, og eg takkar særskilt til dei partia som har delteke i debatten om dette dagsaktuelle og viktige temaet. Ein kan vel òg merke seg kva parti som er veldig høge og mørke i media, men fa
	Uansett: Det er mykje eg kunne tenkje meg å kommentere når det gjeld utspelet frå Raudt. Eg er prinsipielt einig med Raudt i at vi må vere villige til å ta i bruk tøffare verkemiddel når det gjeld å få reell konkurranse. Det har også Storti...
	Det er litt fascinerande med Raudt, som har heilt klare løysingar på å splitte opp og lage fleire aktørar og meir konkurranse, samtidig som ein står for eit ideologisk samfunnssyn der ein faktisk vil ha mindre privat eigarskap, mindre mangfald o...
	Eg er einig i at det no omsider er mange gode initiativ på gang, men eg er bekymra for tempoet og framdrifta i det. Eg er òg bekymra – og eg blei ikkje mindre bekymra etter innlegget frå næringsministeren – for at vi no står framfor mange pr...
	Dersom regjeringa no står fast på likevel å fjerne dei konkurranseregulerande verkemidla i meierisektoren, har ein på ein måte med berre eitt knips gjort noko som omgåande får negativ effekt for forbrukarar og prisar, samtidig som ein har på ...
	Iallfall: Mangfald er viktig. Vi er nøydde til å bli tøffare i klypa, alle saman, for å sikre meir mangfald og meir konkurranse. Der vil vi gje næringsministeren full oppbakking, og den jobben må vi gjere. (Presidenten klubbar.) Vi må tore å ...
	Presidenten [13:44:58]: Tida er ute.
	Statsråd Jan Christian Vestre [13:45:07]: Takk for en god debatt. Tverrpolitisk engasjement er bra, og for å forsvare næringskomiteen litt: Jeg vet at det er andre ting som også skjer i dag. Hvis ikke tror jeg alle partiene gjerne hadde vært med i 
	Jeg håper at svaret mitt på spørsmålet viser tydelig at vi jobber på, med pågangsmot, optimisme og engasjement for å gjøre noe med konkurransesituasjonen. Jeg understreker igjen at det er historisk mange grep vi gjennomfører på én gang. Je...
	Når det gjelder spørsmålet om regulering av prisdiskriminering, som har vært diskutert i Norge i en årrekke uten at det har vært tatt initiativ til, fikk vi altså i løpet av noen få uker tidlig i høst på plass et omfattende høringsnotat. ...
	Jeg er helt enig i at dette ikke handler om jussen i seg selv, politikken i seg selv, servituttene i seg selv eller vertikal integrasjon i seg selv, som jeg tror folk flest ikke er opptatt av i det hele tatt. Det folk flest og de jeg snakker med, er ...
	Vi kan ikke vedta oss bort fra inflasjonen. Det er riktig at prisene har økt, også for produsentene og dagligvareaktørene. Men når landbruks- og matministeren og jeg flere ganger har oppfordret til å ta samfunnsansvar og til at aktørene ikke sk...
	Jeg er optimist når det gjelder summen av disse ti tiltakene, når de blir gjennomført. Det kommer til å ta noe tid, men det er ting på gang hver eneste måned framover. Jeg kunne også nevnt at rett over ferien har vi på tidsplanen at vi skal g...
	Presidenten [13:48:13]: Debatten i sak nr. 4 er avslutta.
	Interpellasjon fra representanten Margret Hagerup til arbeids- og inkluderingsministeren:
	«Det er dessverre altfor mange mennesker med utviklingshemming som står utenfor arbeidslivet. En stor andel kan skyldes våre fordommer og manglende tro på at andre kan gjøre et arbeid. At under tre prosent av voksne med lett utviklingshemming er...
	Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette, også i ordinære virksomheter?»

	Margret Hagerup (H) [13:48:55]: Den 15. januar 2019 var jeg invitert til Scandic i Stavanger for å feire den første HELT MED-stillingen i Stavanger. Da var jeg så heldig å få treffe Emily Riedel, som signerte arbeidskontrakten og ble en del av team
	Forrige uke var Emily gjest hos Lindmo, og mye har skjedd siden denne januardagen for fire år siden. Siden den gang har jeg blitt kjent med enda flere av dem som har fått en fot innenfor arbeidslivet, sammen med Emily. HELT MED fikk velfortjent Fer...
	Ambassadørene som går foran i inkluderingsdugnaden sammen med Emily, er mange, og de inspirerer og motiverer. Det betyr noe at noen tror på dem og gir dem en sjanse. Det er dessverre for mange som står utenfor arbeidslivet i dag. En stor andel sk...
	Regjeringen Solberg gjennomførte en kraftfull opptrapping av antall varig tilrettelagte arbeidsplasser gjennom sine åtte år i regjering, men det er dessverre fortsatt for store køer. Det er rett og slett for mange hull i systemet og for lite skre...
	For mange elever med utviklingshemming styres mot studiespesialiserende og opplever dermed å mislykkes nok en gang. Dette har de jobbet målrettet mot i Østfold og Vestfold, hvor de har funnet gode alternative modeller for at elever kan bli læreka...
	Organisasjonen HELT MED er et banebrytende prosjekt som regjeringen Solberg, i godt samarbeid med Fremskrittspartiet, ga solid støtte til gjennom flere statsbudsjett. Professor Karl Elling Ellingsen i Nasjonalt kompetansemiljø om utviklingshemming ...
	HELT MED jobber for at psykisk utviklingshemmede skal få jobb i ordinært arbeidsliv. De gjennomfører ordinære søknadsprosesser, flere intervjurunder og har god dialog med arbeidsgivere. Over 180 personer har så langt fått jobb gjennom HELT MED...
	Arbeidsgivere som Scandic, McDonalds, Avinor og Kiwi har allerede inngått samarbeid. Det er gledelig å se at kommuner også inngår samarbeid, hvor både skoler og sykehjem er populære arbeidsgivere.
	Tilbakemeldingene fra arbeidsgiverne er unisone: Dette er en suksess. På sykehjemmene får de flere ansatte i uniform som kan delta i matservering og pleie. På Scandic får de flere hotellverter som deltar i daglig drift, og på McDonalds får de h...
	Arbeidsgiverne som samarbeider med HELT MED, er viktige ambassadører for å rekruttere enda flere arbeidsgivere. For dem er det avgjørende at de ansatte får god oppfølging, og at det er en person som følger hele ansettelsesforholdet. Jobbspesial...
	HELT MED har vist oss at potensialet er stort bare vi tror på folk og gir dem muligheten til å følge sine drømmer. Spørsmålet er: Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette, ogs...
	Presidenten [13:53:30]: Me tek pause i debatten for å gå til votering kl. 14, og held fram med sak nr. 5 etterpå.
	Etter at det var ringt til votering, sa

	presidenten [14:05:26]: Då er me klare til å gå til votering.
	Sak nr. 1 var utgreiing.
	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og Sofie Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen (Innst. 156 S (2022–2023), jf. Dokument 8:275 S (2021–2022))
	Presidenten: Under debatten er det sett fram i alt fem forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Rasmus Hansson på vegner av Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslaga nr. 2 og 3, frå Rasmus Hansson på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslaga nr. 4 og 5, frå Rasmus Hansson på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne

	Det vert votert over forslaga nr. 4 og 5, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen innføre krav om nullutslipp for alle cruiseskip i norske farvann innen 2026.»

	Forslag nr. 5 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen innføre krav om nullutslipp for cruiserelatert turbussvirksomhet innen 2026.»

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 85 mot 16 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.05.58)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 2 og 3, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen fremme nødvendige forslag om å gi kommunestyrer direkte anledning til å regulere cruisetrafikk. Disse forslagene skal som et minimum inneholde mulighet til å regulere antall anløp og antall passasjerer både pr. dag ...

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen fremme nødvendige forslag om å gi kommunestyrer direkte anledning til å stille miljø- og klimakrav til cruisetrafikk. Disse forslagene skal som et minimum inneholde mulighet til å kreve påkobling til landstrøm samt...

	Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaga.
	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 80 mot 22 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.06.15)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 1, frå Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med tiltak for å begrense kabotasjekjøring for utenlandske turbusser i Norge, etter modell fra Danmark.»

	Forslaget frå Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 73 mot 29 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.06.31)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:275 S (2021–2022) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgensen og Sofie Marhaug om strengere regulering av cruisenæringen – vedtas ikke.
	Presidenten: Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti har varsla at dei vil røysta imot.
	Voteringstavlene viste at 67 representantar hadde røysta for tilrådinga og 30 representantar imot.
	(Voteringsutskrift kl. 14.06.59)
	Bengt Rune Strifeldt (FrP) (fra salen): Fremskrittspartiet skulle ikke stemme imot. Vi skal stemme for innstillingen.
	Presidenten: Då tek me voteringa over innstillinga på nytt.
	Presidenten forstår det då slik at det er Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti som vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 81 mot 21 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.07.55)

	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, entreprenørskap og innovasjon i usikre t...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram i alt 13 forslag. Det er
	– forslaga nr. 1–3, frå Lene Westgaard-Halle på vegner av Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 4, frå Lene Westgaard-Halle på vegner av Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslaga nr. 5–8, frå Geir Jørgensen på vegner av Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 9, frå Geir Jørgensen på vegner av Sosialistisk Venstreparti og Raudt
	– forslaga nr. 10–13, frå Rasmus Hansson på vegner av Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne

	Det vert votert over forslaga nr. 10–13, frå Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 10 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en statlig risikokapitalreform, med sikte på å tette kapitalgapet gjennom å styrke den tilgjengelige kapitaltilgangen for tidligfasebedrifter.»

	Forslag nr. 11 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen om å utvide opsjonsordningen slik at flere nystartede vekstbedrifter kan benytte opsjoner som virkemiddel for å rekruttere og holde på kompetanse.»

	Forslag nr. 12 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for småbedrifter og gründerbedrifter å rekruttere arbeidskraft fra land utenfor EØS-området, blant annet gjennom enklere, mer samordnet og smidig saksbehandling i Utlendingsdirektoratet, og ta init...

	Forslag nr. 13 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at Norge har en strategi for å sikre at norske gründere og mindre bedrifter får økt tilgang på internasjonal kapital for å skalere sine løsninger, blant annet gjennom å sikre at det offentlige virkemidd...

	Forslaga frå Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 95 mot 7 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.08.44)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 5–8, frå Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 5 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at førstelinjetjenesten til gründere styrkes, og at man har en tydelig målsetting om i størst mulig grad å sørge for et sømløst virkemiddelapparat for gründere på tvers av forvaltningsnivåer.»

	Forslag nr. 6 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge fram en sak for Stortinget med en vurdering av om kravene til personlig kausjon og egenkapital kan reduseres i statlige finansieringsordninger for bedrifter i oppstarts- og vekstfasen, bygd på gjennomført evalueri...

	Forslag nr. 7 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede hvordan man i større grad kan legge til rette for at personer med lav inntekt og/eller løs arbeidslivstilknytning skal få muligheter til å starte egen virksomhet, og at egenetablering i større grad tas i bruk ...

	Forslag nr. 8 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede lovfesting av permisjonsrettigheter for ansatte som ønsker å ta permisjon fra jobb for å starte egen virksomhet, herunder også se på muligheten for å gradere permisjonen, og vurdere å utrede om det kan etabl...

	Forslaga frå Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 91 mot 11 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.08.59)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 9, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen foreta en full gjennomgang av rettigheter og lovverk tilknyttet frilansere i løpet av 2023 for å sikre et trygt og anstendig arbeidsliv.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt vart med 86 mot 15 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.13)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 4, frå Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede å etablere et gründerpanel etter dansk modell. Panelet bør fremme forslag og anbefalinger til hvordan det kan gjøres enklere og mer attraktivt for gründere å starte ny virksomhet, og hvordan flere nye virksom...

	Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Høgre, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 72 mot 29 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.30)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 1–3, frå Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede effekten av å utvide ordningen som gir skattefradrag for investorer som investerer i nystartede bedrifter.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det blir enklere for småbedrifter og nystartede bedrifter å få tilgang til kontrakter i offentlig sektor, blant annet gjennom økt bruk av innovative anskaffelser i stat, fylkeskommuner og kommun...

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjenoppta arbeidet med å forenkle eksisterende regelverk som ble igangsatt av forenklingsutvalget, med formål om å sikre at næringslivet ikke påføres unødvendige byrder.»

	Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaga.
	Forslaga frå Høgre, Framstegspartiet, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 60 mot 42 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.47)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:280 S (2021–2022) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, André N. Skjelstad, Sveinung Rotevatn, Guri Melby og Grunde Almeland om et krafttak for gründerskap, entreprenørskap og innovasjon i usikre ti...
	Presidenten: Bak tilrådinga står Arbeidarpartiet og Senterpartiet.
	Raudt har varsla støtte til tilrådinga. Presidenten antek difor at resten av partia vil røysta imot.
	Torgeir Knag Fylkesnes (SV) (frå salen): SV støttar tilrådinga.
	Presidenten: Då forstår presidenten det slik at Arbeidarpartiet og Senterpartiet står bak tilrådinga, og at Sosialistisk Venstreparti og Raudt støttar ho.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 60 mot 41 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.10.44)
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	Samr.: Nr. 2 og 3 vert sende energi- og miljøkomiteen.
	4. (191) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Hans Andreas Limi og Silje Hjemdal om dispensasjon fra toll- og avgiftsregelverk mv. som hindrer donasjon av mat til veldedige formål (Dokument 8:116 S (2022–2023))
	Samr.: Vert sendt finanskomiteen.
	5. (192) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Marian Hussein, Kirsti Bergstø, Freddy André Øvstegård og Grete Wold om en verdig eldreomsorg og et anstendig tilbud til brukere av hjemmetjenester og til beboere i sykehjem (Dokument 8:11...
	Samr.: Vert sendt helse- og omsorgskomiteen.
	6. (193) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Marie Sneve Martinussen og Geir Jørgensen om å støtte opprettelsen av et spesialtribunal for aggresjonsforbrytelsen mot Ukraina (Dokument 8:110 S (2022–2023))
	Samr.: Vert sendt justiskomiteen, som legg sitt utkast til tilråding fram for utanriks- og forsvarskomiteen til fråsegn før tilråding vert gjeven.
	7. (194) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sylvi Listhaug, Erlend Wiborg, Per-Willy Amundsen og Silje Hjemdal om fastsettelse av gjennomføringstid for anmodningsvedtak om forbud mot ekteskap mellom søskenbarn (Dokument 8:114 S (2022...
	Samr.: Vert sendt justiskomiteen.
	8. (195) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lan Marie Nguyen Berg, Dag-Inge Ulstein, Ingvild Wetrhus Thorsvik, Grete Wold og Tobias Drevland Lund om granskning av hvordan enslige mindreårige asylsøkere har forsvunnet asylmottak og oms...
	Samr.: Vert sendt kommunal- og forvaltingskomiteen.
	9. (196) Myndighetenes samordning av arbeidet med digital sikkerhet i sivil sektor (Dokument 3:7 (2022– 2023))
	Samr.: Vert sendt kontroll- og konstitusjonskomiteen.
	10. (197) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag Fylkesnes, Audun Lysbakken og Kirsti Bergstø om strakstiltak mot urimelige matvarepriser (Dokument 8:108 S (2022–2023))
	11. (198) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opprydding av nedlagte og forurensende gruver (Dokument 8:112 S (2022– 2023))
	Samr.: Nr. 10 og 11 vert sende næringskomiteen.
	12. (199) Årsrapporter fra Stortingets faste delegasjoner til internasjonale parlamentariske forsamlinger for 2022 (Dokument 13 (2022–2023))
	13. (200) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Ingrid Fiskaa, Lars Haltbrekken, Marian Hussein og Freddy André Øvstegård om ein ny Myanmar-strategi for frigjering og demokratisering (Dokument 8:113 S (2022–2023))
	Samr.: Nr. 12 og 13 vert sende utanriks- og forsvarskomiteen.
	Interpellasjon fra representanten Margret Hagerup til arbeids- og inkluderingsministeren:
	«Det er dessverre altfor mange mennesker med utviklingshemming som står utenfor arbeidslivet. En stor andel kan skyldes våre fordommer og manglende tro på at andre kan gjøre et arbeid. At under 3 pst. av voksne med lett utviklingshemming er i or...
	Hva vil statsråden gjøre for å sørge for at enda flere med behov for varig tilrettelagt arbeid får dette, også i ordinære virksomheter?»

	Presidenten [14:14:30]: Stortinget går då tilbake til behandlinga av sak nr. 5, og neste talar er statsråd Marte Mjøs Persen.
	Statsråd Marte Mjøs Persen [14:15:03]: Jeg vil takke representanten Hagerup for at hun tar opp et viktig spørsmål. Arbeid til alle i et inkluderende arbeidsliv er en hovedoppgave for regjeringen, og dette gjennomsyrer alt vi gjør på arbeidslivsfel
	Statistisk sentralbyrå har en årlig undersøkelse om funksjonshemmedes stilling på arbeidsmarkedet. Ifølge denne er bare 37 pst. av de funksjonshemmede mellom 18 og 66 år i arbeid. Til sammenligning gjelder det 78 pst. av hele befolkningen i den...
	Jeg er enig i at det er behov for å øke antallet tilrettelagte arbeidsplasser. I regjeringens forslag til statsbudsjett ble det lagt fram anslag over behovet for VTA-plasser som klart viser at det er behov for å styrke tiltaket. Dette må bl.a. se...
	Jeg deler ønsket om at flere uføretrygdede kan være i arbeid i ordinære virksomheter. I dag er det ca. 3 000 som jobber i ordinære bedrifter i tilrettelagt arbeid gjennom Nav og ca. 180 gjennom HELT MED. Regjeringen følger opp Stortingets anmod...
	Arbeidet med å utvikle forsøkene pågår fremdeles. Stortinget har gitt en del føringer for forsøket. Arbeids- og velferdsdirektoratet og Arbeids- og inkluderingsdepartementet vurderer nå hvordan disse signalene skal omsettes i praksis. Forsøke...
	Forsøket vil også gi et bedre kunnskapsgrunnlag for å utvikle arbeidstilbudet til utviklingshemmede og andre med behov for tilrettelagt arbeid. Målet er at flere skal få bruke sin arbeidsevne gjennom god og riktig tilpasning og tilrettelegging.
	Margret Hagerup (H) [14:19:09]: Jeg vil takke arbeidsministeren for engasjementet og at hun deler gleden ved å besøke dem som er i varig tilrettelagt arbeid, men noe av problemstillingen for disse menneskene er jo at det ikke hjelper at en deler glede
	Det jeg synes er litt påtakelig, er hvor mange av regjeringens representanter som reiser rundt i Norges land og skryter av hvor flott det er å se de personene som får seg jobb i ordinært arbeidsliv. Jonas Gahr Støre besøkte Adrian og Robert på...
	«Det gjør rett og slett veldig inntrykk på meg. De har en arbeidsstolthet og innsats som er inspirerende.»

	At Jonas Gahr Støre sier det, hjelper dessverre ikke disse personene til å komme seg ut i arbeidslivet.
	Johannes Tveitnes og Adam Berge var i fjor på Slottet og hadde invitert seg selv til kongen for å snakke om viktigheten av inkludering og det å få en jobb. Jeg tror det var første gangen noen hadde fått audiens for å snakke om inkluderende arb...
	Det endte opp med at Jonas Gahr Støre nevnte HELT MED i nyttårstalen. Da sa han:
	«Mange som står utenfor arbeid både vil og kan arbeide. Det skal vi hjelpe til med.»

	Næringsministeren delte ut prisen for årets sosiale entreprenør til HELT MED, fordi det de driver med, er sosial innovasjon og en nytenkning som vi aldri har hatt på dette området. Under en debatt i Arendalsuka var Torbjørn Vereide, som selv si...
	Prøveprosjektet er vel og bra, men det tar utgangspunkt i at Nav skal ha oppfølgingen, og HELT MED har allerede holdt på i en del år. Det er mange ting som tilsier at det de gjør, er sosial innovasjon som gjør at langt flere kommer seg ut i ord...
	Spørsmålet blir: Hvorfor insisterer arbeidsministeren på å ha et prøveprosjekt når alle regjeringens representanter skryter av hvor bra arbeidet til HELT MED er, og det trengs mer av det for å inkludere enda flere?
	Statsråd Marte Mjøs Persen [14:22:25]: Først har jeg lyst til å understreke at det ikke er noen motsetning mellom inkludering og verdiskaping. Gleden ved å være en del av et større arbeidsfellesskap og føle seg inkludert og likestilt i samfunnet
	Det er også en forutsetning at arbeid gjennom VTA må og skal være reelt verdiskapende arbeid. Jeg tror at veldig mange flere uføretrygdede enn i dag kan være i arbeid og bidra til verdiskapingen i samfunnet. Utfordringen er at arbeidslivet i for...
	For ordens skyld vil jeg si at jeg faktisk nevnte HELT MED i mitt forrige innlegg. Det er et viktig tilbud for de ca. 180 deltakerne som er der i dag. Jeg håper for all del at de kan være en viktig deltaker i dette i framtiden, men det er også and...
	For ikke så lenge siden besøkte jeg en av dagens VTA-arrangører, nemlig Grønneviken i Bergen. Det var et flott møte med mange engasjerte og flinke ansatte, og jeg fikk bl.a. møte noen av dem som jobber på monteringsavdelingen i Grønneviken. D...
	Andelen unge som mottar uføretrygd, er doblet i løpet av de siste ti årene. Det er en fallitterklæring og et tegn på at vi trenger å jobbe langt bedre og mer intensivt med å følge opp denne gruppen. Vi har ikke for mange i arbeid i Norge. Vi ...
	Kari-Anne Jønnes (H) [14:25:43]: Takk til interpellanten for at hun setter et veldig viktig verdispørsmål på dagsordenen. Den største verdien vi har i samfunnet vårt, er verdien av menneskene som bor her. Norge er et rikt land. Vi har både penger
	Vi snakker ofte om å gi folk en sjanse i arbeidslivet. Jeg synes det er på tide å prate om at vi skal gi arbeidslivet en sjanse. Det finnes veldig mange gode eksempler på arbeidsgivere som har fått sine mest engasjerte, positive og ærekjære me...
	Jeg tror vi bare må erkjenne at det er mange fordommer i samfunnet, og at det ikke hjelper med tomme ord og floskler. Det må politisk vilje og gjennomføringskraft til. Når jeg snakker med bedrifter, er det gjennomgående et behov for mer arbeidsk...
	I Høyre setter vi enkeltmennesket først – alltid. Vi mener mangfold er en stor verdi, og vi ser en mulighet. Vi mener at alle skal få like muligheter til å lykkes i vårt samfunn, og ikke minst mener vi at det er vi som politikere som må sørg...
	Vi Høyre-folk gir oss ikke så lett, så vi prøver igjen. Vi har nemlig klokkertro på mangfold og muligheter for alle. Derfor har vi nå fremmet et forslag om utvidelse av lærekandidatordningen. Vi er overbevist om at veldig mange voksne med lett...
	Vi er helt nødt til å se på alle mennesker som en ressurs. Vi må se muligheter og ikke begrensninger. Vi må legge til rette for flere varig tilrettelagte arbeidsplasser. Vi må stille krav til offentlige arbeidsplasser om at de følger etter det...
	Vi har en regjering som sier én ting og gjør noe annet. Regjeringen setter systemet foran enkeltmennesket. Statsråden sier én ting, og jeg opplever at både hun og hennes kollegaer gjør noe helt annet. Vi ønsker flere veier inn i arbeidslivet, ...
	Ingrid Fiskaa hadde her teke over presidentplassen.

	Cato Brunvand Ellingsen (SV) [14:30:59]: Vi er nok alle enige om at arbeid, meningsfulle aktiviteter og gode relasjoner er viktige faktorer for å ha et godt liv. Det er ingen grunn til å tro at utviklingshemmede mener noe annet. Likevel er det forskni
	Funksjonshemming oppstår når individuelle forutsetninger møter barrierer i samfunnet. Det er mange grunner til at utviklingshemmede står utenfor arbeidslivet. Én viktig grunn er våre holdninger og fordommer, som bygger funksjonshemmende barrier...
	Varig tilrettelagt arbeid i både skjermet og ordinær virksomhet er svært viktig for mange. Regjeringen slår selv fast at det trengs nærmere 1 000 nye VTA-plasser hvert år for å imøtekomme behovet. Likevel var det kun gjennom budsjettforhandli...
	De siste årene har stiftelsen HELT MED sikret at nesten 200 personer med utviklingshemming har fått jobb i ordinære virksomheter. Dette er en liten revolusjon på feltet. Arbeidet får stor oppmerksomhet fra fagfolk, forskere, folk som er opptatt ...
	Jeg er glad for at representanten Hagerup har tatt opp dette temaet i dag, og jeg er også veldig glad for et storting som er opptatt av arbeid for utviklingshemmede. Vi står sammen med Høyre om et ønske om en forsterket innsats. Stortinget ba i f...
	For mange er varig oppfølging viktig, og det er avgjørende viktig at vi politikere ikke nok en gang har for lave ambisjoner, og at vi ikke nok en gang bygger funksjonshemmende barrierer. Utviklingshemmede er lei av prøveprosjekter. Utviklingshemme...
	På ingen andre områder enn i diskusjonen om arbeid for utviklingshemmede får vi tydeligere fram hvor problematisk en brutal arbeidslinje er for mange. Utviklingshemmede har aktivt blitt stengt utenfor arbeid av holdninger og manglende politisk vil...
	Vi politikere kan mye bedre enn det vi har klart på dette feltet til nå, på samme måte som utviklingshemmede kan mye bedre enn det de har fått muligheten til å vise oss andre. Denne sal skal forhåpentligvis vedta neste år at CRPD, funksjonsev...
	Torbjørn Vereide (A) [14:35:47]: Eg har fått gleda av å besøke ganske mange VTA-bedrifter etter kvart og òg nokon VTO-bedrifter. For å begynne med VTO og Helt Med, som har vore eit tema i denne debatten, og som eg er glad for at er eit tema i denn
	Satsinga på VTA har heller ikkje vore så utruleg gale som det nokon skal ha det til. Faktisk er kanskje det nivået vi har av VTA-plassar no, det høgaste nivået som har vore nokosinne, i heile historia. Betyr det at vi er fornøgde? Nei, vi er jo...
	Eg er sjølv så heldig at eg får lov til å vere saksordførar på det som er Meld. St. 8 for 2022–2023, Menneskerettar for personar med utviklingshemming. Dette heng litt saman. Etter den høyringa vi hadde no, tek ein på ein måte inn ærefryk...
	Denne stortingsmeldinga er jo litt tufta på CRPD og implementeringa av den konvensjonen. Ein ting eg merka meg og synest er litt rart, er at Høgre, som bortimot einaste parti, allereie no har gjort ei prinsippvurdering om at han ikkje bør kome inn...
	Men la det vere. Eg er eigentleg begynt å bli ganske optimistisk. Eit sånt enkelteksempel som gjorde meg meir optimistisk, og som handlar om utdanning, var då eg til mi store forbanning – beklagar viss det er uparlamentarisk – las i VG at Ask,...
	Kvifor er dette viktig, og kvifor heng dette saman med VTA/VTO-debatten? Jo, det handlar om nettopp det som er utgangspunktet for denne interpellasjonen, nemleg at uansett om ein har noko bagasje med seg i livet eller er litt annleis, så har ein jo ...
	Det er eit alvorleg bakteppe at ingen parti har kome lenger, og at det har vore som det har vore i så mange år, men eg trur at vi no begynner å kome oss i riktig retning. Sjølv om vegen framleis er lang, skal vi få til dette saman.
	Margret Hagerup (H) [14:40:37]: Jeg vil takke alle som har deltatt i denne debatten. Det er ingen tvil om at det er en viktig debatt. Det er litt morsomt at representanten Vereide sier at det har vært stillstand på dette området, at det er godt at de
	Vereide har også besøkt mange VTA-bedrifter og VTA-O-bedrifter. Det er egentlig ingen motsetning mellom det, for det er i dag slik at også tiltaksbedrifter kan ha varig tilrettelagt arbeid i ordinære virksomheter, men oppfølgingen slutter ganske...
	Oxford Research har slått dette fast i en bestilling de har, og de har også slått fast i den samme rapporten at VTA-O har lav prioritet hos Nav, både når det gjelder rekruttering av arbeidsgivere og ønske om grad av oppfølging hos den enkelte ...
	Da statsministeren besøkte Adrian og Robert, var direktøren ved Scandic, Asle Prestegard, veldig tydelig på hva som var viktig. Han sa:
	«Den solide oppfølgingen gjennom HELT MED- ordningen, gjennom hele yrkeskarrieren til den enkelte, har vært helt avgjørende for at Scandic ville inngå et slikt samarbeid.»

	Det er egentlig den oppfølgingen regjeringen nå unnlater å ta grep for at de skal få også i ordinære virksomheter, og det gjør at mange av de arbeidsgiverne som nå står i kø for å være med i dette arbeidet, kanskje stopper opp, for de er ...
	Hege Gjertsen, Line Melbøe og Hans A. Hauge har skrevet en bok om arbeidsinkludering for personer med utviklingshemming. Den anbefaler jeg både Vereide og arbeidsministeren å lese grundig, for der står det ganske mange viktige poeng om hvorfor HE...
	«HELT MED har også en forretningsidé, basert på samfunnsøkonomisk lønnsomhet: Det koster mindre å etablere jobber i det ordinære arbeidslivet enn i skjermede virksomheter eller kommunale aktivitetstilbud, og som arbeidstakere bidrar personer ...

	HELT MED viser at sosiale entreprenører kan motivere maktsterke aktører til å samarbeide om å endre praksis for arbeidsinkludering. Det burde egentlig være nok ammunisjon for regjeringen til å gå i gang og sette dette arbeidet i verk. Det hjel...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [14:43:56]: Først av alt vil jeg takke for en interpellasjonsdebatt som tar opp et veldig viktig tema. Jeg deler interpellantens ønske om bedre tilgang til tiltaksplasser, tilrettelagt arbeid for uføretrygdede og ikke min
	Nå har det blitt mye snakk om HELT MED her, og det er berettiget nettopp fordi det har blitt mye fokusert på det de driver med. Det stiftelsen HELT MED arbeider med, er å inkludere personer med utviklingshemming i ordinært arbeid. De inngår avta...
	På 1990-tallet ble det gjennomført et forsøk med oppfølging av utviklingshemmede. Det forsøket var tidsavgrenset. Erfaringen fra den gang viser at mange falt ut av arbeid når oppfølgingen stoppet. Det er en viktig lærdom som vi må ta med oss...
	Selv om forsøkene legger opp til varig oppfølging, må det også tas høyde for at brukernes behov for oppfølging kan variere over tid. Generelle erfaringer med oppfølgingsmetodikk viser at behovet for tett oppfølging er størst i den første ti...
	Jeg mener det er viktig at vi får fram at arbeidsgiver fremdeles skal ha ansvar for den daglige oppfølgingen gjennom en fadderordning slik som i dag, og oppfølging i forsøket skal ikke erstatte, men supplere og støtte fadderordningen gjennom vei...
	HELT MED oppgir i dag at ett årsverks oppfølging skal kunne dekke oppfølgingsbehovet til opptil 30 deltakere. Det er vesentlig mindre enn for VTA i forhåndsgodkjente virksomheter. Det er imidlertid et gjennomsnitt, og i den første tiden etter an...
	Alt dette er viktige erfaringer som vi er nødt til å ta med, og jeg har bare lyst til å si at vi gjør mye mer. Vi satser på en ungdomsgaranti. Vi satser på varig tilrettelagt arbeid. Og vi satser også nå på en ny ordning med arbeidsorientert...
	Presidenten [14:47:04]: Debatten i sak nr. 5 er dermed ferdig.
	Sakene på dagens kart er òg ferdigbehandla. Forlangar nokon ordet før møtet vert heva? – Møtet er heva.
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